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روزنامه صبح ایران

رییس فراکسیون جوانان مجلس: 

شهرداران شامل قانون منع 
به کارگیری بازنشستگان می شوند 

اسلامی  شورای  مجلس  جوانان  فراکسیون  رییس 
کارگیری  به  منع  قانون  شامل  هم  شهرداران  گفت: 
در حاشیه  موسوی  می شوند. سیدفرید  بازنشستگان 
جلسه علنی دیروز یکشنبه مجلس در نشست خبری 
درباره قانون منع به کارگیری بازنشستگان و در پاسخ به 
اینکه شهردار تهران مشمول این قانون می شود؟ گفت: 
مجلس برای یک فرد قانون نمی نویسد، شان تقنینی 

مجلس این نیست که برای فرد خاصی قانون نوشته شود. 
وی با بیان اینکه طبق مصوبه مجلس شهرداران شامل 
این قانون می شوند، گفت: قانون واضح و مشخص است 
و احتیاج به هیچ  آئین نامه ای برای آن نیست،  لذا به لحاظ 
پست سازمانی شهرداری ها به طریق اولی شامل خواهند 
شد.نماینده مردم تهران در مجلس افزود: مجلس درمهر 

ماه سال گذشته استفساریه ای برای ...

* سهم بخش خصوصی دراقتصاد کشور تنها20درصد است؟! 

رییس جمهور پیش از عزیمت به نیویورک: 

سازمان ملل تریبونی برای بیان مواضع ایران است

سرلشکر باقری:

تروریست  ها را ریشه  کن می  کنیم 

تکذیب استعفای وزیر صنعت 

چرا ظرفیتهای بخش خصوصی نادیده گرفته می شود

بخش خصوصی
 بازیگر یا سیاه لشکر
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قابل توجه 
مودیان محترم مالیات بر 

ارزش افزوده
مهلت ارائه الکترونیکی 

اظهارنامه مالیات بر ارزش 
افزوده دوره تابستان 97 از 
  www.evat.ir طریق سامانه
حداکثر تا 15 مهرماه سال 

جاری می باشد.  
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اگر کسی پول ها را 
برداشته شاید خبر 
دارد کجاست!

اژه ای در واکنش به ادعای احمدی نژاد:

متهم اصلی پرونده سکه ثامن در دسترس نیست 

رئیس سابق بانک مرکزی ممنوع الخروج است 

مردم خانه ها را به انباری تبدیل نکنند 

مسئولان رده بالا فساد ندارند

تتلو غیابی محاکمه می شود

من بازنشسته نیستم

سید مصطفی هاشمی طبا معتقد است تمامی شخصیت ها و 
نهادهایی که علیه اقدامات اقتصادی دولت حسن روحانی، بیانیه، 
قطعنامه و نامه می نویسند، اگر خودشان جای رئیس دولت باشند 
خود  گفته های  اجرای  به  حاضر  و  می روند  را  روحانی  راه  همان 
نیستند؛ راهی که البته از دیداو نتیجه ای جز نابودکردن آینده کشور 
ندارد. مشروح گفت وگو با سید مصطفی هاشمی طبا را در صفحه 7 

بخوانید...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تأکید بر 2 برابر شدن صندلی های سینمای 
استان تا پایان سال 97 گفت: با افتتاح و بهره برداری از سینما استقلال و سینما شهر آفتاب تعداد 
صندلی های سینما در قم دو برابر می شود.  سید موسی حسینی کاشانی با اشاره به استقبال مردم 
قم از سالن های سینما اظهار داشت: گسترش صندلی های سینما در قم از سیاست های کاری 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم است.وی فاصله صندلی های موجود سینما در قم با حد 
استاندارد آن در کشور را موردتوجه قرار داد و افزود: با توجه به استقبال قابل توجه شهروندان 
قمی از فیلم های شاخص سینمایی باید در راستای رسیدن به سرانه های استاندارد صندلی سینما 
حرکت کنیم.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با انتقاد از کمبود صندلی سینما در قم و 

نیاز اساسی استان با توجه به افزایش جمعیت به سینماهای جدید و...

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید 
بر اینکه همکاری نکردن با FATF به معنای انزوای ایران است، 
گفت: گزارش های اطلاعاتی نشان می دهد که مثلث آمریکایی، 
صهیونیستی و ارتجاعی این محور را دنبال می کنند. حشمت الله 
فلاحت پیشه درباره جلسه روزشنبه  مجلس در خصوص لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم، گفت:  در 

این جلسه که با حضور رئیس مجلس، وزیران اطلاعات و ...

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید بر اینکه حوزه کشاورزی این استان نباید 
در حاشیه باشد، گفت: کشاورزی باید به عنوان یک عامل مهم در مقوله تامین امنیت غذایی و 
توسعه قم مورد توجه جدی قرار بگیرد . مهرداد غضنفری روز یکشنبه در بیست و پنجمین جلسه 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم در دهستان قمرود ، اظهار داشت: اینکه در مذاکره ها و 
پیگیری ها گفته می شود،که اولویت اصلی قم بخش گردشگری است،به معنای بی توجهی به 
سایر بخش ها نیست.وی تصریح کرد: برغم کم اهمیت بودن یک بخش به لحاظ ظاهری و شکلی 
ولی ممکن است، از نظر محتوایی اهمیت بسیاری داشته باشد، از این رو حوزه کشاورزی چون 
تاثیر بسزایی در امنیت غذایی دارد، باید مورد توجه قرار گیرد.غضنفری پایه و بستر همه وجوه 

امنیتی جامعه را امنیت غذایی دانست و افزود: اگر جامعه از این نظر دچار مشکل شود...

سید مصطفی هاشمی طبا:

»امید« با حرف درمانی 
شکل نمی گیرد

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

صندلی سینماهای قم 
تا پایان سال ۲ برابر می شود

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 FATF همکاری نکردن با
به معنای انزوای ایران است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

حوزه کشاورزی استان قم 
نباید در حاشیه باشد 
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استاندار  به  پیامی  در  قم  استاندار 
خوزستان، شهادت جمعی از هموطنان 
تسلیت  را  اهواز  تروریستی  درحادثه 

گفت.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، 
متن پیام تسلیت سید مهدی صادقی 
استاندار قم خطاب به شریعتی استاندار 

خوزستان بدین شرح است:
از  جمعی  شدن  زخمی  و  شهادت 
هموطنان عزیز در جریان حمله ددمنشانه 
مشتی مزدور و معاند کور دل به مراسم 
رژه نیروهای مسلح شهر اهواز ، موجب 

تأسف و تأثر گردید.
اینجانب ضمن ابراز همدردی و عرض 
تسلیت به جنابعالی، خانواده های معظم 
انقلابی  و  غیور  مردم  و  شهداء  داغدار 
آرزوی  و  پرور خوزستان  قهرمان  خطه 
شفای عاجل برای مصدومان و مجرومان 
این حادثه تروریستی، امیدوارم روح بلند 
این شهیدان وارسته با ارواح طیبۀ ابرار و 

نیکان و شهدای کربلا محشور شود.
بدون شك خون های پاك و به ناحق 
ریخته در راه دفاع از حریم عزت، اقتدار و 
تمامیت ارضی کشور، برای همیشه تاریخ 
سرزمین  این  سربلندی  و  حیات  مایه 
سیاهرویی  و  خواری  ذلت،  موجب  و 

بدخواهان و کوردلان معاند خواهد بود.

سید مهدی صادقی 
استاندار قم

پیام تسلیت استاندار 
قم به مناسبت حادثه 

تروریستی اهواز

عکس: علی شیربند
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بازی با شورای امنیت 
مخالفت آشکار سایر اعضای شورای امنیت با رویکرد 
ترامپ بویژه در مورد برجام به همراه رویکرد محکمی که 
قاعدتا نماینده ایران )در هر سطحی( خواهد داشت؛ بازی 
را در سطح افکار عمومی به ضرر طراح اصلی )کاخ سفید( 
و به نفع ایران رقم خواهد زد. مقامات دولت آمریکا پس از 

تصدی ریاست دوره ای شورای امنیت سازمان ملل متحد، عجولانه توسط 'نیکی هیلی' 
نماینده دولت ایالات متحده اعلام کردند که در ایام برگزاری مجمع عمومی سازمان ملل؛ 
شورای امنیت جلسه ویژه ای به موضوع ایران )به عنوان یک تهدید برای صلح و امنیت 
بین المللی( اختصاص خواهد داد و 'دونالد ترامپ' نیز شخصا آن جلسه را اداره خواهد کرد. 
در اقدام تبلیغاتی بعدی، نیکی هیلی رسما گفت که آمریکا از حضور رئیس جمهور ایران 
در نشست شورای امنیت استقبال می کند. و بلافاصله بعد از او، نتانیاهو نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی هم اعلام کرد در این جلسه شورای امنیت شرکت خواهد کرد.قبل از اینکه 
جمهوری اسلامی نسبت به این موضوع هر واکنشی نشان دهد، رسانه ها و تحلیلگران 
آمریکایی با استناد به مواضع سایر اعضای دائم و غیر دائم شورای امنیت، به دولت آمریکا 
هشدار دادند که اگر جلسه شورای امنیت مختص ایران و با حضور نماینده این کشور 
باشد؛ رئیس جمهور آمریکا بدلیل مخالفت آشکار سایر اعضای شورای امنیت با رویکرد 
ترامپ بویژه در مورد برجام، مخالفت خود را آشکارا بیان می کنند و این مواضع به همراه 
رویکرد محکمی که قاعدتا نماینده ایران )در هر سطحی( خواهد داشت؛ بازی را در سطح 
افکار عمومی به ضرر طراح اصلی )کاخ سفید( و به نفع ایران رقم خواهد زد.نماینده دولت 
آمریکا با مشاهده واکنش ها، عقب نشینی بی سر و صدایی کرد که آن تغییر موضوع 
جلسه بود. بدین ترتیب که، در حالیکه ابتدا موضوع جلسه را صرفا ایران اعلام کرده بودند، 
عنوان آن را به 'خلع سلاح و عدم اشاعه' تغییر دادند. تا ذیل این موضوع کلی، علیه ایران 
نیز معرکه ای بگیرند.دوباره واکنشها آغاز شد. تا آنجا که بویژه نیویورک تایمز و سپس 
واشنگتن پست از مهمترین رسانه های آمریکایی در تحلیلهایی جداگانه به کاخ سفید 
توصیه کردند که ایران در موضوع جلسه، یعنی 'خلع سلاح و عدم اشاعه' دست بالا را دارد 
و گزارشهای مکرر آژانس بین المللی انرژی اتمی بهترین گواه حقانیت ایران است. و البته 
در سوی دیگر؛ ایران احتمالا از این فرصت استفاده و در پیشگاه افکار عمومی جهان رئیس 
جمهور آمریکا و سیاستهای دوگانه این کشور در موضوع عدم اشاعه را به چالش کشیده، و 
بخصوص جلسه را به محاکمه اسرائیل به عنوان بزرگترین رژیم تولید کننده سلاح هسته 
ای و کشتار جمعی در منطقه تبدیل خواهد کرد.حاکمان کاخ سفید در عقب نشینی 
بی سر و صدای دیگری، اینبار علاوه بر موضوع جلسه، فرمت برگزاری آن را نیز عوض 
کردند. موضوع را به 'صلح، امنیت بین الملل و عدم اشاعه'؛ و فرمت برگزاری جلسه را هم 
از جلسه باز، به جلسه بسته تغییر دادند. چنانچه حتی دبیرکل سازمان ملل نیز در این 
نشست حضور و سخنرانی ندارد. بدین ترتیب دونالد ترامپ، باید جلسه بسته ای را اداره 
کند که 15 عضو آن فرصت کوتاهی برای اظهار نظر در باره موضوع جلسه خواهند داشت.

در موضعی جدید؛ عقب نشینی با فرافکنی نیز همراه شد. دونالد ترامپ سال گذشته 
و هنگام حضور رئیس جمهور کشورمان در نیویورک، بواسطه ای بارها برای ملاقات اصرار 
کرد و پاسخی نشنید. اوایل امسال ترامپ، آمریکا را از برجام خارج کرد و بعد از آمادگی 
بدون پیش شرط خود برای دیدار و گفتگو با رئیس جمهور ایران خبر داد! دکتر روحانی 
گفت 'برجام نماد و نتیجه گفتگو است و وقتی ترامپ یکجانبه آن را زیر پا گذاشته، 
درخواست گفتگو بی معنی است'. نیکی هیلی سفیر آمریکا در سازمان ملل هم دو روز 
گذشته، نشست شورای امنیت به ریاست ترامپ را تاریخی ترین نشست این شورا پیش 
بینی کرده و البته افزوده است 'ترامپ هر گونه درخواست روحانی برای دیدار را بررسی 
می کند'! آنچه در مورد دستور کار شورای امنیت سندیت دارد، بیانیه های نمایندگی این 
کشور در سازمان ملل است که در بالا اشاره شد. اما آقای شوهای تبلیغاتی و توییتری، 
دیشب در توییتر خود اعلام کرده که هفته آینده مدیریت جلسه شورای امنیت در باره 
ایران را بر عهده خواهد داشت.خیلی ها در آمریکا معتقدند این 'بازی با شورای امنیت' 
ادامه خواهد داشت و رفتار ترامپ قابل پیش بینی نیست. گر چه دو نکته می تواند مد 
نظر او باشد. اول؛ هفته آینده کل اخبار رسانه های آمریکایی تحت الشعاع حضور یا عدم 
حضور احتمالی خانم فورد در سنا برای شهادت برعلیه قاضی کاوانو خواهد بود. این توئیت 
ترامپ می تواند برای تحت الشعاع قرار دادن این موضوع داخلی باشد.و دوم؛ انتخابات 
نوامبر نزدیک و گویا آمریکا در حال تغییر است. اعتراض نخبگان به سیاستهای خصومت 
آمیز دولت آمریکا علیه مردم ایران، مثل تهدید و تحریم، هر روز علنی تر می شود؛ صلح 
خواهی و اعتراض یک فعال مدنی در هنگام سخنرانی برایان هوک )مسوول فعلی اقدامات 
دولت ترامپ علیه ایران( از آن جمله است که فریاد می کشد 'با ایران صلح کنید، عربستان 
بزرگترین تهدید برای جامعه جهانی است.' و البته؛ بعد از همه اقدامات یکجانبه گرایانه 
دولت ترامپ، او بشدت نیازمند تصویری است که نشان دهد اهل مذاکره هم هست.قابل 
پیش بینی نبودن، شاید برای قماربازها امتیاز باشد؛ اما برای یک ابرقدرت خطرناک است. 
سال گذشته ترامپ در مجمع عمومی سخنرانی بی قاعده ای علیه ایران کرد که اگر چه 
پاسخ خود را از دکتر روحانی گرفت، اما جز رژیم صهیونیستی و یکی دو کشور کوچک 
منطقه حمایتی ندید. حالا اما میز گرد شورای امنیت، کوچکتر ولی مهمتر است؛ میز قمار 
نیست و آن رژیم و یکی دو کشور کوچک هم اعضای دور میز نیستند.مرور سناریوی 
شتابزده و متغیر حاکمان فعلی کاخ سفید در باره نشست شورای امنیت، نشان می دهد 
قوه عاقله ای که هنوز در حاکمیت آمریکا نفس می کشد؛ به محاسبه افتاده اند که؛ به 
صلاح است دولت آمریکا وارد معرکه ای نشود که حداقل آن، نمایش دوباره شکاف میان 
ایالات متحده و همپیمانان غربی و انزوای واشنگتن است. و چه بسا حداکثر آن، بهره 
برداری ایران از بهترین فرصت برای اثبات حقانیت خود به جهانیان. برجام، هر چه هست، 

پایه ای محکم برای آن شکاف و این حقانیت ساخته است.
* معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری

مردم هدف بودند 
در اسناد مصوب سازمان ملل و سایر متون بین المللی 
از  یکی  هستیم.  تروریسم  از  متعددی  تعاریف  شاهد 
با  مقابل  کنوانسیون  ماده 5  تعاریف،  این  معتبرترین 
بمبگذاری های تروریستی مصوب 1۹۸۸ مجمع عمومی 
ملل متحد است که در آن تروریسم عبارتند از اقدامات 

جنایی که قصد آنها ایجاد وحشت در عموم مردم و یا گروه خاصی است که این دسته 
از اعمال تحت هیچ شرایط از جمله ملاحظات سیاسی نژادی قومی مذهبی فلسفی و 
ایدئولوژی قابل توجیه نیست. طبق این تعریف، حمله مسلحانه روز گذشته به مردم بی 
دفاع اهواز که همزمان با شروع جنگ تحمیلی عراق علیه ایران بوده مصداق یک اقدام 
تروریستی است. این اقدام از ابعاد مختلف قابل تحلیل و بررسی است. که در این مجال 
به چند جنبه اشاره کنم: 1- این رسم و مرام تروریست ها و جنایتکاران جنگی است که 
به بهانه دفاع از مردم، مردم را هدف مشروع اقدامات تروریستی قرار می دهند. با رجوع به 
تاریخ نیز می توان دریافت »دفاع از شهروندان« نخستین مستمسک اقدامات جنایتکارانه 
علیه بشریت بوده است. از آدولف هیتلر که در سال 1۹۳۹ دستور حمله نازی ها به لهستان 
را به بهانه »نجات میلیون ها آلمانی که تحت فشار و آزار دولت لهستان قرار داشتند« اعلام 
کرده تا هری ترومن که در سال 1۹۴5، »حفظ جان هزاران جوان امریکایی« را دلیل 
حمله اتمی به ژاپن بیان کرد و ژنرال راتکو ملادیچ فرمانده نظامی صرب های بوسنی در 
سال 1۹۹5 که به بهانه »حفاظت از جان صرب ها« دستور حمله نیروهای تحت امر خود 
به شهر سربرنیتسا را صادر کرد، پیداست این زنجیره بزرگ اقدامات جنایتکارانه همگی 
تحت عنوان فریبنده »حفظ جان مردم« انجام شده است. عاملان اقدام تروریستی دیروز 
نیز ذیل ادعای حمایت از مردم خوزستان حرکت جنایتکارانه  خود را توجیه کرده اند، اما 
در عمل شاهد بوده ایم که اکثر شهدا و مجروحان این اقدام تروریستی، مردم غیر نظامی و 
بی دفاع، از جمله زنان و کودکان بی گناه بوده است ، که این خود گواهی است بر بزدلانه 
بودن و دروغ بودن این ادعا.۲- اقدام تروریستی دیروز در زمان رژهنیروهای مسلح در 
اهواز انجام شده بود. بدیهی است که رژه نیروهای مسلح یکی از نمادهای شکوه و اقتدار 
هر نظام سیاسی محسوب می شود و بی تردید وقوع حمله تروریستی در این رویداد با 
هدف ضربه زدن به این شکوه ملی بوده است و در این بین مردم بی دفاعی که مورد هدف 
تروریست ها قرار گرفته اند، تنها نظاره گر این اقتدار نیروی های مسلح بوده اند. حال آنکه با 
این اتفاق، نه تنها به این اقتدار خدشه ای وارد نشد، بلکه باردیگر تنها این آغوش نیروهای 
مسلح، مامن این مردم بیگناه و مظلوم بوده است.۳- به نظر می رسد که عموماً استان های 
مرزی و محروم کشور مورد هدف این اقدامات قرار می گیرند. ظاهرا  عاملان این اقدامات 
در این توهم هستند که می توانند از شرایط حاکم در استان های مرزی برای گسست میان 
مردم و حاکمیت و نفوذ در میان نیروی های مردمی و محلی استفاده کنند. این توهم را 
حاکم معدوم رژیم بعث عراق نیز در زمانی که به ایران اسلامی حمله کرد در سر داشت. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی در همین زمینه اشاره می کند: "صدام نیز خیال می کرد 
که در دفاع از یک همسایه متجاوز، زمینه مردمی وجود دارد)همزبانی و هم قومیتی(. او 
هرگز فکر نمی کرد که در خرمشهر در محلی که انتظار همراهی داشت بیشترین مقاومت 
صورت گیرد." در این میان می توان عنوان کرد که عاملان حادثه تروریستی دیروز نیز 
در اینچنین توهماتی بسر می برند. اما تاریخ نشان داده است که مردم خوزستان همواره 
پاسدار امنیت و تمامیت ارضی کشور بوده اند. تورق عکس های حادثه دیروز نشان می دهد 
که شهروندان در هنگام حمله مهاجمان تروریست اغوش نیروهای مردمی مسلح کشور 

را امن ترین مکان خویش یافته اند.
نکته اخر اینکه اهواز و خوزستان در طول تاریخ اتفاقات زیادی به خود دیده اند و چونان 
الماسی هستند که با چکش نمی شکنند و با قلم تراشیده نمی شوند و همچنان سرافراز و 

زنده نفس می کشند و پای ایران عزیز ایستاده اند.
* پژوهشگر حوزه سیاستگذار اجتماعی

رییس فراکسیون جوانان مجلس: 

شهرداران شامل قانون منع 
به کارگیری بازنشستگان می شوند 

رییس فراکسیون جوانان مجلس شورای اسلامی گفت: شهرداران هم شامل قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان می شوند. 

سیدفرید موسوی در حاشیه جلسه علنی دیروز یکشنبه مجلس در نشست خبری 
درباره قانون منع به کارگیری بازنشستگان و در پاسخ به اینکه شهردار تهران مشمول 
این قانون می شود؟ گفت: مجلس برای یک فرد قانون نمی نویسد، شان تقنینی 
مجلس این نیست که برای فرد خاصی قانون نوشته شود. وی با بیان اینکه طبق 
مصوبه مجلس شهرداران شامل این قانون می شوند، گفت: قانون واضح و مشخص است 
و احتیاج به هیچ  آئین نامه ای برای آن نیست،  لذا به لحاظ پست سازمانی شهرداری ها 
به طریق اولی شامل خواهند شد.نماینده مردم تهران در مجلس افزود: مجلس درمهر 
ماه سال گذشته استفساریه ای برای قانون منع بکارگیری بازنشستگان تصویب کرد 
که در آن قانون صراحتا قید شد بازنشستگان انتخابی و یا انتصاب شامل این قانون 
می شوند و باید ادامه خدمت ندهند. وی یادآور شد: بعد از این استفساریه، وزارت کشور 
نامه ای به شورای شهر شیراز ارسال کرد و اعلام کرد که صلاحیت شهردار منتخب 
را به لحاظ این قانون تایید نمی کند. این ها همه نشان می دهد که قانون مجلس 
روشن است و نیاز به تفسیر ندارد کما اینکه رئیس مجلس هم به آن اشاره داشت.

موسوی گفت: البته برخی از وکلا اظهارنظرهای خودجوشی داشتند، ما از آنها دعوت 
می کنیم استفساریه سال گذشته و موارد مختلف را بررسی کنند، اگر ابهام وجود دارد 
راه برای رفع آن باز است، اما اینکه دستگاه ها را معطل کرده تا تفسیرهای متعدد داده 
و اجرای قانون صورت نگیرد شایسته نیست باید در عمل قانون اجرا شود.وی تاکید 
کرد: بسیاری از افراد شامل این قانون می شوند و نیازی نیست تا ۲۴ آبان یعنی اتمام 
مهلت دو ماهه صبر کرد می توان آنهایی که در دایره شمولیت این قانون قرار می گیرند 
زودتر جابجا کرد.موسوی با اشاره به این که قانون درباره شهرداران شفاف است، اظهار 
داشت: شهردار هم طراز با هیچ پستی نیست کما اینکه عبارت هم طراز در قانون حذف 
شده است. نماینده تهران در پاسخ به سوالی در مورد استفاده از بازنشستگان در پست 
مشاور، گفت: اگر فردی بازنشسته شده باشد نمی تواند به طور تمام وقت مشاور باشد، 
البته برخی از دستگاه ها به مشاور نیاز دارند، لذا می توانند از بازنشستگان به عنوان 
مشاور پاره وقت استفاده کنند، آنها تنها می توانند یک سوم ساعت کاری کارکنان عادی 
مشغول باشند.وی درباره تعیین تکلیف افرادی که می بایست بازنشسته شوند ولی 
هنوز بازنشسته نشده اند، گفت: این قانون درباره منع به کارگیری بازنشستگان است 
و ما در مورد بازنشسته نشدن افراد ورود نکردیم، کما اینکه اگر کسی باید بازنشسته 
می شد و این اتفاق برایش رخ نداده است، باید هر چه سریع تر این پروسه انجام شود و 

دستگاه ها مکلف به صادر کردن حکم بازنشستگی برای آنان هستند.

سرلشکر باقری:

تروریست  ها را ریشه  کن می  کنیم 
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح در پیامی با محکوم کردن اقدام تروریستی مزدوران 
استکبار در منطقه تاکید کرد: نیرو های مسلح، مصمم  تر از گذشته تروریست  ها و 
دنباله  های آنها را تحت تعقیب قرار داده و تا ریشه  کنی این پدیده نفرت  انگیز از پای 

نخواهد نشست. 
سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« روز یکشنبه در پیامی اقدام تروریستی 
مزدوران استکبار در منطقه را که به شهادت و زخمی شدن جمعی از هموطنان در 
اهواز منجر شد، محکوم کرد.در ابتدای پیام رئیس ستاد کل نیرو های مسلح آمده 
است: در آستانه نمایش غرورآفرین توانمندی های دفاعی جمهوری اسلامی ایران 
به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس، تعدادی از عناصر فرومایه و زبون استکبار که 
از حمایت مالی و تبلیغاتی برخی کشور های منطقه برخوردارند، در یک اقدام کور 
تروریستی، مردم بی گناه حاضر در این مراسم را به گلوله بستند که به شهادت و 
زخمی شدن جمعی از هموطنان عزیزمان منجر شد؛ اقدامی که به لحاظ نظامی فاقد 
هرگونه ارزش عملیاتی و اطلاعاتی است.وی در ادامه این پیام آورده است: این جنایت 
که در تداوم خیانت های ۴0 ساله گذشته استکبار و اذناب منطقه ای آنها صورت گرفته 
است، همچون گذشته هیچ خللی در عزم و اراده ملت ایران در دفاع از انقلاب اسلامی 
و آرمان ها نخواهد داشت؛ بلکه ماهیت پلید دشمنان قسم خورده ایران اسلامی، صفوف 
ملت غیور ایران را بیش از پیش منسجم تر خواهد کرد.سرلشکر باقری در این پیام 
تصریح کرده است: اینجانب ضمن تسلیت به خانواده های گرانقدر شهدای این اقدام 
تروریستی کور و آرزوی شفای عاجل برای مجروحان عزیز، به ملت بزرگ ایران اسلامی 
اطمینان می دهم که فرزندان آنها در نیرو های مسلح، مصمم تر از گذشته تروریست ها 
و دنباله های آن ها را تحت تعقیب قرار داده و تا ریشه کنی این پدیده نفرت انگیز از 
پای نخواهد نشست.رئیس ستاد کل نیرو های مسلح در این پیام با یادآوری مواضع 
کینه توزانه برخی مقامات کشور های منطقه که آشکارا از انتقال ناامنی به درون مرز های 
جمهوری اسلامی ایران سخن گفته  اند، هشدار داده است که ضمن تصحیح رفتار های 
خصمانه خود با جمهوری اسلامی ایران، از پیشگاه ملت بزرگ ایران عذرخواهی کنند؛ 
در غیر این صورت نیرو های مسلح حق پاسخ کوبنده به دشمنی ها با ملت ایران را برای 
خود در هر زمان و مکان محفوظ می دارند و جنایتکاران را در هر نقطه از جهان تحت 

تعقیب قرار خواهند داد.

وزیر دفاع: 

پاسخ سختی به تروریست ها می دهیم 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در واکنش به حمله تروریستی روز گذشته 

اهواز گفت: پاسخ سخت و غافلگیر کننده ای در انتظار تروریست ها است. 
امیر سرتیپ امیر حاتمی روز یکشنبه افزود: تروریست های حقیر باید بدانند 
که پاسخی سخت و غافلگیر کننده در انتقام خونهای پاک به زمین ریخته شده 
هموطنانمان دریافت خواهند کرد.وی با عرض تسلیت شهادت جمعی از مردم بی 
گناه و عزیز کشورمان در حمله تروریستی اهواز مقارن با ایام محرم با محکوم کردن، 
حرکت مذبوحانه بدخواهان و دشمنان ملت ایران گفت: این اقدام کور بار دیگر ضعف و 
زبونی استکبار جهانی و اذناب بی مقدار آنان در منطقه و اقتدار و عزت ایران اسلامی در 
عرصه های جهانی را نشان داد، چرا که عدم امکان مقابله و رودررویی مستقیم با نظام 
مقتدر ایران اسلامی، دشمن ناتوان را وادار به حمله به مردمی بی دفاع کرده است.امیر 
حاتمی با اشاره به همزمانی حمله تروریستی اهواز با سالروز آغاز جنگ تحمیلی به ایران 
اسلامی از سوی صدام افزود: همان تفکری که موجب شد صدام، آغازگر تحمیل جنگ 
هشت ساله به ملت مقاوم ایران اسلامی باشد امروز در شکلی دیگر در تلاش برای ایجاد 
اختلاف و صدمه میان صفوف ملت بزرگ ایران و تضعیف و خدشه دار ساختن امنیت 
پایدار است. وزیر دفاع تصریح کرد: این حادثه ثابت کرد که پس از گذشت حدود چهار 
دهه از جنگ تحمیلی، کشور و ملت باید روحیه دفاع و مقاومت را در خود بیش از 
پیش تقویت کند و با توجه به تهدیدات و تجاوز مکرر دشمنان به مرزهای امنیت ایران 
اسلامی، دستیابی به توان دفاعی نه تنها نیاز امروز کشور است بلکه به یک ضرورت 
غیر قابل انکار بدل شده و تفکر عدم نیاز به سلاح های دفاعی که از سوی آمریکایی ها 
دنبال می شود، کاملا باطل، غلط و منسوخ است.امیر حاتمی با اشاره به انتخاب شهر 
اهواز برای حمله تروریستی توسط کوردلان فرقه گرا افزود: مردم شریف و غیور اهواز 
و شهرهای جنوبی کشور همان گونه که جانانه و خالصانه در دوران هشت ساله دفاع 
مقدس با نثار جان و مال از آرمانهای انقلاب اسلامی دفاع کردند، امروز ثابت کردند 
که شایسته عنوان سرزمین مقاومت هستند و امروز باید اهواز و شهرهای جنوبی ایران 

اسلامی را نماد مقاومت در برابر دشمن اختلاف افکن نامید.

کیانوش راد:

تروریست ها با برخورد 
سخت مردم روبرو خواهد شد

یک عضو حزب اتحاد ملت گفت:طی سال های گذشته، اعتقادات تجزیه طلبانه 
گروهک های تروریستی در هیچ کجای ایران نه تنها توجهات را به خود جلب نکرده، 

بلکه باعث افزایش وحدت و انسجام میان تمام اقوام در کشور شده است
محمود کیانوش راد در محکومیت حمله تروریستی  به مراسم رژه نیروهای مسلح 
اهواز اظهار کرد: حمله تروریستی در اهواز، آن هم اهوازی که در آن عرب ها در کنار 
سایر اقوام ایرانی بیشترین فداکاری ها را برای انقلاب در طول سالیان دفاع مقدس جهت 
پاسداری از اسلام و ایران انجام دادند از سوی تمامی مردم ایران، عملی محکوم شده است.

وی ادامه داد: طی سال های گذشته، اعتقادات تجزیه طلبانه گروهک های تروریستی 
در هیچ کجای ایران نه تنها توجهات را به خود جلب نکرده، بلکه باعث افزایش وحدت 
و انسجام میان تمام اقوام در کشور شده است؛ چراکه مردم با چنین اقداماتی نه تنها با 
تروریست ها و حامیان آنها  همصدا نمی شوند بلکه  نسبت به جمهوری اسلامی وحدت 
بیشتری پیدا می کنند.این فعال سیاسی اصلاح طلب سپس گفت: دشمنان و گروه های 
تروریستی بدانند این که گروهی با ادعای تجزیه طلبی با حمله به مردم بخواهد با ایجاد 
رعب و وحشت کارهایش را پیش ببرد با برخورد سخت مردم روبرو خواهد شد.وی 
همچنین گفت: تجزیه طلبان در مرزهای کشور هیچ گاه با حامیان ایرانی روبرو نبودند. 
همواره عرب های کشور ما به عنوان مرزداران جمهوری اسلامی ایران چه در ابتدای انقلاب  
در برخورد با عوامل و سرویس های جاسوسی بعث عراق و چه در طول هشت سال دفاع 

مقدس با تقدیم هزاران شهید در مقابل هرگونه حرکت تجزیه طلبانه ایستادگی کردند.

سرمقـاله

یادداشت

رییـس جمهـور بـا اشـاره بـه ایـن کـه 
آمریکا بیش از همیشـه حالت قلدرمآبانه 
خود را به رخ جهانیان می کشـاند، گفت : 
همه کشـورها از جمله جمهوری اسلامی 
ایـران حرف هـای زیـادی بـرای گفتن در 
سـازمان ملل دارند، سـازمان ملل فرصت 
و تریبونـی بـرای بیان مواضع کشـورمان 

است.
حسـن روحانـی پیـش از تـرک تهـران 
برای حضـور در مجمع عمومی سـازمان 
مـل ، بـا بیـان ایـن کـه مجمـع عمومی 
سـازمان ملل یـک فرصت و یک تریبونی 
اسـت کـه در اختیـار کشـورمان قـرار 
گرفته اسـت، اظهـار کرد: ایـران می تواند 
نظـرات خـود را درباره مسـائل منطقه ای 
اعـلام  ملـل  بین المللـی در سـازمان  و 
کنـد. همچنیـن فرصت دیـدار با سـران 
بسـیاری از کشـورها فراهـم اسـت. برای 
دیدن سـران این کشورها ، باید سفرهای 
زیـادی انجـام شـود، اما در سـازمان ملل 
کاملا فضا آماده اسـت. در طول این سـفر 
با رهبران کشورهای مختلف، مسلمانان، 
سیاسـیون و با سردبیران رسـانه ها دیدار 
دارم و مصاحبه هایـی هـم انجـام خواهم 
شـرایط  داد:  ادامـه   همچنیـن  داد.وی 
جهانی مناسـب نیسـت. آمریـکا بیش از 
همیشـه حالت قلدرمآبانه خـود را به رخ 
جهانیان می کشـاند. سیاست یک جانبه 
گرایانـه خـود را ادامـه  داده و فکر می کند 
کـه بـر مبنـای زور می توانـد عمـل کند. 
هر کسـی که میزبان یک سـازمان است، 
نبایـد فکر کنـد که اختیار آن سـازمان را 
دارد. اختیـار آمریکا بر سـازمان ملل باید 
مشابه سـایر کشورها باشـد. در حالی که 
آمریکا از سـازمان ملل سوءاستفاده کرده 
و سـایر کشـورها هـم نتوانسـتند از ایـن 

سـازمان بـه خوبی اسـتفاده کنند.
رییـس جمهـور بـا اشـاره بـه ایـن کـه 
حکومـت کاخ سـفید با همیشـه آمریکا 
متفـاوت اسـت، بیان  کـرد: آنهـا به هیچ 
معاهـده ای احتـرام نمی گذارنـد. نـه بـه 
شـورای حقـوق بشـر و نـه قراردادهـای 

تجـاری و نـه معاهـده پاریس؛ متاسـفانه 
آنهـا کارهایـی کردنـد کـه کمتـر قابـل 
توجـه بـود. مثـلا بـا ملت فلسـطین این 
چنیـن مقابلـه کـرده و سـفارت خـود را 
بـه قـدس بردنـد و یـا بـرای مسـلمانان 
در صـدور ویـزا مضیقـه زیـادی را ایجـاد 
کردنـد. ایـن حکومـت تفکر یـک جانبه 
گرایی و ناسیونالیسم افراطی دارد. در این 
شـرایط من فکـر می کنم که بسـیاری از 
کشـورها از جمله ایران حرف های زیادی 

بـرای گفتـن دارند.
وی ادامـه  داد: آمریکا به یکی از تعهدات 
خـود یعنی بـر جام پشـت پـا زد و آن را 
نقض کـرد. بر جام یک سـند بین المللی 
اسـت ، امـا آنها بـا بهانه های واهـی از این 
توافـق خـارج شـده و بـر خـلاف حقوق 
بشـر، ملـت ایـران را تحـت فشـار قـرار 
داده انـد. سـایر ملت ها و شـرکت ها را نیز 
بـا قانـون داخلی خـود مجبـور می کنند 
تـا در روابـط با ایـران محدودیت داشـته 
باشـند. آنهـا می خواهنـد مـردم ایـران را 
در فشـار قـرار دهنـد تـا آنها از اسـتقلال 
خود پشـیمان شـوند. آمریـکا می خواهد 
در کشـور مـا بلـوا و آشـوب ایجـاد کنـد 
تـا روزی بتوانـد بـه این کشـور بـاز گردد 
و در آن اربابـی کنـد، امـا ایـن خیال هـا 
خـام بـوده و آنها هیـچ گاه به اهدافشـان 

نخواهند رسـید.
وی تاکید کرد : کارهایی که آنها شـروع 

کرده انـد برای ما و دیگـران زحمت ایجاد 
می کنـد ، اما مردم مـا مقاومت می کنند 
و دولـت هم خـود را برای مقابله با آمریکا 
آماده کرده اسـت. ما از این شـرایط عبور 
خواهیم کرد و آمریکا پیشـمان می شود، 
انتخـاب  را  اشـتباهی  و  راه غلـط  آنهـا 
کرده اند.رییـس جمهور در بخش دیگری 
در تشـریح برنامه های خود در طول سفر 
به نیویورک، گفت : علاوه بر سـخنرانی در 
مجمع عمومی سـازمان ملـل، دیدارهای 
دو جانبـه ای بـا سـران سـایر کشـورها و 
همچنیـن مصاحبه بـا رسـانه ها دارم که 
در ایـن دیدارهـا و مصاحبـه ها به تخلف 
و جنایـات آمریـکا اشـاره خواهـم کـرد. 
همچنیـن بـا کشـورهای دوسـت بـرای 
ادامـه   بـر جـام دیـدار دارم.وزیـر امـور 
خارجـه بـا 1+۴ دیـدار دارد. مـن هـم بـا 
رهبـران برخـی از کشـورهای اروپایـی و 
آسـیایی دیـدار دارم و تـلاش می کنیـم 
بـا کمتریـن هزینـه از این شـرایط عبور 
کنیم.  مسـائل منطقـه ای مثل سـوریه، 
یمـن و سـایر مسـائل نیز محـل بحث با 

کشـورهای دوسـت خواهـد بود.
، رییـس جمهـور در ابتـدای سـخنان 
خود با اشـاره به حادثه تروریسـتی دیروز 
در اهـواز، اظهـار کـرد: این حادثه بسـیار 
تاسـف انگیز بود. این مراسـم به مناسبت 
"هفته  دفـاع مقدس" ، ایسـتادگی مردم 
و شـروع تجـاوز متجـاوزان و صدامیان به 

کشـور بـود. آنهایی که دیـروز این فاجعه 
را آفریدنـد در مسـیر همـان متجـاوزان 
هسـتند. آنها در دوران دفـاع مقدس هم 
بـا همیـن اسـم ها از متجـاوزان حمایت 
آنهـا   . می آفریدنـد  جنایـات  و  کـرده 
مدت هـا  در داخـل خـاک عـراق ماندند 
و بعـد از پایـان جنگ با اینکه مشـکوک 
بـوده و سـالها غیـر قانونـی بودنـد، لطف 
نظـام جمهـوری اسـلامی ایـران شـامل 
حـال آنهـا شـد.وی ادامـه  داد:  تـا صدام 
زنـده بـود آنهـا مـزدور او بودنـد و بعـد 
یکی از کشـورهای جنوبـی خلیج فارس 
مسـائل مالی، تسـلیحاتی و سیاسی آنها 
را بـر عهـده گرفت و آنهـا از جنایات خود 
نـه پیشـمان بودنـد و نـه آن را متوقـف 
کردنـد، اما اهـواز ایسـتاده و همانطور که 
در هشـت سـال دفـاع مقـدس مقاومت 
کـرد، بـاز هـم مقاومـت می کنـد. مـردم 
اهـواز در طول دفاع مقدس شـهر خود را 
تخلیـه نکردند. اهواز مـردم دلاور ، فداکار 
و شـجاعی دارد، فارس و عرب و بختیاری 
فرقی نمی کند. همـه دلاوری کردند. بعد 
از جنگ نیز آنها همیشـه برای پیشـرفت 
کشـور تلاش کردند. ما متاسـف هستیم 
کـه ایـن مـردم عـزادار شـدند. بچه هایی 
که ایـن روزها باید به مدرسـه می رفتند 
به شـهادت رسـیدند. پدران و مـادران به 
شـهادت رسـیدند.رییس جمهـور تاکید 
اسـلامی  جمهـوری  تردیـد  بـی  کـرد: 
ایـران از ایـن جنایـت نمـی گـذرد. برای 
مـا روشـن اسـت کـه آنهـا چـه گروهی 
هسـتند و به چه گروهی وابسته هستند. 
آنهایـی کـه ادعای حقـوق بشـر را تکرار 
می کننـد بایـد پاسـخگو باشـند، آمریکا 
پشـتوانه کشـورهای مزدور منطقه است 
و همه امکانـات لازم را در اختیار آنها قرار 
می دهـد ، اما ایـن اقدامات هیـچ تاثیری 
در مسـیر اراده ملـت مـا ندارد. ما پاسـخ 
ایـن جنایـات را در چارچـوب قانونـی و 
مصالـح کشـور می دهیـم و همـه عوامل 
این جنایات دسـتگیر شـده و به مجازات 

می رسـند.

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه در صحن علنی پارلمان با بیان این که مسؤولان 
و حوزویان باید مراقب کلام خود باشند، گفت: گاهی افراد به دلیل جایگاهی که دارند با 

کلام خود می توانند مردم را به دین و انقلاب جذب و یا دفع کنند. 
آیت الله رضا استادی دبیر شورای عالی حوزه های علمیه صبح دیروز یکم مهرماه سال 
۹7 در صحن علنی پارلمان و به دعوت از رییس مجلس شورای اسلامی گفت: حضرت 
سجاد)ع( معتقد است که در برابر عظمت پروردگار متعال ذره ای بیش نیست، پس ما نیز 
نباید به دلیل جایگاهی که داریم به سمت تکبر برویم.وی ادامه داد: قطعا اگر یک نفر به 
دورن خود مراجعه کند متوجه کاستی های خود می شود و به اشتباهات خود پی می برد.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با استناد به روایتی از صحیفه سجادیه تصریح 
کرد: بدون شک همه ما باید مراقب باشیم که رفتار و کلامی که داریم منجر به محو 
کلام خدا نشود. در این راه سران قوا نیز باید به گونه ای رفتار کنند که خدای نکرده قرآن 

کریم محو نشود.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با تاکید بر توجه افراد به کلام خود ابراز داشت: 
گاهی یک فرد در جایگاهی قرار دارد که کلام او بسیار تاثیرگذار است، از همین جهت از 
تمام مسؤولان و حوزویان می خواهم مراقب کلام خود باشند، زیرا این امکان وجود دارد 

که با نوع بیان ما افراد جذب انقلاب و دین شوند و یا به این مقولات پشت کنند.
وی خطاب به وکلای ملت نیز گفت: همه نمایندگان مجلس شورای اسلامی باید 
متوجه جایگاه خطیر خود باشند، زیرا در روز قیامت همین زمینی که بر روی آن هستند 
درباره مواضع آنها شهادت خواهد داد. پس بهتر است همه ما قبل از این که در پیشگاه 

الهی قرار بگیریم، به حساب خود رسیدگی کنیم.
آیت الله استادی در پایان سخنرانی خود تمام افراد را به برپا داشتن نماز و توجه به تقوا 

در تمام زمان ها و اماکن دعوت کرد.

اخبــار

و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
بر  تاکید  با  مجلس  خارجی  سیاست 
به   FATF با  نکردن  همکاری  اینکه 
معنای انزوای ایران است، گفت: گزارش 
های اطلاعاتی نشان می دهد که مثلث 
آمریکایی، صهیونیستی و ارتجاعی این 

محور را دنبال می کنند. 
درباره  پیشه  فلاحت  الله  حشمت 
جلسه روزشنبه  مجلس در خصوص 
لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله 
با تامین مالی تروریسم، گفت:  در این 
مجلس،  رئیس  حضور  با  که  جلسه 
روسای  خارجه،  و  اطلاعات  وزیران 
فراکسیون ها و رئیس کمیسیون امنیت 
ملی مجلس برگزار شد، فضای غالب این 
بود که کنوانسیون های چهارگانه که 
مورد توصیه FATF هستند، آیا پذیرش 

آنها به ضرر یا سود کشور است؟
اعضا  اکثر  که  آنچه  داد:  ادامه  وی 
 CFT مطرح کردند این بود که نپذیرفتن
ضرر دارد، اما پذیرش آن ممکن است 
منافعی را عاید کشور کند و در واقع باید 
جلوی بهانه ای که وجود دارد را گرفت. 
حال  هر  به  افزود:  پیشه  فلاحت 
معنای  به   FATF با نکردن  همکاری 
کشورهای  و  است  ایران  کامل  انزوای 
دیگر و دوست هم نمی توانند با ایران 

کار کنند.
جلسه  مباحث  در  داد:  ادامه  وی 
مجلس چیزی به این لایحه اضافه نشد، 
کمیسیون ها و دولت همین محتوا را 
پذیرفتند امام موضوع ویراستاری فنی 
و حقوقی مطرح شد که در دستور کار 
کمیسیون قرار می گیرد و اعضا باید نظر 

بدهند و در نهایت کمیسیون نظر خود را 
روز سه شنبه ارائه می کند.

و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
به  ادامه  در  مجلس  خارجی  سیاست 
حادثه تروریستی روز گذشته اهواز اشاره 
کرد و گفت: اعضای کمیسیون به منظور 
برگزاری جلسه تأمین، دیدار با خانواده 
شهدا و تشییع پیکر این شهیدان، بازدید 
میدانی و بررسی بیشتر این حادثه به 

اهواز سفر می کنند.
و  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
سیاست خارجی مجلس در گفت و گو 
تروریستی  ادامه داد:این حمله  ایرنا  با 
هم  آمریکا  حتی  که  بود  کور  اقدامی 
نتوانست آن را محکوم نکند، اما سهل 
انگاری در بروز این حادثه مشهود بوده 
و قابل قبول نیست که عده ای تروریست 

بتوانند تا هشت متری جایگاه آمده و به 
مدت 10 دقیقه تیراندازی کنند.

وی اضافه کرد: در بیش از هزار شهر 
ایران همایش بزرگ دفاع مقدس برگزار 
می شود که این همایش مردمی- نظامی 
ها  پادگان  در  یعنی هیچ وقت  است، 
قابلیت اجرا ندارد، خواست نظام دفاعی 
ما است که در خیابان و در حضور مردم 

باید شکل بگیرد. 
های  گروه  گفت:  پیشه  فلاحت 
که  این  برای  بیشرمانه  تروریستی 
خودشان را بانی این حادثه اعلام کنند، 
مسابقه دادند اما جوانب این حادثه دقیق 
باید مشخص شود و معتقدم مسوولین 
حتی  یا  کشور  اینکه  از  بیش  کشور 
گروه خاصی را متهم کنند باید اشراف 

اطلاعاتی بیشتر صورت بگیرد.

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

همکاری نکردن با FATF به معنای انزوای ایران است

رییس جمهور پیش از عزیمت به نیویورک: 

سازمان ملل تریبونی برای بیان مواضع ایران است

آیت الله استادی: 

مسؤولان و حوزویان مراقب رفتار و کلام خود باشند 

رییس مجلس شورای اسلامی، نمایش انبوه سلاح 
های مدرن در رژه امسال نیروهای مسلح را مانور اقتدار و 
استقلال جمهوری اسلامی ایران عنوان کرد و گفت: این 
صحنه برای قدرت های چپاولگر قابل تحمل نیست و به 
همین دلیل دست به عملیات جنایتکارانه در اهواز زدند. 
 - روز  علنی  جلسه  ابتدای  در  لاریجانی«  »علی 
یکشنبه - مجلس شورای اسلامی افزود: ۳1 شهریور 
امسال که مصادف با ایام عزاداری و سوگواری سیدالشهدا 
و یاران باوفای ایشان بود با جنایت تروریست های پلید 
در اهواز رنگ شهادت گرفت و دهها نفر از مردم عزیز 
خوزستان در این عملیات جنایتکارانه به یاران خود در 

دفاع مقدس پیوستند یا مجروح شدند.
وی با طرح این سوال که چرا در این روز دزدانه به 
این اقدام دست زدند و زنان و کودکان بیگناه را به خاک 
و خون کشیدند، خاطرنشان کرد: تروریست های دست 
پروده قدرت های جنایتکار می توانستند این کار را در 
زمان دیگر و در خیابانی انجام دهند، علت انتخاب این 

مکان و زمان را باید به درستی دریافت.
رییس مجلس همچنین گفت: رژه نیروهای مسلح 

نشانه اقتدار یک نظام است به خصوص در این کشور 
که از ابتدای انقلاب با تحریم نظامی مواجه بود، رژه 
نیروهای مسلح همراه با ادوات نظامی متنوع که همگی 
با همت و اراده متخصصین نظام ساخته شده نشانگر 
تحقق راهی بود که امام راحل به جوانان این سرزمین 
آموخت که با اراده قوی می توانید استقلال همه جانبه 

پیدا کنید.
لاریجانی ادامه داد: امسال حجم انبوه سلاح های 
مدرن، مانور اقتدار و استقلال کشور بود، این صحنه برای 

قدرت های چپاول گر قابل تحمل نیست.
وی اظهارداشت: سال هاست با تبلیغات وسیع در 
جهت اخاذی کشورهای منطقه این تئوری را دنبال می 
کنند که ایران را به خاطر حمایت از کشورهای منطقه 
تحریم نظامی کردیم و با خرید سلاح های مدرن از 
آمریکا می توانید در مقابل قدرت محدود و تحریم شده 
ایران بایستید.رییس مجلس دهم خاطرنشان کرد: هدف 
آنان علاوه بر اخاذی، تسلط رژیم صهیونیستی به این 
کشورهای فلاکت زده است.لاریجانی افزود: وقتی آنها 
به عینه قدرت تجهیزاتی ایران را در شرایط تحریمی 

مشاهده کنند و اراده  قوی جوانان سلحشور ایران را 
ببینند، همه داستان سرایی آنها دچار بحران توجیهی 

می شود. 
تبلیغاتی  شیطنت های  همه  با  داشت:  اظهار  وی 
آمریکا، مسئله استقلال ایران در ۴0 سال پس از انقلاب 
باوجود همه دسیسه ها اعم از جنگ و تحریم برای مردم 

منطقه یک موضوع تأمل برانگیز شده است. 
رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: همیشه 
نمی توان با تبلیغات، خود را به خواب زد، ملت ها وقتی 
ابُهت نیروهای مسلح مستقل و قدرتمند ایران را می بینند 
و از طرفی دخالت های نظامی آمریکا بر کشورشان و 
تحقیر مستمر آنان را مشاهده می کنند، دچار تردید 

جدی در مسلک وابستگی سیاسی می شوند. 
دنیا  عمومی  افکار  انحراف  برای  افزود:  لاریجانی 
باید این صحنه را با یک اقدام سبوعانه، تحت الشعاع 
ایران  نظامی  قدرت  ابعاد  تا  دهند  قرار  تبلیغاتی 
دیده نشود بلکه به عکس با تبلیغات زیاد، عملیات 
تروریستی را بزرگ نمایی کنند و نشانه ضعف قدرت 

امنیتی ایران قلمداد کنند. 

وزیر اطلاعات درپیامی اعلام کرد: سربازان گمنام 
امام زمان )عج( دنباله های این جنایتکاران قسی القلب 
را تعقیب و تا دستگیری و سپردن آنان به سر پنجه 
در  و  نشست  نخواهند  پای  از  کشور  قضایی  مقتدر 
نخستین فرصت مقتضی پاسخی کوبنده به طراحان این 

اقدام ضد بشری خواهند داد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در 
پیام حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی آمده 
است: در ایام شهادت مظلومانه سرور و سالار شهیدان 
حضرت امام حسین )ع( و آغازین روز نکوداشت هفته 
غرور آفرین دفاع مقدس که سندی جاودان و تاریخی بر 
پیروزی ملت همیشه سرافراز ایران اسلامی بر استکبار 
جهانی به سرکردگی آمریکای جنایت پیشه و عوامل 
دست نشانده آن را یادآوری می کند، تروریست های 

مزدور نادان و گمراه حادثه ای کور را رقم زدند و جمعی 
خون  و  خاک  به  را  خوزستان  بیگناه خطه  مردم  از 
کشیدند تا شاید جبران شکست های پی در پی اربابان 

نوکر ماب شان در عراق، سوریه، و سایر بلاد باشد.
در این پیام آمده است: اینجانب ضمن تسلیت به 
خانواده های معزز و معظم شهدای این حمله تروریستی 
با مردم دلاور و شهید پرور خوزستان ابراز همدردی 
کرده و بهبودی عاجل مجروحان این حادثه را از درگاه 

خداوند رحمان و رحیم مسئلت می کنم. 
در پیام وزیر اطلاعات آمده است: همان گونه که 
صدام مزدور عامل دست نشانده استکبار و هواداران 
منطقه ای او در حمله به کشور عزیزمان ناکام ماندند 
و با پاسخ دندان شکن ملت غیور ایران مواجه شدند، 
این اقدام تروریستی نیز که با حمایت های خارجی 

ناامن کردن کشور  و مرتبطین منطقه ای آنها برای 
و  ماند  خواهد  ناکام  است،  پذیرفته  عزیزمان صورت 
کوچک ترین خللی در اقتدار و انسجام ملت عزیز ما 

ایجاد نخواهد کرد. 
در این پیام تاکید شده است: هادیان و پشتیبانان 
این جنایت هولناک باید بدانند به درک واصل شدن 
تروریست ها پایان این ماجرا نبوده و سربازان گمنام 
امام زمان )عج( در اطاعت از فرمان مقام معظم رهبری 
)حفظه الله( و دستور ریاست جمهوری و با همکاری 
نهاد های اطلاعاتی با سرعت و دقت، دنباله های این 
تا دستگیری و  را تعقیب و  القلب  جنایتکاران قسی 
سپردن آنان به سر پنجه مقتدر قضایی کشور از پای 
نخواهند نشست و در اولین فرصت مقتضی پاسخی 

کوبنده به طراحان این اقدام ضد بشری خواهند داد.

علی لاریجانی: 

اقتدار ایران برای چپاولگران قابل تحمل نیست 

وزیر اطلاعات: 

طراحان حمله تروریستی اهواز پاسخی کوبنده دریافت می کنند 

پرویز اسماعیلی *

روزبه کردونی
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اقتصادی

لاهوتی به نقل از رییس کل بانک مرکزی: 

منابعارزیمربوطبهتامینکالاهایاساسی
اختصاصیافتهاست

سخنگوی فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی گفت: رییس کل بانک 
مرکزی در نشست با این فراکسیون تاکید کرد که منابع مربوط به تامین کالاهای 

اساسی اختصاص یافته و از این بابت جای نگرانی وجود ندارد. 
مهرداد بائوج لاهوتی در تشریح نشست صبح یکشنبه فراکسیون مستقلین ولایی با 
حضور عبدالناصر همتی رییس کل بانک مرکزی، با اشاره به اینکه در این نشست همتی 
توضیحاتی درباره پیمان های دو جانبه پولی مطرح کرد، افزود: بانک مرکزی راهکارهایی 
اتخاذ کرده تا پیمان های دو جانبه پولی میان ایران با برخی کشورها همانند روسیه، 

چین، ترکیه و کشورهای دیگر برقرار شود.
وی ادامه داد: رییس کل بانک مرکزی در این نشست تاکید کرد که منابع مربوط به 

تامین کالاهای اساسی اختصاص یافته و از این بابت جای نگرانی وجود ندارد.
نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه موضوع دیگر که در 
نشست امروز مورد بحث قرار گرفت صادرات بود، یادآور شد: هر شخصی که کالایی به 
خارج از کشور صادر می کند، مکلف شده که ارز حاصل از آن را به داخل کشور انتقال 

داده و به چند حالت این دلار را نگهداری کند.
لاهوتی افزود: صادرکننده می تواند ارز را در حسابی به نام خود نگهداری کرده و یا 
در صرافی به فروش برساند، بنابراین باید اطمینان حاصل شود که کالایی که صادر می 
شود منابع ارزی آن وارد کشور شده و این گونه نباشد که کالایی صادر و منابع ارزی 

آن وارد کشور نشود.
سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه موضوع 
دیگر که در این نشست مطرح شد بند »و« تبصره 16 قانون بودجه سال 97 بود، تصریح 
کرد: در این بند پیش بینی شده بود که اگر افراد وام دریافتی را تسویه کنند از پرداخت 
جریمه و سود مرکب معاف می شوند که رییس کل بانک مرکزی عنوان کرد قانون 
آن ابلاغ شده و بانک ها باید آن را اجرایی کنند و با توجه به نگرانی نمایندگان در این 

موضوع همتی عنوان کرد که نگرانی ها را پیگیری می کند.

بانک مرکزی :

سقفبرداشتازخودپردازهادرایاماربعین
افزایشمییابد

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از بانک ها و موسسه های اعتباری غیربانکی 
خواست تمهیدات لازم برای رفاه حال زائران اربعین حسینی )ع( مانند »تعیین شعبه 
های کشیک«، »نصب خودپرداز« و »افزایش سقف برداشت درون بانکی از خودپردازها« 

را در دستور کار قرار دهند. 
بر اساس بخشنامه یکشنبه تارنمای بانک مرکزی، بانک ها و موسسه های اعتباری 
غیربانکی ملزم شدند شعبه های کشیک مورد نیاز در استان های ایلام، کرمانشاه و 
خوزستان را تعیین کنند. بانک مرکزی در این بخشنامه به منظور تسهیل انجام عملیات 
منظم پول رسانی، خدمات مالی و پرداخت، از شبکه بانکی خواسته است ضمن برقراری 
کشیک فعال، نوع و مقدار اسکناس مورد نیاز در ایام برگزاری راهپیمایی اربعین حسینی 

را برآورد و به ناظر پولی بانک مرکزی مستقر در استان اعلام کند. 
همچنین نظام بانکی کشور باید تدارک لازم را برای افزایش میزان نصب، راهبری و 
نگهداری امکانات پرداخت الکترونیک اعم از خودپرداز، پایانه فروش، کیوسک و نظایر آن 

در نقاط مرزی چزابه، شلمچه، مهران و خسروی به  عمل آورد.
هنگام برگزاری مراسم اربعین حسینی، بانک ها و موسسه های اعتباری غیربانکی به 
افزایش سقف برداشت نقدی از دستگاه های خودپرداز تا مبلغ پنج میلیون ریال از طریق 

تنظیم منو برداشت وجه به صورت درون بانکی مجازند.
زمان اعمال افزایش سقف برداشت نقدی از دستگاه های خودپرداز تا سقف پنج میلیون 

ریال، از هجدهم مهرماه تا بیستم آبان ماه امسال است.
برای گرامیداشت چهلمین روز شهادت امام حسین )ع( و یاران ایشان هر سال آیین 
مذهبی راهپیمایی اربعین حسینی )ع( به مقصد کربلا با حضور گروه های مردمی از 

کشورهای مختلف برگزار می شود. 
امسال هشتم آبان ماه مصادف با این روز است اما آیین راهپیمایی از چند روز پیش 

از آن شکل می گیرد. 

در چهار ماه نخست امسال؛

حجمبدهیهایخارجیایرانکاهشیافت
حجم بدهی های خارجی ایران در چهار ماه نخست امسال نسبت به ابتدای امسال با 

۵.6 درصد کاهش روبرو بوده است.
براساس آخرین آمار بانک مرکزی میزان بدهی خارجی ایران در پایان تیر براساس 
سررسید اولیه بدهی ها 1۰ هزار و 66۸ میلیون دلار است که 6 هزار و 7۲1 میلیون 
دلار آن بدهی های میان مدت و بلندمدت و ۳ هزار و 9۴6 میلیون دلار از این میزان 

بدهی های کوتاه مدت است.
این تعهدات بالفعل ایران بر مبنای یورو نیز رقمی بالغ بر 9 هزار و 9۵ میلیون یورو 
محاسبه شده که ۵ هزار و 7۳۰ میلیون یورو از این میزان حجم بدهی های میان مدت و 

بلندمدت و ۳ هزار و ۳6۴ میلیون یورو حجم بدهی های کوتاه مدت است.
حجم بدهی های ایران در پایان خرداد 1۰ هزار و ۴۴1 میلیون دلار بوده که در پایان 
تیرماه با اندکی افزایش به 1۰ هزار و 66۸ میلیون دلار رسیده است. این در حالی است 
که آمار بدهی های خارجی ایران در پایان ماه نخست امسال 11 هزار و ۳۰۵ میلیون 
دلار بوده است که این آمار حکایت از کاهش حجم بدهی های خارجی ایران در چهار 
ماه نخست امسال دارد. یکی از شاخص های مهم برای سنجش میزان بدهی خارجی هر 
کشور، مقایسه آن با میزان تولید ناخالص داخلی است تا میزان کشش اقتصاد آن برای 
جذب منابع مالی خارجی تعیین شود. براساس گزارش صندوق بین المللی پول تولید 
ناخالص داخلی ایران در سال ۲۰17 به ۴۳1 میلیارد و 9۲۰ میلیون دلار رسیده است.

بر این اساس نسبت بدهی های خارجی ایران به تولید ناخالص داخلی حدود ۲.۵ 
درصد است که رقم پایینی به شمار می رود. مقایسه شاخص نسبت بدهی خارجی ایران 
به تولید ناخالص داخلی با سایر کشورها نشان می دهد که ایران در زمره کشورهایی است 

که کمترین میزان بدهی خارجی را در جهان دارد.
بدهی خارجی شامل بدهی های یک کشور به وام دهندگان خارجی گفته می شود 
و می تواند شامل وام های دریافتی از بانک های خصوصی خارجی، دولت های دیگر و 

موسسه های مالی بین المللی مانند بانک جهانی و صندوق بین المللی خارجی باشد.

عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر :

سکهوطلادوبارهافزایشیشد
عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر با اشاره به تعیطلات چند روز گذشته گفت که  

علی رغم تعطیلات در بازار غیر رسمی، قیمت ارز افزایش داشته که همین مساله باعث 
افزایش قیمت سکه و طلا شد.

محمد کشتی آرای با بیان اینکه صبح روز شنبه قیمت طلا در بازار کاهشی بود، اظهار 
کرد: با این حال از ظهر به بعد قیمت ارز افزایش پیدا کرد و تبع آن بازار سکه و طلا 

هم افزایشی شد. 
او با تاکید بر تاثیر مسائل سیاسی روی قیمت ها در بازار طلا افزود: امروز قیمت سکه 
1۰۰ هزار تومان بیشتر شد، در حالی که قیمت جهانی طلا با توجه به تعطیلی روز 
یکشنبه در کشورهای غربی ثابت بود. همچنین قیمت هر مثقال طلا با افزایش حدود 

7۰ هزار تومانی امروز )یکم مهر( به یک میلیون و 769 هزار تومان رسید.
کشتی آرای با بیان اینکه دیروز داد و ستدها در بازار طلا کم شده بود، گفت: از امروز 
که بازار فعال شده و داد و ستدها روال عادی خود را پیدا کرده و نسبت به دیروز حالت 
افزایشی داشته است. عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر همچنین با اشاره به آخرین 
قیمت های سکه و طلا گفت: سکه تمام چهار میلیون و ۵۵۰ هزار تومان، نیم سکه دو 
میلیون و 1۵۰ هزار تومان و ربع سکه یک میلیون و 1۴۰ هزار تومان فروخته می وشد.

به گفته وی، سکه های یک گرمی 6۴۵ هزار تومان و هر گرم طلای 1۸ عیار ۴۰۸ 
هزار و ۴۰۰ تومان قیمت دارد.

این روزها بزرگترین گلایه بخش خصوصی این است که حاکمیت نظرات و ظرفیت 
های آنها را نادیده می گیرد؛ آنها معتقدند حاکمیت یا بخش خصوصی را به طور کامل 

کنار می گذارد و یا در حد زینت المجالس به این بخش اعتنا می کند. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم  انقلاب  شهریور ماه امسال در دیدار رییس 
جمهوری و اعضای هیات دولت، با انتقاد از بی رغبتی دولت به استفاده گسترده از 
ظرفیت وسیع بخش خصوصی گفتند: اجرای صحیح و کامل سیاست های اصل ۴۴ 
قانون اساسی و استفاده از تجار، تولیدگران، صنعتگران، قطعه سازان و دیگر اجزای بخش 

خصوصی در مدیریت اقتصادی و پیشرفت کشور قطعا موثر خواهد بود.
پیش از این دیدار، »علی شمخانی« دبیر شورای عالی امنیت ملی نشستی غیرعلنی 
با اعضای هیات نمایندگان اتاق تهران داشت که وی در آن جلسه نقطه نظرات اعضا را 
شنید و به رهبر معظم انقلاب منکعس کرد؛ رهبری نیز در نشست با رئیس جمهوری 
هیات دولت، تاکید کردند که »به طور رایج و معمول، بخش خصوصی را ما واقعاً وارد 
نمی کنیم و از سرمایه های مردم، درست استفاده نمی کنیم. مجموعه  اتاق بازرگانی یک 
دیداری با دبیرخانه  شورای عالی امنیت داشتند و یک حرفهای مفصلی زدند که بنده 
آن حرفها را خواندم؛ به نظر من آقایان بخوانید آن حرفها را، آقایان بشنوید و ببینید آن 

حرفها را؛ حرفهای درستی است؛ ما باید از ظرفیتهای بخش خصوصی استفاده کنیم«.
به نظر می رسد سخنان صریح رهبر معظم انقلاب در مورد خواندن، شنیدن و دیدن 

نظرات فعالان بخش خصوصی »فصل الخطاب« باشد. 
یکی از مهمترین انتظارت بخش خصوصی - که با تصویب قانون بهبود محیط کسب 
و کار از یک خواسته به یک قانون تبدیل شده - مورد توجه قرار گرفتن نظرات بخش 

خصوصی در تصویب قوانین، مقررات، آئین نامه ها و بخشنامه هاست.
در ماده ۲ این قانون آمده است: »دولت مکلف است در مراحل بررسی موضوعات 
مربوط به محیط کسب و کار برای اصلح و تدوین مقررات و آیین نامه ها، نظر کتبی اتاقها 
و آن دسته از تشکلهای ذی ربطی که عضو اتاقها نیستند، اعم از کارفرمایی و کارگری 
را درخواست و بررسی کند و هرگاه ملزم دید آنان را به جلسات تصمیم گیری دعوت 
نماید«. ماده ۳ این قانون نیز بر نظرخواهی از فعالان اقتصادی تاکید دارد و می گوید: 
»دستگاههای اجرائی مکلفند هنگام تدوین یا اصلاح مقررات، بخشنامه ها و رویه های 

اجرائی، نظر تشکل های اقتصادی ذی ربط را استعلام کنند و مورد توجه قرار دهند«.
»محمد لاهوتی« عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در این ارتباط به ایرنا گفت: یکی از موضوعاتی که همیشه در کشور ما در صدور بخشنامه 

ها و دستورالعمل ها و تصمیمات سبب عدم ثبات برنامه ریزی در فعالان بخش خصوصی 
شده، تنوع ابلاغیه ها و دستورالعمل هایی است که پی در پی صادر می شود و به نوعی 
کل اقتصاد کشور را تحت تاثیر قرار می دهد. به گزارش ایرنا وی اضافه کرد: به همین 
دلیل، قانون بهبود محیط کسب و کار تصویب شد که یکی از بندهای آن شکل گیری 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی بود و بر اساس آن قانون هیچ بخشنامه ای 

بدون مشورت با بخش خصوصی نباید صادر شود.
لاهوتی که ریاست کنفدراسیون صادرات ایران را بر عهده دارد، افزود: این مساله در 
دولت یازدهم اتفاق افتاد و شورای گفت و گو فعال شد و وزیر اقتصاد به عنوان رئیس 
شورا همواره حضوری موثر در این شورا داشت. وی ادامه داد: اقتصاد ایران در چهار سال 
دولت یازدهم از نوعی ثبات در این زمینه برخوردار بود و بخشنامه ها به طور معمول با 
نظر بخش خصوصی صادر می شد؛ در نتیجه این رویکرد، شهرک های صنعتی که در 
دولت دهم به تعطیلی کشیده شده بودند، در دولت یازدهم فعال شدند و ثبات در حوزه 
ارز و بخشنامه ها منتج به رشد اقتصادی شد. لاهوتی افزود: با شروع دولت دوازدهم و 
پیش آمدهای ارزی رخ داد که این اتفاق ناشی از بی توجهی دولت به نظرات بخش 
خصوصی بود؛ بخش خصوصی همواره تاکید داشت که نرخ ارز باید متناسب با نرخ تورم 
افزایش یابد و از سرکوب کردن قیمت ارز باید جلوگیری کرد. عضو هیات نمایندگان 
اتاق ایران گفت: دولت دوازدهم به دلایلی روش خود را با دولت یازدهم متفاوت کرد 
و بخشنامه هایی متعدد در مورد مسایل مختلف منتشر کرد؛ مثلا در موضوع ارز، ۳۰ 
بخشنامه ابلاغ می شد که هر کدام از این بخشنامه ها، بخشنامه قبلی را نقض می کرد.

* بدنه حاکمیت اعتقادی به استفاده از ظرفیت بخش خصوصی ندارد
»حسین سلاح ورزی« نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
گفت: با وجود تمایل رئیس جمهوری و وجود بسترهای قانونی برای مشارکت بخش 

خصوصی، بدنه دولت اعتقادی به استفاده از ظرفیت این بخش ندارد.
وی افزود: از زمان پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون با وجود تاکید در قانون اساسی و سایر 
قوانین، هیچ کدام از دولت ها به طور واقعی در زمینه تعامل، همفکری و مشورت گیری 

از بخش خصوصی، اقدام ویژه ای انجام نداده بودند.
وی اضافه کرد: تا اینکه در سال 1۳9۰ قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار تصویب 
شد و ماده دوم و سوم این قانون، دستگاه های حاکمیتی و اجرایی را مکلف کرد در فرایند 
تدوین دستورالعمل ها و مقررات، نظر بخش خصوصی و تشکل های مرتبط اخذ شود؛ به 
این ترتیب زمینه تشکیل دائمی شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی در سطح 

استانی و ملی تشکیل شد.
قائم مقام دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی گفت: در آن زمان، دولت 
وقت باوری به اجرای این قانون نداشت و در عمل اتفاقی نیفتاد؛ با شروع فعالیت دولت 
تدبیر و امید و قول هایی که رئیس دولت یازدهم داد، به نظر رسید فصلی جدید در تعامل 

بین دولت و بخش خصوصی شروع خواهد شد.
وی اضافه کرد: با وجود این نگاه در مقام های عالی دولت از جمله رئیس جمهوری و 
معاون اول رئیس جمهوری، متوجه شدیم بدنه دستگاه اجرایی در مقام عمل برای تعامل 

با بخش خصوصی اعتقاد، باور و اراده ای ندارد.
نایب رئیس اتاق ایران افزود: با وجود بستر قانونی، رعایت نشدن این قانون باعث شد 
معاون اول رئیس جمهوری با صدور بخشنامه ای، اجرای ماده دو و سه قانون بهبود 

محیط کسب و کار را به وزارتخانه ها و دستگاه ها ابلاغ کند.
سلاح ورزی اظهار داشت: از جمله مفاد قانون بهبود کسب و کار این است که دستگاه 
ها باید از اخذ تصمیم های ناگهانی پرهیز کرده و هر تصمیم را در زمان مناسب و بعد 
از مشورت با بخش خصوصی اجرا کنند که در تلاطم های ارزی اخیر این مساله رعایت 
نشد. وی افزود: در اتفاق های اخیر، شاهد تصمیم های مبتنی بر آزمون و خطا بودیم؛ در 
ماه های اخیر تصمیم هایی بدون مشورت اتاق های بازرگانی و بخش خصوصی اتخاذ شد 

که اجرای برخی از آنها پیامدهایی منفی داشت یا به طور کل قابل اجرا نبود.
نایب رئیس اتاق ایران ادامه داد: در این ارتباط، اتاق بازرگانی نظرهای کارشناسی خود 
را به دولت منعکس کرد؛ همچنین این اظهارنظرها مورد توجه رهبری قرار گرفت و 

ایشان در ملاقات با هیات دولت تاکید کردند که نظر بخش خصوصی باید گرفته شود.
قائم مقام دبیر شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی افزود: نشست های این 
شورا از زمان تشکیل تاکنون، نتوانسته است به اثرگذاری مورد نظر قانونگذار و بخش 
خصوصی منتهی شود؛ تصمیم های خوبی در این جلسه ها اتخاذ شده اما دستگاه ها 

تمایلی به اجرای آن ندارند.
* سهم 20 درصدی بخش خصوصی از اقتصاد کشور

»عباس آرگون« عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
نیز در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 

بیشتر حالت شعاری دارد و هنوز به مرحله عمل نرسیده است.
وی ادامه داد: دولت ها به صورت واقعی و در مقام عمل از نظرات بخش خصوصی 
استفاده نمی کنند در حالی که بخش خصوصی به صورت مستقیم با مسایل و مشکلات 

فضای کسب و کار روبرو است و پیشنهادات آنها می تواند راهگشا باشد.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه در خوش بینانه ترین حالت، فقط ۲۰ درصد 
اقتصاد کشور در اختیار بخش خصوصی واقعی است، گفت: لازمه توسعه کشور، توسعه 
بخش خصوصی است؛ بخش خصوصی از ظرفیت بالایی برخوردار است و با سرمایه 
گذاری و نوآوری، سطح وسیعی از بنگاه های اقتصادی را ایجاد می کند و نقشی موثر در 

رفع فقر و ایجاد اشتغال داشته باشد.
نیازمند فراهم شدن  آرگون اضافه کرد: در سطح بعدی، توسعه بخش خصوصی 
بسترهای لازم برای ایجاد محیط کسب و کار مناسب، از جمله قوانین باثبات و مقررات 

پیش بینی پذیر است.
وی با بیان اینکه در شرایط کنونی بخش خصوصی هر روز باید خود را با بخشنامه 
جدید انطباق دهد، گفت: در تدوین هیچ کدام از این بخشنامه ها از نظرات بخش 
خصوصی استفاده نمی شود، در حالی که بخشنامه و دستورالعمل ها به شرطی موثر 
خواهد بود که تعاملی باشد؛ مقرره ها باید پاسخگوی نیاز جامعه و فضای کسب و کار 

باشد و نباید از بالا به پایین نوشته شود.
آرگون افزود: در ارتباط با نرخ ارز، بخش خصوصی پیش از این همواره تاکید داشت که 
نرخ ارز نباید سرکوب شود و باید متناسب با نرخ تورم افزایش یابد؛ دولت به این توصیه 
بخش خصوصی توجهی نکرد و در نتیجه جهشی بی سابقه را در این بخش شاهد بود. 

وی با تاکید بر اینکه این نوسانات پیش بینی اقتصاد را در عمل زیر سوال برده است، 
گفت: در چنین شرایطی کدام فعال اقتصادی می تواند برنامه ریزی داشته باشد؛ تصور 
کنید یک فعال اقتصادی سال گذشته یک کالا را به صورت یوزانس و اعتباری خریداری 
کرده و با ارز سه هزار و 7۰۰ تومان وارد کشور و عرضه کرده است؛ اکنون با چه نرخی 
باید تسهیلات یوزانس را تسویه کند؟ با نرخ هشت هزار تومان؟ آیا این فعال اقتصادی 

می تواند از این به بعد هم به فعالیت خود ادامه دهد؟

 چرا ظرفیتهای بخش خصوصی نادیده  گرفته می شود؟

بخش خصوصی، بازیگر یا سیاه لشکر 

خود کرده را تدبیر نیست

سودجویانپیامکی،گرفتاردر
نیرنگخودساخته

شرکت هایی که با سوء استفاده از بی خبری مردم، پیامک های آنان را به محل 
درآمدزایی برای خود تبدیل کرده بودند اکنون در دام خودساخته گرفتار شده و 
به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات باید همه سودهای هنگفت را برگردانند. 
داستان سوءاستفاده از پیامک های ارزش افزوده با اعتراض های مردمی به روند 
عضویت آنها در برخی سرویس ها بدون آنکه خود کاربران تقاضای چنین عضویتی 

داشته باشند وارد مرحله تازه ای شد و هر روز ابعاد جدیدی به خود می گرفت.
اعتراض های مردمی، واکنش محمدجواد آذری جهرمی وزیرارتباطات و فناوری 

اطلاعات را به همراه داشت.
وزیر ارتباطات ۲9 مردادماه امسال در جلسه ای با مدیران اپراتورهای تلفن همراه 
مهلت دو هفته ای برای ساماندهی وضعیت خدمات ارزش افزوده داد. اما پس از 
سپری شدن این مهلت همچنان بازار پرسود خدمات ارزش افزوده به دلیل اینکه 
این مساله شامل سهامداری اپراتور در یک شرکت تا راه اندازی شرکت های متعدد 
و سوق دادن بازار به سمت سوددهی بیشتر است، به کار خود ادامه داد و تخلف 

ها نیز دامنه دار شد.
آذری جهرمی در واکنش به این نارضایتی مردم از این تخلف ها، هجدهم 
شهریورماه در یک برنامه تلویزیونی از تشکیل پرونده ای در این باره در مرجع 

قضایی خبر داد که به پرونده ای بزرگتر در پیامک ارزش افزوده رسیده است.
وزیرارتباطات قول داد که به محض تکمیل پرونده، درباره آن اطلاع رسانی شود.

به نوشته برخی رسانه ها، در سال های گذشته که تخلف های بازار خدمات ارزش 
افزوده در زمان هایی بعنوان چالش از آن نام برده شده، فقط با »واسطه گری و 
کدخدامنشی اهالی بالا و پایین این بازار« که سهم های متعددی از این بازار دارند، 
چشم پوشی و حل شده است و در عمل، شواهد بیانگر امکان پذیر نبودن کنترل 

این بازار با یکی بودن کارفرما و پیمانکار است.
برای ساماندهی خدمات ارزش افزوده که نارضایتی مردمی را به همراه داشته، 
تاکنون سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اقداماتی همچون »ایجاد طرح 
ارزیابی میزان رضایت مندی مردم، ارزیابی و رتبه بندی ارائه  دهندگان سرویس های 
ارتباطی و فناوری اطلاعات و افزایش سرعت عمل سامانه پاسخ گویی و رسیدگی 
به شکایت ها« را انجام داده است؛ با این حال منفعت های سرشار این بازار سبب 
شده تا راهکاری پیش بینی شده در مقابل آن، به سرانجام نرسد. براین اساس وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات شخصا وارد موضوع شد تا بتواند آن را ساماندهی کند.

آذری جهرمی سی ام شهریورماه در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی 
نوشت: »بررسی پرونده یک کلاهبرداری پیامکی ارزش افزوده به پایان رسید. 
برخی از شرکت های ارزش افزوده در پنج ماه اخیر حدود ۲۲ میلیارد تومان از 

مردم کلاهبرداری کرده اند«.
وی ادامه داد: »خواسته ام تا وجوه اخاذی شده را ظرف 1۰ روز به مشترکان 

بازگردانند و پرونده برای سیر قضایی به دادستانی ارسال گردد«.
آذری جهرمی پیش از این نیز در این باره از برخورد جدی با کلاهبرداری ها 
نوشت و تاکید کرد: مردم همواره می خواهند با پیامک  های مزاحم تبلیغاتی و 
فریبکاری ها و کلاهبرداری  هایی که در این زمینه گاهی صورت می  گیرد، مقابله 

جدی شود.
»وزارت ارتباطات با تاکید بر تسهیل مسیر تجارت مجاز و حمایت از آن، با 
مصادیق کلاهبرداری و سوء استفاده های این چنینی با قاطعیت برخورد خواهد 
کرد.« وی گفت: شکایت های زیادی به دست ما رسیده بود از اینکه افراد بدون 
اینکه درخواست داده بوده باشند، عضو سرویس های ارزش افزوده شده اند و 

مبالغی از حسابشان کسر شده است. 
از  سوءاستفاده  با  آنها  و  است  شده  محرز  شرکت  تخلف 6  افزود:  جهرمی 
زیرساخت های فنی که در اختیارشان بود حدود ۲۲ میلیارد تومان به صورت از 

حساب مردم برداشت کرده اند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: افراد و مبالغ کسر شده از حساب آنها مشخص است 
و قرار شده پولها به حساب مردم برگردانند شود؛ همچنین پرونده برای رسیدگی 

بیشتر به دادستانی کل کشور ارسال می شود.
جهرمی تاکید کرد: گزارش کامل اینکه این شرکت ها چه کسانی بودند، میزان 
جرایمشان چقدر بوده و چگونه سوء استفاده کرده اند را بزودی منتشر خواهیم 

کرد.
اکنون که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات عزم خود را برای ساماندهی این 
بازار پرسود جزم کرده است، انتظار می رود دستگاه قضایی نیز با سرعت بخشی 
به رسیدگی این پرونده ها، با متخلفان برخورد جدی کند تا زمینه برای حضور 

شرکت هایی قانونمند فراهم شود.
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 مربی تیم کاتای استان قم:

۶ کاراته کای قمی در جمع برترین های کاراته 
وان ایران قرار گرفتند  

از  قم  استان  کاتای  تیم  مربی 
حضور ۶ کاراته کای قمی در جمع 
برترین های کاراته وان ایران خبر داد. 
علی سلطانی اظهار داشت: رنکینگ 
تعیین  برای  ایران  وان  کاراته  جدید 
سنی  رده های  در  ایران  برترین های 
و بخش های مختلف اعلام شد و ۶ 
کاراته کای قمی در جمع ۱۰ نفر برتر 
قرار  وزن خود  و  تخصص  در  کشور 
گرفتند. وی افزود: این رنکینگ توسط 
بخش  دو  در  کاراته  لیگ  سازمان 
پسران و دختران تدوین شده و پس 

از برگزاری مرحله دوم کاراته وان کشور در اردبیل به مرحله اجرا درآمده که یک دختر 
کاراته کای قمی و ۵ پسر کاراته کا در جمع برترین ها ایستاده اند. مربی تیم کاتای استان 
قم گفت: بر این اساس و در کاتای انفرادی جوانان پسر، سید مجید وکیلی در جایگاه 
دوم رنکینگ کاراته وان کشور قرار گرفته است و در بخش دختران نیز در همین رده 
سنی، هدیه سادات موسوی از قم در رده چهارم ایستاده است. سلطانی بیان داشت: در 
بخش کومیته رده سنی جوانان پسر در وزن ۵۵- کیلوگرم سروش اربابی از قم در رده 
نهم قرار گرفته است و در کومیته جوانان وزن ۶۱- کیلوگرم حسین خدری در جایگاه 
چهارم رنکینگ کاراته وان ایران قرار دارد. وی عنوان کرد: در رنکینگ کومیته جوانان 
وزن ۷۶+کیلوگرم سینا عبدالحسینی در جای پنجم حضور دارد و امیر حسین گلبهار از 

قم نیز نفر دهم رنکینگ کومیته وزن ۷۶+ کیلوگرم جوانان است.

در وزن 60 کیلوگرم

فرنگی کار قم به مدال برنز کشتی دنیا دست یافت
کشتی گیر جوان استان قم با کسب مقام سوم به نشان برنز پیکارهای کشتی فرنگی 

قهرمانی 2۰۱8 رده سنی جوانان جهان دست یافت.
، رقابت های 2۰۱8 کشتی فرنگی قهرمانی جوانان جهان دومین تجربه علیرضا نجاتی 
فرنگی کار جوان، خوش آتیه و مستعد استان قم بود که برای دومین بار نیز با موفقیت وی 

در کسب رتبه سوم و نشان برنز دنیا به پایان رسید.
این کشتی گیر که یکی از نخبه های مستعد و آینده دار کارخانه استعدادیابی کشتی 
فرنگی استان قم به شمار می رود و از رده  سنی نونهالان در این رشته فعالیت می کند، 
سال 2۰۱4 عضو تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان ایران در مسابقات قهرمانی جهان بود 

که به مقام سوم و نشان برنز دست یافت.
نجاتی که دارنده مدال برنز مسابقات قهرمانی جوانان آسیا نیز محسوب می شود، این 
بار در ترکیب تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران و برای دومین برا حضور در رقابت های 
جهانی این رشته را تجربه کرد تا با یک رتبه سومی دیگر، دومین نشان برنز خود را از 
رقابت های جهانی کسب کند. در حالی که مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی جوانان جهان 
در سال 2۰۱8 به میزبانی کشور اسلوواکی به انجام رسید، سعید عباسی داور  بین المللی 
کشتی استان قم نیز یکی از داوران قضاوت کننده در این رقابت ها بود، ضمن اینکه 

علیرضا نجاتی در وزن ۶۰ کیلوگرم به میدان رفت و برنز گرفت.
در وزن ۶۰ کیلوگرم این دوره از رقابت ها 23 کشتی گیر از کشورهای مختلف حضور 
داشتند و علیرضا نجاتی پس از استراحت در دور نخست، در دور دوم به مصاف ایلیف از 
بلغارستان رفت و با شکست ۱۰ بر صفر حریف خود به دور سوم رسید که در این مرحله 
آندرج گاینس کشتی گیر آلمانی را مغلوب 9 بر صفر کرد. برتری مقابل حریف آلمانی 
موجب شد تا نجاتی به مرحله نیمه نهایی برسد اما در جدال با کشتی گیر اهل کشور هند 
تن به شکست داد تا راهی مسابقه رده بندی شده و با پیروزی 9بر صفر برابر  کوروچکین از 

اوکراین صاحب مدال برنز مسابقات 2۰۱8 کشتی فرنگی جوانان جهان شود

با پايان رقابت هاي انفرادي

تنیسور قم قهرمان ایران شد
تنیسور استان قم بالاتر از دیگر رقباي خود موفق به کسب مقام نخست و عنوان 

قهرماني مسابقات رده هاي سني پایه تنیس پسران ایران شد.
 تیمی که متشکل از استعدادهای رده های سنی پایه تنیس قم راهی رقابت های 
قهرمانی کشور شده بود، در نهایت با درخشش یکی از نفرات نخبه و مستعد خود به 
نام سهیل برخوردار موفق به خلق یک شگفتی دیگر برای ورزش قم در مسابقات کشور 
رشته تنیس شد. رشته ای که تا یک دهه قبل در بین ورزش های فعال در استان قم 
تنها جنبه تفریحی داشت، چند سالی است که به شکلی بسیار خیره کننده قدم در 
مسیر پیشرفت گذاشته و در کنار عناوین متعدد از رقابت های داخلی، با کسب مقام های 
بین المللی، سهمیه  تیم های ملی و اعزام به بزرگترین رویداد ورزشی آسیا نام ورزش قم 
را بلند آوازه کرده است. تنیس قم در کنار مقام های متعدد داخلی در رقابت های لیگ 
و قهرمانی کشور، با درخشش مربیان و استعدادهای خود سهمیه تیم های ملی رده های 
سنی مختلف تنیس ایران در میادین برون مرزی را به دست آورده و امسال توانست 
به بزرگترین موفقیت خود یعنی کسب سهمیه بازی های آسیایی 2۰۱8 جاکارتای 
اندونزی توسط امیرحسین بادی نیز دست یابد. این رشته ورزشی در رقابت  استعدادهای 
تنیس کشور نیز یک موفقیت دیگر برای ورزش قم رقم زده است، رقابت هایی که طبق 
برنامه ریزی فدراسیون تنیس بین تنیسورهای مستعد رده های سنی ۷ تا ۱2 سال به 
مدت یک هفته در مجموعه تنیس جهان شهر کرج به انجام رسید. در مسابقات رده سنی 
۷ تا 9 سال پسران، سهیل برخوردار تنیسور آینده دار استان قم با کسب نتایج بسیار 
خوب مجوز حضور در دیدار نهایی را کسب کرد و برای رسیدن به مقام قهرمانی به مصاف 
کیارش صادقی رفت که با شکست وی به مقام قهرمانی دست یافت. در این رده سنی 
مقام سوم به آرین چهرازی و رتبه چهارم به سوشیانس آذرحزین رسید، ضمن اینکه یکی 
دیگر از تنیسورهای خوش آتیه قم یعنی محمدعلی لکی در رده سنی زیر ۱2 سال موفق 

به کسب مقام سوم این دوره از پیکارهای تنیس قهرمانی کشور شد.

ورزشی44

فقر حرکتی در برخی از مدارس کشور در حال گسترش است 

توقف ورزش مدارس در ایستگاه توسعه 
نامتوازن آموزشی 

با وجود گذشت بیش از 9۰ سال از تصویب قانون توسعه ورزش در مدارس، فعالیت 
های بدنی دانش آموزان تحت تاثیر توسعه نامتوازن امکانات آموزشی قرار گرفته و فقر 

حرکتی در برخی از مدارس کشور در حال گسترش است. 
بنا بر اعلام »سید محمد بطحایی« وزیر آموزش و پرورش با آغاز سال تحصیلی 
9۷- 98 بیش از ۱4 میلیون دانش آموز راهی کلاس های درس می شوند. از این 
تعداد یک میلیون و 4۱4 هزار نفر نخستین سال حضور خود را در کلاس درس و 
مراکز آموزشی تجربه خواهند کرد. بنا به قانون توسعه بر پایه استفاده از ظرفیت های 
نیروی انسانی در صورت استفاده بهینه از تمامی ظرفیت های این حجم عظیم جمعیت 
دانش آموزی، می شود امیدوار بود در دهه های آینده کشور از نخبگان بخش های 

مختلف بی نیاز باشد. 
یکی از زمینه هایی که می تواند در کنار توسعه علم آموزی و تعلیم در مدارس رشد 
چشمگیری داشته باشد ورزش و کشف استعدادهای ورزشی است. این ظرفیت زمانی 
در مسیر توسعه و شکوفایی قرار خواهد گرفت که 2 بعد آموزش و پرورش در مدارس 
کشور به صورت همزمان رشد کرده و توزیع امکانات ورزشی در بین آموزشگاه ها 
متوازن باشد. اما با وجود این مهم هستند مدارسی که از زنگ ورزش و درس تربیت 
بدنی کمترین بهره ممکن را دارند و این امر موجب شده تا در زنگ ورزش برخی از 
مدارس، توپ پلاستیکی سرگرم کننده دانش آموزان در ساعت فراغت از کلاس های 

آموزشی باشد.
فقر امکانات ورزشی و آموزشی در کشور موجب شده تا برخی از کارشناسان با انتقاد 
از رویه نوسازی مدارس و اهمیت بحث فضا در توسعه آموزش و پرورش، مدارس کشور 
را فاقد شرایط لازم برای کلاس های درسی بدانند و ادعا کنند مدارس برخی از استان 
های کشور شرایط لازم را برای فراگیری علم ندارند و تنها سرپناهی برای برگزاری 
کلاس های چند پایه است. همچنین توزیع نابرابر امکانات آموزشی در مدارس کشور 
موجب شده تا نقش معلم تربیت بدنی در زمینه آموزش ضرورت های سواد حرکتی، 
جای خود را به این ذهنیت بدهد که مربیان ورزش مدارس به خاطر درگیر نبودن با 
درس و تصحیح اورق امتحانی، راحت ترین افراد حاضر در سیستم آموزشی کشور 

هستند. 
البته این ذهنیت شامل مدارسی خواهد شد که در طرح استخدام مربی ورزشی 
قرار دارند زیرا هستند مدارسی که در مقطع شش ساله ابتدایی زنگ ورزش توسط 
معلمان دیگر اداره می شود و آنان نیز این ساعت را به درس هایی مانند علوم 
و ریاضی اختصاص خواهند دارد. این معلمان در صورت ارفاق به دانش آموزان، 
کودکان و نوجوانان را با یک توپ پلاستیکی سرگرم کرده و در پایان سال نیز بدون 
هیچ معیاری کلماتی مانند خوب، بسیار خوب و قابل قبول در کارنامه ورزشی دانش 

آموزان درج خواهند کرد. 
این شیوه ارزشیابی ورزشی در کارنامه آموزشی کودکان در حالی به یک رویه پذیرفته 
شده در مدارس منطقه محروم تبدیل شده که وظیفه مربی تربیت بدنی مدارس، نگاه 
به توپ زدن دانش آموز یا دویدن های کودکانه آنان نیست بلکه مربی ورزش باید فراتر 
از تعریف خاص خود، دنبال کننده مسیر پیشرفت یک استعداد باشد تا بتواند با شناختی 
که از میزان توانایی ورزشی دانش آموزان دارد برای فصل تابستان و اوقات فراغت آنان 
نیز نسخه هایی خاص بنویسد. نسخه هایی که می تواند با درج در کارنامه درسی، 
والدین را تشویق کرده به جای چشم و هم چشمی های مخرب انتخاب کلاس ورزش، 

به دنبال پرورش استعداد های ویژه دانش آموزان باشند. 
البته ضعف امکانات ورزشی نمی تواند قابل تعمیم به تمامی مدارس کشور باشد بلکه 
بنا به قانون مصوب نخستین سال های قرن خورشیدی حاضر، نگاه به زنگ ورزش 
در مدارس ویژه بوده و هستند مدارسی که امکانات لازم برای پیشرفت استعدادهای 

ورزشی را در اختیار دارند.
همچنین پس از پیروزی انقلاب اسلامی طرح های فراوانی مانند ارسال محموله 
های ورزشی به سراسر کشور در دستور کار قرار گرفت اما نبود کار زیرساختی و سایه 
توسعه نامتوازن بر فضاهای آموزشی، موجب شده تا میزان استفاده بهینه از این امکانات 

پایین باشد. 
لازم است برای توسعه ورزش در مدارس، نخست طرح جامع و ضربتی نوسازی 
مدارس فرسوده و مدارس گلی و کپری در دستور کار قرار گیرد و در ادامه نیز فضای 
آموزشی تنها محدود به چند کلاس نباشد بلکه اهمیت میزان بعد پرورشی استعداد در 
زمینه های مختلف به ویژه بخش ورزش به عنوان یک ضرورت در دستور کار قرار گیرد. 
با عملیاتی شدن این مهم و پایان نوسازی آموزشی و ورزشی مدارس پس از 9۰ سال 

قانون تدوین شده توسعه ورزش در مدارس به اجرا در خواهد آمد.
در صورت اجرای متوازن توسعه ورزش مدارس، در کنار پرورش استعدادهای ورزشی، 
نشاط و تحرک به آموزشگاه های کشور خواهد آمد و میزان کار جمعی و تعامل های 

کودکانه نیز در این فضاها افزایش پیدا خواهد کرد.

رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ: 

هواداران سرخابی در شهرآورد 88 مساوی هستند 
اگرچه رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ فدراسیون فوتبال گفته بود این سازمان 
به طور قطع قانون 9۰ به ۱۰ را در بازی روز پنجشنبه میان استقلال و پرسپولیس اجرا 

می کند اما در شهرآورد پنجم مهر ماه این اتفاق رخ نخواهد داد. 
»سعید فتاحی« این موضوع را مطرح کرد و در خصوص اینکه چرا قانون 9۰ به 
۱۰ تیم میزبان در بازی روز پنجشنبه هفته جاری اجرا نخواهد شد، اظهار داشت: این 
تصمیمی بود که باشگاه استقلال گرفت و امیر حسین فتحی سرپرست باشگاه هم این 

پیشنهاد را در نشست شورای تامین امنیت استان تهران ارائه کرد.
او در پاسخ به این پرسش که سازمان لیگ برتر قویا اعلام کرده بود، قانون میزبانی 
رعایت می شود اما چرا در عمل این اتفاق رخ نداد، تصریح کرد: در نشست شورای تامین 
امنیت استان تهران روی قانون و تصمیمی که گرفته بودیم پافشاری کردیم اما در نهایت 
تصمیم نهایی در خصوص اینکه تماشاگران دو تیم به صورت مساوی در ورزشگاه حضور 

داشته باشند، گرفته شد.
فتاحی به مخالفت نیروی انتظامی استان تهران با اجرایی شدن قانون 9۰ درصدی 
تیم میزبان در شهرآورد پیش رو اشاره کرد و گفت: این نیرو دلایل خاص خودشان را 
داشتند که قابل احترام است اما سازمان لیگ مصرانه خواهان اجرای قانونی بود که در 

همه جای دنیا صورت می گیرد.
او در پایان با تاکید بر این که در بازی برگشت نیز تماشاگران دو تیم به صورت مساوی 
در ورزشگاه حضور خواهند داشت، یادآور شد: وقتی در بازی رفت قانون حضور 9۰ 
درصدی تماشاگران تیم میزبان انجام نمی شود در دیدار برگشت نیز تماشاگران دو تیم 

به صورت مساوی بر روی سکوها خواهند نشست.

با تعیین 4 شرط اصلی برای فدراسیون فوتبال 

کی روش قرارداد خود را تا پایان جام ملت ها 
تمدید کرد 

رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرد که قرارداد »کارلوس کی روش« سرمربی تیم 
ملی ایران تا پایان جام ملت های آسیا در سال 2۰۱9 تمدید شد که البته او برای ادامه 

همکاری خود شروطی را قید کرده است. 
مهدی تاج از تمدید قرارداد کی روش با تیم ملی فوتبال ایران تا پایان جام ملت های 
آسیا خبر داد و گفت مذاکرات با سرمربی تیم ملی سرانجام با قید شروطی به نتیجه 

نهایی رسید. 
او در قرارداد خود برای ادامه همکاری گفته است باید استراتژی فدراسیون فوتبال 
حمایت از تیم ملی باشد و فدراسیون برای تامین امکانات و بازی های دوستانه مناسب 
تلاش کند. همچنین او از فدراسیون تعهد خواسته است که حقوق مربیان و پاداش 

اعضای کادرفنی تیم ملی به زودی پرداخت شود.
کی روش از فدراسیون تعهد خواسته که بدون هیچ مشکلی مسئله بازیکنان سرباز تیم 
ملی نیز حل شود. قرارداد کی روش در حالی سرانجام تمدید شد که از وزارت ورزش و 
جوانان نیز خبر می رسد این وزارتخانه برای موفقیت تیم ملی در جام ملت های 2۰۱9 

آسیا هزینه ای بالغ بر پنج میلیون و 8۰۰ هزار دلار پیش بینی کرده است.
وزارت ورزش و جوانان دو میلیون و۵۰۰ هزار دلار از این مبلغ را برای آماده سازی تیم 
ملی پیش از حضور در جام ملت ها در نظر گرفته است و سه میلیون و 3۰۰ هزار دلار 

نیز برای پیگیری برنامه های کی روش کنار گذاشته است.
بر همین اساس فدراسیون فوتبال خبر از بازی دوستانه با تیم ملی قطر در دوحه 

می دهد.
جام ملتهای آسیا 2۰۱9 از ۱۵ دی ماه تا ۱۱ بهمن به میزبانی امارات متحده عربی 

برگزار می شود. تیم ایران با عراق، ویتنام و یمن هم گروه است. 

سرپرست باشگاه استقلال: 

شفر نه احضار شده است نه می شود 

سرپرست باشگاه استقلال گفت: وینفرد شفر سرمربی استقلال به نشست هیات 
مدیره باشگاه احضار نشده و احضار هم نخواهد شد. 

امیرحسین فتحی گفت: هنوز در هفته های ابتدایی لیگ برتر هستیم و زمان 
زیادی به پایان مسابقات باقی مانده است.

وی در خصوص نارضایتی هواداران از نتایج استقلال خاطرنشان کرد: هواداران 
سرمایه و مالک اصلی تیم هستند و انتظاراتی که از تیم محبوبشان دارند کاملا به 

حق و طبیعی است.
فتحی ادامه داد: هواداران عزیز استقلال را به آرامش توام با صبر و حوصله دعوت 

می کنم. مطمئن باشند روزهای بسیار خوبی در انتظار استقلال است.
* استقلال را با هفته اول لیگ برتر مقايسه کنید

سرپرست باشگاه استقلال با اشاره به این که این تیم نسبت شروع لیگ برتر 
پیشرفت زیادی داشته است، گفت: عملکرد استقلال صعودی بوده است. تیمی که 
در هفته اول لیگ مقابل پیکان به میدان رفت با تیمی که در قطر روبروی السد قرار 
گرفت قابل قیاس نیست و این روند تا رسیدن به آمادگی کامل ادامه خواهد داشت.

وی افزود: اینکه استقلال پیش از شروع لیگ برتر با مشکلات و موانع زیادی روبرو 

بود بر هیچ کس پوشیده نیست. تمام مجموعه استقلال با تلاش زیاد به دنبال این 
هستند استقلال را به جایگاهی که شایسته آن است برسانند.

* استقلال در دوحه عالی بود
فتحی با تمجید از عملکرد تیم استقلال در لیگ قهرمانان آسیا برابرالسد قطر 
گفت: نمایش استقلال در دوحه عالی بود. اگر استقلال ۱۰ نفره نمی شد می 

توانست شکست دور رفت را جبران و به مرحله بعد صعود کند.
استقلال بیست و ششم شهریور در دوحه با تساوی 2 بر 2 مقابل السد قطر از 

رسیدن به جمع چهار تیم پایانی لیگ قهرمانان آسیا بازماند.
سرپرست باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: در قطر دبیر فدراسیون فوتبال این 
کشور به همراه مدیرعامل السد در کنار من نشسته بودند. شاید باور نکنید اما بعد 
از این که استقلال گل دوم را زد آن ها از فرط ناراحتی نمی توانستند بنشینند و 

خودشان را برای گل های بعدی استقلال آماده کرده بودند.
* مسی نیز افت می کند

فتحی گفت: افت در فوتبال وجود دارد؛ این اتفاق در تیم های بزرگ دنیا هم به 
چشم می خورد. بزرگ تر از لیونل مسی فوق ساره دنیای فوتبال که نداریم، یک 

روز یک تنه همه کار می کند و یک روز در تیم ملی آرژانتین بازیکن معمولی است.
* شفر نه احضار شده است نه می شود

او درباره اینکه گفته می شود وینفرد شفر بابت کسب نتایج ضعیف در لیگ برتر 
و لیگ قهرمانان آسیا به نشست هیات مدیره استقلال احضار شده است، گفت: 
اصلا این طور نیست، شفر نه به نشست هیات مدیره استقلال احضار شده است 
و نه احضار خواهد شد. مگر چه اتفاقی افتاده است که بخواهیم او را احضار یا 

بازخواست کنیم؟
سرپرست باشگاه استقلال با انتقاد از افرادی که شایعه احضار شفر را مطرح می 
کنند گفت: این حاشیه ها و شایعات را افرادی مطرح می کنند که علاقه ای به روند 
صعودی استقلال ندارند. این ها همان گروهی هستند که این اخبار کذب را قبل از 

بازی با السد نیز مطرح می کردند.
* با قدرت از شفر حمايت می کنیم

فتحی ضمن حمایت دوباره از وینفرد شفر سرمربی استقلال گفت: شفر برای 
استقلال عملکرد خوبی داشته است. استقلال را قهرمان جام حذفی کرده است و 
در فصل گذشته لیگ برتر نتایج بسیار خوبی گرفت. شفر با قدرت به کارش ادامه 
می دهد و با هدایت او و تلاش بازیکنان و صد البته حمایت هواداران عزیز استقلال 

روزهای خوب انتظارمان را می کشد.
* دوست داريم پرسپولیس را با گل های زياد ببريم

فتحی در پاسخ به این سوال که آیا استقلال در شهرآورد تهران به پیروزی می 
رسد؟ گفت: استقلال به دنبال پیروزی و کسب سه امتیاز کامل در این مسابقه 
است. امیدوارم این مهم در شهرآوردی که پیش روست به دست آید و بتوانیم دل 

هوادارانمان را شاد کنیم. دوست داریم پرسپولیس را با گل های زیاد ببریم.
* دلمان می خواست در آسیا با پرسپولیس بازی کنیم

سرپرست استقلال افزود: دوست داشتیم یک شهرآورد آسیایی را با پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آسیا برگزار کنیم اما متاسفانه بر خلاف شایستگی هایمان این اتفاق 
نیفتاد اما برای رقیب استقلال که نماینده ایران در مسابقات بین المللی محسوب 

می شود آرزوی موفقیت می کنیم.
فتحی گفت: درست است که پرسپولیس رقیب استقلال محسوب می شود اما 
وقتی پای افتخار ایران عزیز اسلامی مان به میان می آید دوست داریم این تیم از 

سد السد قطر بگذرد و قهرمان آسیا شود.
فتحی اعلام کرد: روز اول آبان برای حمایت از نماینده ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا به ورزشگاه آزادی می روم و از هواداران استقلال نیز می خواهم همان طور 
که هواداران پرسپولیس از استقلال در رقابت های آسیایی حمایت کردند پشتیبان 

این تیم باشند.
* انتقادات پیشکسوتان استقلال سازنده باشد

سرپرست استقلال در پایان گفت: انتقادات پیشکسوتان عزیز استقلال را به جان 
می خریم و این انتقادات را مبنای کارمان قرار می دهیم تا ادامه مسیر را به درستی 
طی کنیم، فقط از این دوستان درخواست می کنم انتقادات سازنده ای کنند تا 

تجربه کسب کنیم.

بر اساس تبصره2 ماده ۷ آئین نامه هیئت های ورزشی در نظر دارد 
از متقاضیان احراز پست ریاست هیئت های تنیس روی میز  و 
تکواندو طبق شرایط ذیل ثبت نام بعمل آورد ، لذا از علاقمندان واجد 
شرایط دعوت می گردد جهت ثبت نام و ارائه مدارک از تاريخ نشر 
آگهی به مدت يک هفته کاری به دفتر امور مجامع مستقر در اداره 

کل ورزش و جوانان استان مراجعه نمایند .
کاندیداهای معترض به فرایند انتخابات و نتیجه آن حداکثر ظرف 
مدت ۱۰ روز پس از برگزاری اتنخابات شکایات خود را به همراه 
مستندات مربوطه جهت رسیدگی به امور مجامع ارسال نمایند . 
بدیهی است شکایات دریافتی پس از مهلت اعلام شده قابل رسیدگی 

نخواهد بود .
شرايط احراز :

۱- اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران
2- تابعیت جمهوری اسلامی ایران

3- اعتقاد به یکی از ادیان رسمی کشور

4- عدم سوء سابقه کیفری
۵- دارا بودن سن حداقل 2۵ سال تمام
۶- دارا بودن حداقل تحصیلات لیسانس

مدارک مورد نیاز
۱- تکمیل فرم ثبت نام

2- کپی تمام صفحات شناسنامه
3- کپی کارت ملی

4- کپی کارت پایان خدمت یا معافیت دائم و یا عضویت رسمی در 
نیروهای مسلح

۵- کپی آخرین مدرک تحصیلی
۶- کپی مدارک مربیگری و داوری

۷- دو قطعه عکس 3*4
8- ارائه برنامه پیشنهادی ) کوتاه مدت ، بلند مدت ( و نحوه تامین 

منابع مالی هیئت
9- معرفی و پیشنهاد دبیر و نایب رئیس

اداره کل ورزش و جوانان استان قم فغانی، گزینه نهایی کمیته داوران 
برای داربی 88

 
کمیته داوران فدراسیون فوتبال سرانجام 
علیرضا فغانی را برای قضاوت داربی 88 
انتخاب کرد و تنها جلسه و امضای نهایی 
این کمیته برای رسمی شدن این خبر 

مانده است.
پس از مطرح شدن گزینه هایی چون 
برای  فغانی  علیرضا  و  زرگر  حسین 
قضاوت داربی 88 که در روز پنج شنبه 
برگزار خواهد شد، کمیته داوران به این 
جمع بندی رسید که نماینده ایران در جام 
جهانی 2۰۱8 روسیه را انتخاب کند تا او 
یک بار دیگر دیدار استقلال و پرسپولیس 
را سوت بزند. فغانی که چهار دیدار جام 
جهانی از جمله دیدار رده بندی را سوت زد، با تصمیم کمیته داوران فدراسیون فوتبال، 
قاضی داربی 88 خواهد بود. البته این انتخاب هنوز رسمی نشده و باید به امضای دبیرکل 
برسد تا این داور رسما قضاوت دیدار دو تیم پرطرفدار پایتخت را برعهده بگیرد. همچنین 
به نظر نمی رسد زرگر دیگر گزینه کمیته داوران برای این بازی انتخاب شود زیرا این داور 
در هفته هفتم برای استقلال سوت زد و بعید به نظر می رسد این کمیته قضاوت بازی 

یک تیم را در دو هفته متوالی به یک داور بسپارد.

صمد مرفاوی گفت: شفر برای موفقیت نیاز به ابزار دارد و اینکه 
افراد کنارش به او اطلاعات درست بدهند. 

صمد مرفاوی سرمربی پیشین استقلال در مورد تساوی بدون گل 
استقلال مقابل نساجی مازندران و نتایج نه چندان خوبی که این تیم 
در رقابت های این فصل کسب کرده است، اظهار داشت: استقلال 
در بازی با نساجی به مراتب بهتر از بازی های قبلش در لیگ بازی 
کرد اما شرایط به شکلی بود که این تیم سخت صاحب موقعیت 
گلزنی می شد. دلیلش هم نوع بازی تیم میزبان بود. نساجی در تمام 
طول 9۰ دقیقه بیشار به دنبال این بود که گلی دریافت نکند و روی 
اشتباهات فردی استقلال به دروازه این تیم نزدیک شود که این 

اتفاق هم در طول بازی رخ نداد.
بازيکنان استقلال قبل از دربی احتیاط کردند

سرمربی پیشین استقلال با تاکید بر اینکه استقلال تمام تلاش 
خود را برای باز کردن دروازه نساجی انجام داد، یادآور شد: شرایط و 
جو ورزشگاه وطنی به شکلی بود که کار را برای تیم مهمان سخت 
می کرد و از طرفی روش بازی نساجی هم شرایط را برای تیم شفر 
سخت تر کرده بود. در این طور بازی ها خیلی سخت موقعیت گلزنی 
بدست می آید. استقلال در بیشتر دقایق کنترل بازی را در دست 
داشت اما هر چه سعی کرد نتوانست موقعیت آنچنانی ایجاد کند. 
با این حال اعتقادم این است که بازیکنان استقلال قبل از دربی 
کمی احتیاط را در دستور کار خود قرار داده بودند و این مسئله 

در بازی مشهود بود.
برای موفقیت ابزار لازم است

مرفاوی در واکنش به آمار ضعیف استقلال در لیگ و کسب یک 
برد در ۷ مسابقه نیز عنوان کرد: نمی توان منکر ضعف استقلال 

در نتیجه گیری شد. شرایط استقلال ایده آل نیست و کادرفنی و 
مدیریتی این تیم باید به این فکر باشند که هر چه زودتر از این 
وضعیت خارج کرده و در جمع مدعیان قرار بگیرند.  برای این کار 
شفر به ابزار هم نیاز دارد که به نظر من فراهم نیست. نه اینکه 
بازیکنان این تیم ضعیف باشند بلکه با توجه به تغییرات صورت 
گرفته در استقلال نباید انتظار داشت این تیم خیلی سریع به شرایط 
ایده آل فصل قبل خود برگردد. باید به شفر و تیمش زمان داد و به 

شخصه امیدوارم از دربی روند روبه رشد استقلال آغاز شود.
تیام و جپاروف بايد حفظ می شدند

سرمربی پیشین استقلال با انتقاد از مدیران پیشین این تیم 
خاطرنشان کرد: مسلما در تیمی که شاکله آن نمی شود مدیریت 
مقصر اصلی است. اگر استقلال بازیکنانی چون تیام و جپاروف را 
حفظ می کرد مسلما شرایط الان را نداشت. استقلال برای این فصل 
بازیکنان کلیدی خود را از دست داد و جدا از این مسئله با تغییرات 
مدیریتی هم مواجه شد. اتفاقی که در چند سال اخیر به طور مداوم 
در این باشگاه تکرار شده و اجازه نداده این تیم ثبات لازم را داشته 
باشد. برعکس این اتفاق در پرسپولیس رخ داده و همین ثبات باعث 

شده این تیم شرایط ایده آلی داشته باشد.
برانکو برای جدا شده های تیمش جانشین داشت

مرفاوی در واکنش به این سوال که پرسپولیس دو پنجره نقل و 
انتقالات نتوانسته بازیکن جدید به خدمت بگیرد و این فصل هم 4 
بازیکن شاخص خود را از دست داد اما با این حال روند رو به رشدش 
را ادامه داده است، به تسنیم گفت: درست است که پرسپولیس 
نتوانسته بازیکن جدیدی بگیرد و چند مهره شاخصش را از دست 
داد اما برانکو از درون تیمش برای بازیکنان جدا شده جایگزین پیدا 

کرد. نفراتی چون امید عالیشاه و احمد نوراللهی که این فصل به 
ترکیب پرسپولیس اضافه شدند و چون با تفکرات برانکو آشنا بودند 
خیلی زود در ترکیب تیم شان جا افتادند. اگرچه دست برانکو روی 
نیمکت خالی است اما اسکلت اصلی پرسپولیس حفظ شده و این 
خیلی مهم است. در استقلال  این اتفاق رخ نداد و وقتی بازیکنان 

کلیدی جدا شدند نفراتی در حد آنها جذب نشدند.
به هواداران امید می دهم

وی در ادامه با انتقاد از برخی خرید های استقلال خاطرنشان کرد: 
استقلال هنوز نتوانسته از برخی خرید هایش استفاده کند چون آنها 
مصدوم هستند. جذب چنین نفراتی هم از ضعف های مدیریتی بود. 
من به عنوان پیشکسوت باشگاه وقتی با هواداران مواجه می شوم 
استقلال  نتیجه گیری  عدم  دلیل  که  می گیرم  قرار  سوال  مورد 
چیست و مجبورم به آنها امید بدهم. به هر حال هوادار دلسوز 
تیمش است و در این شرایط سخت اقتصادی از جبیش هزینه 
کرده و برای حمایت تیم محبوبش به ورزشگاه می رود. به خاطر 
همین هواداران، باید در استقلال خوب مدیریت می شد و بازیکنان 
با ارزشی چون جپاروف و تیام را حفظ می کردند تا تیم از روندی که 

در پیش گرفته بود خارج نشود.
هدف از جذب گرو چه بود؟

سرمربی پیشین استقلال خرید های خارجی این تیم را خوب 
ارزیابی نکرد و گفت: وقتی مهاجم گرانقیمتی را جذب می کنید 
قاعدتا باید از او استفاده کنید. اتفاقی که در مورد الحاجی گرو رخ 
نمی دهد. سوال من این است اگر او خوب نیست چرا جذب شده و 

اگر خوب است چرا بازی نمی کند.
بايد به شفر اطلاعات درست داده شود

مرفاوی راجع به اینکه اگر مربی استقلال ایرانی بود آیا در این 
شرایط مورد حمایت قرار می گرفت یا نه؟ تصریح کرد: در فوتبال 
ما همیشه مربی ایرانی تحت فشار بوده و خواهد بود. با این حال 
من اعتقاد دارم باید به شفر اطلاعات درستی داده شود. او از برخی 
مسائل آگاه نیست و باید افرادی که کنارش هستند به وی اطلاعات 
درست بدهند. به شفر باید زمان داد تا برنامه های خود را پیش 
ببرد و جدا از هر نتیجه ای که در دربی رخ می دهد این مربی 
آلمانی به کارش ادامه دهد. آنچه مهم است سربلندی استقلال و 
اوج گیری دوباره این تیم است و خیلی فرقی نمی کند چه فردی 

سرمربی باشد.
امیدوارم نتیجه دربی به نفع استقلال رقم بخورد

وی در پایان دربی را برای استقلال بسیار مهم تلقی کرده و 
گفت: شاید شرایط پرسپولیس بهتر باشد اما این بازی متفاوت با 
هر مسابقه دیگری است. استقلال باید حذف از لیگ قهرمانان آسیا 
را فراموش کرده و از حالا روی دربی و بازیهای داخلی تمرکز کند تا 
هر چه زودتر به وضعیت ایده آل خود برگردد. من به دربی خوشبین 

هستم و امیدوارم با یک نتیجه خوب به نفع استقلال رقم بخورد.

مرفاوی: هدف از جذب گرو چه بود؟

باید به شفر اطلاعات درست داده شود 
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علمی و سلامت 

از فواید سلامت اثبات شده موز 
پتاسیم موجود در موز برای حفظ سلامت قلب ضروری است. پژوهش ها نشان 
داده اند که مصرف پتاسیم زیاد با کاهش چشمگیر سطوح فشار خون و کاهش خطر 
سکته مغزی پیوند خورده است.  موز یکی از پر مصرف ترین میوه ها در جهان و 
یکی از مغذی ترین آنها محسوب می شود. در حقیقت، بنابر گزارش سازمان خاروبار 
و کشاورزی ملل متحد، موز در فهرست میوه های تازه صادراتی در جهان جایگاه 
نخست را به خود اختصاص داده است.   اما حتی به رغم محبوبیت بی نظیر موز، 
برخی افراد همچنان از مصرف آن به دلیل محتوای کربوهیدرات و قند بیشتر نسبت 
به بسیاری دیگر از میوه ها پرهیز می کنند. اما باید به این نکته توجه داشت که 
بدن انسان برای تامین سوخت مورد نیاز خود به کربوهیدارت ها نیاز دارد و برخلاف 
خوراکی های پردازش شده شیرین، قندهای موجود در موز طبیعی هستند و با 
ویتامین ها و مواد معدنی دیگر همراهی می شوند. افزون بر این، موز سرشار از 
فیبر است که آهنگ گوارش قند را کند کرده و به احساس سیری برای مدت زمان 

طولانی تر کمک می کند.
موز سرشار از پتاسیم است 

به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، یک موز اندازه متوسط دارای 422 میلی گرم 
پتاسیم یا حدود 12 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه این ماده معدنی است.

بدن برای ارائه عملکرد درست خود به میزان قابل توجهی پتاسیم نیاز دارد. این 
الکترولیت به انقباض عضلانی، عملکرد عصبی، انتقال مواد مغذی به سلول ها و 
تخلیه مواد زائد از آنها، تنظیم ضربان قلب، و تنظیم سدیم در بدن کمک می کند. 
از این رو، سطوح ناکافی پتاسیم می تواند فشار خون و خطر سنگ کلیه را افزایش 
دهد، ممکن است با احساس ضعف و خستگی مواجه شوید، یا حتی گرفتگی های 

عضلانی را تجربه کنید.
موز به هیدراته نگه داشتن بدن کمک می کند 

پتاسیم به تنظیم تعادل مایعات در بدن، به ویژه الکترولیت هایی مانند سدیم، 
منیزیم، کلسیم و البته پتاسیم که پس از انجام ورزش از دست می دهید، کمک می 
کند. فعالیت جسمانی متوسط تا شدید می تواند موجب تغییرات سلولی کوچک در 
پتاسیم شود و ورزشکاران برای خنثی کردن این موارد عدم تعادل به مصرف غذاهای 

سرشار از پتاسیم تشویق می شوند.
موز برای روده مفید است 

یک موز اندازه متوسط دارای 3 گرم فیبر )حدود 10 درصد از مقدار مصرف توصیه 
شده روزانه برای این ماده مغذی( است. همچنین، موز حاوی پریبیوتیک ها است که 
نوعی فیبر تخمیرپذیر محسوب شده و به افزایش باکتری های خوب روده کمک می 
کند. این بردی بزرگ برای سلامت کلی انسان است زیرا به گفته پژوهشگران این 
باکتری های خوب ممکن است به بهبود گوارش، کاهش مدت زمان سرماخوردگی، 

و حتی کاهش وزن کمک کنند.
موز سوختی عالی پیش از انجام ورزش است 

بهترین مواد غذایی که پیش از انجام ورزش می توانید مصرف کنید، آنهایی هستند 
که دارای قندهای طبیعی برای تامین انرژی بوده و همچنین معده را با مشکل مواجه 
نمی کنند. موز از بهترین گزینه ها در این زمینه است و همچنین به راحتی می 
توانید آن را در ساک ورزشی خود حمل کنید. افزون بر این، پژوهش ها نشان داده 
اند که موز دارای ترکیبات منحصر به فردی است که می توانند عملکرد ورزشکاران 

را بهبود ببخشند.
موز ممکن است ریکاروی پس از انجام ورزش را نیز تقویت کند 

پس از انجام ورزش نیز مصرف موز ممکن است مفید باشد. مطالعه ای کوچک 
در سال 2018 که در نشریه PLOS One منتشر شد، نشان داد که برخی ترکیبات 
و مواد شیمیایی گیاهی موجود در موز می توانند نقش موثری در کاهش التهاب 
ناشی از انجام تمرینات و ورزش های سخت و شدید - موجب دردهای عضلانی می 

شود - داشته باشند.
موز برای قلب انسان مفید است 

پتاسیم موجود در موز برای حفظ سلامت قلب ضروری است. پژوهش ها نشان داده 
اند که مصرف پتاسیم زیاد با کاهش چشمگیر سطوح فشار خون و کاهش خطر سکته 
مغزی پیوند خورده است. پتاسیم به دفع سدیم اضافه از بدن از طریق ادرار نیز کمک 

می کند که آسیب احتمالی آن به قلب را کاهش می دهد.
موز می تواند جایگزین شکر در غذاهای پخته شود  

طعم شیرین طبیعی و بافت نرم موز یکی از بهترین دلایل برای مصرف این میوه 
است که آن را به گزینه ای عالی برای استفاده در بسیاری از غذاهای پخته تبدیل می 

کند. شما می توانید موز را جایگزین شکر کنید.
موز سرشار از ویتامین B6 است 

اگرچه ویتامین B6 همواره در کانون توجهات قرار ندارد، اما یکی از مواد مغذی 
ضروری برای انسان محسوب می شود. مصرف یک موز تقریبا یک سوم از نیاز روزانه 
به ویتامین B6 را تامین می کند که یک ماده مغذی مهم برای رشد مغز نوزاد طی 

دوران بارداری و واکنش های آنزیمی درگیر در سوخت و ساز محسوب می شود.
موز ممکن است اشتها را کنترل کند 

یک ماده غذایی به تنهایی نمی تواند احساس گرسنگی شدید پس از عدم مصرف 
یک وعده غذایی را از بین ببرد. با این وجود، مصرف موز به عنوان بخشی از یک رژیم 
غذایی متعادل ممکن است به کاهش هوس های غذایی کمک کند. موز حاوی نوعی 
فیبر به نام نشاسته مقاوم است که به نظر می رسد به افراد در مصرف کالری کمتر و 
مدیریت اشتها کمک می کند. در شرایطی که پژوهش های بیشتر برای درک بهتر 
رابطه بین این دو باید صورت بگیرد، یک موز اندازه متوسط حاوی حدود 100 کالری 
است و به واسطه محتوای فیبر خود می تواند احساس سیری را در انسان ایجاد کند.

موز به حفظ سلامت کلیه ها کمک می کند 
طی یک مطالعه در سوئد با حضور 61 هزار شرکت کننده زن، پژوهشگران دریافتند 
افرادی که میوه ها و سبزیجات زیاد - تقریبا سه وعده در روز - مصرف می کردند با 
کمترین میزان خطر ابتلا به کارسینوم سلول کلیوی، شایع ترین نوع سرطان کلیه، 
مواجه هستند. زمانی که پژوهشگران به طور خاص میوه ها را مورد بررسی قرار 
دادند، موز چشمگیرترین اثر را به واسطه تراکم بالای فنولیک ها، ترکیباتی دارای 
آثار آنتی اکسیدانی، به همراه داشتند. مطالعه ای دیگر با حضور 90 هزار شرکت 
کننده نیز نشان داد زنانی که روزانه بیش از 4,099 میلی گرم پتاسیم مصرف می 
کردند، نسبت به آنهایی که کمتر از 2,407 میلی گرم پتاسیم مصرف می کردند با 
35 درصد خطر کمتر برای ابتلا به سنگ های کلیه مواجه بودند. پتاسیم می تواند به 
دفع کلسیم اضافه از بدن نیز کمک کند. کلسیم یکی از واحدهای سازنده شایع ترین 

نوع سنگ کلیه است.

متخصص طب سنتی :

نکاتی که قبل از انجام حجامت باید بدانید 
متخصص طب سنتی بایدها و نبایدهای انجام حجامت را تشریح کرد و گفت: 

تأثیرات مثبت حجامت در مطالعات بالینی تأیید شده و قطعی است.
علیرضا یارقلی متخصص طب سنتی ، در ارتباط با موضوع حجامت اظهار داشت: 
حجامت هم مانند سایر روش های درمانی اصولی دارد باید توجه داشت که حجامت 

برای چه سنی و با چه روشی انجام می گیرد.
وی افزود: از میان اعمال یداوی در طب سنتی همچون زالودرمانی، انجام فصد 
و حجامت، روش سوم متداول ترین روش بوده و اظهار هر کلی گویی در این زمینه 
اشتباه است. باید مشخص باشد که حجامت در چه روزی و با چه عمقی در بدن و یا 

با چه وسیله ای همچون تیغ یا سوزن انجام می گیرد.
این متخصص طب سنتی با اشاره به اینکه در فصول خیلی گرم و خیلی سرد انجام 
حجامت توصیه نمی شود، بیان داشت: در روزهایی از سال برای انجام حجامت اکراه 
داریم و باید ملاحظات را در نظر گیریم، ولی به طور کلی برای برخی از بیماری ها 
همچون کهیر، خارش و برخی از سردردها انجام حجامت جهت کمک به این بیماران 
تأثیرات مثبتی است که در  دارای  یارقلی عنوان کرد: حجامت  ثابت شده است. 
مطالعات بالینی تأیید شده و قطعی است ولی برای افراد زیر دو سال و بالای 60 
سال این موضوع را توصیه نمی کنیم البته شاید پزشک مسلطی بگوید که من برای 
فردی 65 سال می توانم و توصیه می کنم این اقدام انجام شود. وی افزود: برخی در 
میهمانی ها همه را توصیه به حجامت می کنند که اصلا چنین چیزی صحیح نیست و 
باید این مسئله درست و به جا و در صورت شرایط لازم برای فرد انجام شود. همچنین 
در فصول اعتدال همچون بهار و اوایل پاییز این مسئله توصیه شده ولی نه در هر 
ساعت و هر روزی بنابر این همه این موارد برای افراد باید در نظر گرفته شود. این 
متخصص طب سنتی با اشاره به اینکه حجامت یک نوع پاکسازی سطحی به شمار 
می رود، یادآور شد: در طب رایج به طور مثال برای فردی که آموکسی سیلین پیشنهاد 
می شود ممکن است انواع تزریقی، کپسول و یا شربت باشد که برای همه یکسان 
نیست. این مسئله برای حجامت نیز این چنین است و باید برای هر فردی شرایط 
لازم سنجیده شود. یارقلی با تأکید بر اینکه حجامت باید توسط پزشک و در مراکز 
معتبر صورت گیرد، عنوان کرد: حتماً فرد باید قبل از حجامت ویزیت شود و شاید 50 
درصد موارد را پزشک توصیه کند که حجامت برایشان خوب نیست و یا زمان آن را 
به آینده موکول کند. وی با اشاره به اینکه حجامت در زمان بعد می تواند ماده خوب 
بدن را خارج کند گفت: متأسفانه برخی از افراد با سطح تحصیلی دیپلم و زیر دیپلم 
اقدام به حجامت می کند و این مسئله به دلیل اینکه فیزیولوژی بدن را ن می شناسند 
سبب آسیب به فرد می شود بنابر این حجامت همچون سایر روش های درمانی باید 
توسط پزشک صورت گیرد و خوددرمانی در آن ممنوع است.این متخصص طب 
سنتی به انجام زالودرمانی توسط برخی از افراد اشاره کرد و گفت: در صورتی که این 
مسئله توسط افراد غیرحرفه ای و غیر متخصص انجام گیرد می تواند سبب عفونت در 
بدن فرد شود.وی تأکید کرد: ما طب سنتی را در کنار طب رایج تعریف می کنیم و 
متأسفانه برخی در درمان بیماری هایی همچون سرطان ورود کرده و داروهای آنها را 
قطع می کنند در حالی که نباید این چنین باشد و مردم از طب رایج و طب سنتی با 

پیشنهاد پزشکان در کنار یکدیگر بهره مند شوند.

نشانه های کمبود فولات که ممکن است
 نادیده گرفته شوند 

همواره به بانوان باردار توصیه می شود که به میزان کافی فولات مصرف کنند زیرا دلیل 
خوبی در پس این توصیه وجود دارد: دریافت این ماده مغذی به میزان کافی در پیشگیری 

از بروز نقص های لوله عصبی، مغز، یا نخاعی در نوزادان نقش دارد.
اما فولات تنها برای بانوان باردار اهمیت ندارد. فولات که به نام ویتامین B9 نیز شناخته 
می شود به طور طبیعی در مواد غذایی مانند سبزیجات برگدار تیره، مارچوبه، و جوانه های 
بروکسل یافت می شود و یک ماده مغذی کلیدی برای رشد سلولی، عملکرد سلولی، و تولید 
گلبول های قرمز خون است. اگر به میزان کافی فولات مصرف نکنیم، سلول های ما توانایی 

تولید DNA جدید، تقسیم و تکثیر را ندارند.
بر همین اساس است که فولات برای بانوان باردار، به ویژه در سه ماهه نخست بارداری 
یعنی زمانی که تقسیم سلولی و تولید DNA با سرعت بیشتری صورت می گیرد، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
در واقع، فولات به عملکرد روان بدن ما کمک می کند. بدن انسان برای حفظ سلامت 
خود همواره در حال تولید و ساخت DNA و سلول های جدید است. مشکل از آنجا 
سرچشمه می گیرد که بدن به خودی خود فولات تولید نمی کند و به منابع غذایی و 
مکمل های مصرفی ما برای دریافت این ماده مغذی وابسته است. زمانی که به میزان 
کافی فولات مصرف نمی کنید، کمبود آن می تواند موجب بروز علائم ناخوشایندی شود.

علائم کمبود فولات چه چیزهای هستند؟ 
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، کم خونی مگالوبلاستیک، شرایطی که بدن با تعداد 
بسیار کم گلبول های قرمز مواجه است، بزرگترین نشانه کمبود فولات محسوب می شود. 
اگر با کمبود فولات مواجه باشید، تعداد گلبول های قرمز خون می تواند به واسطه ممانعت 
از سنتز درست DNA کاهش یابد. این شرایط بافت های بدن را با کمبود اکسیژن مواجه 

ساخته و به بروز علائم زیر منجر می شود:
- ضعف، خستگی، و تحریک پذیری

- سردرد
- تنگی نفس

- دشواری در تمرکز
سلول های موجود در دهان و پوست به طور مکرر با سلول های جدید جایگزین می 
شوند، از این رو، نخستین نشانه های کمبود فولات به طور معمول با موارد زیر همراهی 

می شوند:
- زخم های کوچک در دهان یا روی زبان

- تغییر رنگ یا رنگ پریدگی پوست
- تغییر رنگ ناخن ها

- سفید شدن زودرس مو
اگر با تعدادی از علائم بالا مواجه هستید به پزشک مراجعه کنید. در شرایطی که 
مشکلات سلامت مختلفی می توانند موجب بروز سردرد و خستگی شوند، پزشک با انجام 

آزمایش خون می تواند کمبود فولات را تایید کند.
آیا باید نگران کمبود فولات باشید؟ 

کمبود فولات چندان شایع نیست، به ویژه اگر یک رژیم غذایی متنوع و سرشار از مواد 
غذایی مغذی را مصرف کنید. با این وجود، برخی افراد در معرض خطر بیشتری برای ابتلا 
به کمبود فولات قرار دارند. به عنوان مثال، افرادی که به مصرف الکل اعتیاد دارند به طور 
معمول یک رژیم غذایی سالم را دنبال نمی کنند و ممکن است سیستم های بدن آنها 
دچار اختلال شود. به عنوان مثال، اگر کبد عملکرد درست خود را ارائه نکند می تواند در 
روند گوارش و جذب مواد مغذی اختلال ایجاد کند. افراد مبتلا به بیماری های گوارشی، 
از جمله بیماری سلیاک و بیماری التهابی روده، نیز در معرض خطر بیشتری برای کمبود 
فولات قرار دارند زیرا با احتمال بیشتر عدم جذب درست مواد مغذی مواجه هستند. بانوانی 
که در مراحل اولیه بارداری قرار دارند نیز در معرض خطر بیشتری برای مواجهه با کمبود 
فولات قرار دارند. زمانی که باردار هستید نیاز بدن به این ماده مغذی بیشتر می شود، در 

شرایطی که ممکن است اشتهای فرد کاهش یابد.
چگونه به میزان کافی فولات دریافت کنیم؟ 

به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، یک فرد بزرگسال عادی به 400 میکروگرم فولات 
در روز نیاز دارد. در بیشتر موارد نیاز روزانه انسان به فولات از طریق رژیم غذایی تامین 
گردیده و نیازی به مصرف مکمل نیست. مواد غذایی و مواد مغذی با یکدیگر تعامل دارند، از 
این رو، با مصرف هرچه بیشتر سبزیجات برگدار میزان دریافت مواد مغذی و فیبر را افزایش 

می دهید که برای دستگاه گوارش شما خوب است.

 کاهش فشار خون در غذاهای غنی از فلاونوئید ممکن 
است مربوط به افزایش تولید نیتریک اکساید در لایه 
داخلی عروق باشد. آب انار با محتوای غنی از فلاونوئید 

تاثُیرات مثبتی روی این عملکرد دارد.
هیپرتانسیون یا فشار خون بالا از عوامل خطرساز بیماری 
قلبی عروقی می باشد که موجب عدم کارایی لایه داخلی 
سرخرگ ها )آندوتیال( و افزایش سختی شریان می شود.

عواملی که باعث کاهش فشار خون می شوند، همواره 
مورد توجه محققان بوده است.

 )natumpunicagra( با نام علمی )pomegranate( انار
میوه ایست که اساسا در نواحی آسیای میانه، هند و اسپانیا 

کشف می شود.
منبع عوامل غذائی ارزشمند، همچون ترکیب های 
زیستی فعال مثل آنتوسیانین ها، ترکیب های فنولیک و 

اسیداسکوربیک است.
آب انار سرشار از پلی فنل های فعال زیستی است که با 
عملکرد ضد اکسیدانی موجب محافظت از قلب و عروق 
می شوند و هم چنین به دلیل داشتن فلاونوئید ها بر 

سلامت انسان موثرند.
یافته ها

مطالعات ایپدمیولوژیک نشان داده است که مصرف 
غذاها و نوشیدنی های حاوی فلاونوئیدها و پلی فنول ها 
موجب کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی و هم چنین 

تاثیر مثبت بر افرادی با فشار خون بالا دارد.
از مکانیسم های افزایش فشار خون می توان به کاهش 

نیتریک اکساید اشاره کرد.
نیتریک اکسایداز لایه داخلی عروق ترشح می شود و 

با گشاد کردن عروق سبب کاهش فشار خون می شود.
مکانیسم کاهش فشار خون در غذاهای غنی از فلاونوئید 
ممکن است مربوط به افزایش تولید نیتریک اکساید در 

لایه داخلی عروق باشد.
آب انار نیز به دلیل محتوای غنی از فلاونوئید تاثُیرات 

مثبتی بروی این عملکرد دارد.
مطالعه تاثیر آب انار بر هموگلوبین قرمز خون نشان داده 
است که آب انار می تواند میزان شکسته شدن گلبول 
قرمز )همولیز( را کاهش دهد و این نتیجه نیز خواص 
ضداکسیدانی آب انار را که فعالیت آن توسط ایزومرهای 
از نوعی پلی فنول )ellagitannins(است را تائید می کند.

در میان الاجیتانن ها ایزومرهای بونیکالجین اصلی 
ترین ترکیب ها هستند.تحقیقات نشان داده است که این 
ایزومرها مسئول فعالیت ضداکسیدانی بالای انار در شرایط 
آزمایشگاهی و هم چنین باعث توانایی آب انار در مهار 

رادیکال های آزاد می باشند.
غشاءهای پلاسمایی نظیر غشای گلبول های قرمز به 
علت وجود اسیدهای چرب غیراشباع موجود در آن نسبت 

به حمله رادیکال های آزاد حساس هستند.
در مطالعات مختلف از ترکیب متنوعی به عنوان عامل 

مهاجم و ایجاد همولیز در گلبول قرمز استفاده می شود.
این مطالعات نشان داده است که مصرف کوتاه مدت 
آب میوه های غنی از ترکیبات پلی فنولیک باعث بهبود 
وضعیت آنتی اکسیدانی و کاهش صدمات اکسیداتیو به 
DNA می شود و عملکرد سیستم ایمنی را بهبود می 

بخشد.
های  چربی  پراکسیداسیون  موثری  طور  به  انار  آب 

پلاسما و تشکیل ترکیبات مضر را به تاخیر می اندازد.
به نظر می رسد که آنتی اکسیدان های موجود در آب 
انار از طریق قطع واکنش های زنجیره ای که منجر به 
تولید رادیکال های آزاد )مولکول های مضر( می شود 
این  اتصال  از  و جلوگیری  عنصر مس  به  اتصال  با  و 
عنصر به لیپوپروتئین ها باعث تاخیر در شروع فرآیند 

پراکسیداسیون چربی های پلاسما می گردد.
جلوگیری و یا وقفه در اکسیداسیون لیپوپروتین پلاسما 
می تواند نقش مهمی در پیش گیری و یا به تاخیر 
انداختن فرآیند تصلب شرائین )آترواسکروز( بیماری های 

قلب و عروق داشته باشد.
یکی از مکانیسم های احتمالی کاهش فشار خون می 
تواند اثر مهار کنندگی آب انار بر آنزیم مبدل آنژیوتانسین 

)Angiotensin-converting enzyme( نیز باشد.
بنابراین آب انار به علت داشتن آنتی اکسیدان های 
متفاوت خود سبب کاهش فشار خون سیستولی و 

دیاستولی شده است.
آب انار در بیماران مبتلا به تنگی شریان کاروتید به 
مدت یک سال نیز موجب کاهش میزان چربی بد خون 
)LDL( و حساسیت آن به مس به ترتیب 90 درصد و 

59 درصد کاهش یابد.
همچین ظرفیت کل آنتی اکسیدانی پلاسما 130 درصد 

افزایش و فشار خون سیستولی 21 درصد کاهش یافت.
مصرف 50 میلی لیتر آب انار توسط افراد مبتلا به فشار 
خون بالا به مدت دو هفته منجر به کاهش معنی داری در 

فشارخون سیستولی شد.
مصرف آب انار به مدت هشت هفته توسط افراد مبتلا 
به دیابت نوع دو که فشار خون طبیعی نداشتند، تغییر 
معنی داری در فشار خون ایجاد نکرد ولی مصرف یک 
سال آب انار سبب کاهش در ضخامت جدار سرخرگ، 

کاهش اکسیداسیون، افزایش ضداکسیدان ها و کاهش در 
فشار سیستولیک می شود.

هرچند که مصرف سه سال آب انار با همین دوز براین 
فاکتورها تاثیر نداشت اما پراکسیداسیون چربی سرم 16 

درصد کاهش یافت.
انار قادر به تنظیم کلسترول و فشار خون بوده و انواع 
ترش آن بدلیل میزان پایین قند و اسید بیشتر برای افراد 

دیابتی ممکن است مفید باشد.
نتیجه گیری

نتایج حاصل از این مطالعات نشان می دهد که مصرف 
عصاره انار موجب کاهش قابل توجهی در فشار خون می 
شود و هم چنین در بیماران مبتلا به دیابت نوع دو ممکن 
است برای پیش گیری از فشار خون بالا در این بیماران 

توصیه شود.
مطالعاتی که به بررسی اثرات مفید آب میوه های غنی از 
آنتوسیانین در افراد مبتلا به بیماری عروق کورنر پرداخته 
اند، مشخص کرد که اگر چه این ترکیب ها بر ضربان نبض 
موثر هستند و موجب کاهش سختی شریان می شود اما 

بر عملکرد عروق بی اثر هستند.
بر خلاف تصور عامه انار خون ساز نیست و به رفع کم 

خونی کمک نمی کند.
چراکه آهن آن گیاهی است در مقایسه با آهن گوشت،و 

قدرت جذب پایینی دارد.
بنابراین نمی تواند به افزایش فعالیت مغز استخوان منجر 

شود.
این تصوری غیر علمی و غلط است و باید تصریح کرد که 

انار کاهنده فشار خون است، اما خون ساز نیست.
مصرف مواد غذایی حاوی فلاونوئید که انار نیز جزئی از 
آن است باعث کاهش فشار خون در افراد مبتلا به فشار 

خون بالا می شود.
مطالعات انجام شده نشان می دهد که آب انار بیش از 
آن که بر قند خون تاثیر داشته باشد موجب کاهش چربی 
خون، کاهش فشار خون و افزایش اثرات آنتی اکسیدانی 

می شود.
با توجه به نتایج بدست آمده می توان آن را به عنوان 
عامل پیش گیری کننده بیماری قلبی و عروقی در بیماران 
مبتلا به دیابت نوع دو توصیه نمود و با توجه به کاهش 
فشار خون سیستولی و دیاستولی در این بیماران می توان 
آب انار را برای پیش گیری از فشار خون بالا پیشنهاد کرد 
و اما تعیین مکانیسم دقیق اثر آب انار بر کاهش فشار خون 
و حداقل میزان مورد نیاز آن مستلزم مطالعات بیشتری 

است.

نوشیدنی جادویی برای دیابتی ها

آیا آب انار واقعا خون 
ساز است؟

 

محققان در یک شرکت ایرانی موفق به تولید ماسک سوپاپ دار حاوی نانو الیاف 
جاذب گرد و غبار ویژه کودکان شدند.

 بررسی محصولات نانو و ارائه تاییدیه نانو مقیاس به آنها از جمله فعالیت های 
مهم ستاد توسعه فناوری نانو از 4 سال گذشته بوده است. در واقع بررسی مواد و 
محصولات تولید و عرضه شده در حوزه فناوری نانو، سبب شفافیت بازار محصولات 
نانو شده و به  ارتقای کیفی این محصولات و افزایش اعتماد مصرف کنندگان کمک 

می کند.
یکی از این محصولات که توسط یک شرکت دانش بنیان به تولید رسیده، ماسک 

سوپاپ دار حاوی نانو الیاف جاذب گرد و غبار ویژه کودکان است.
با توجه به اینکه کودکان جزء افراد حساس جامعه طبقه بندی می شوند و نسبت 
به هوای آلوده آسیب پذیرتر هستند، استفاده از ماسک های تنفسی با قالب طراحی 
شده کوچک جهت جلوگیری از ابتلای آن ها به بیماری های تنفسی ضروری به 

نظر می رسد.
ماسک ویژه کودکان حاوی نانو الیاف، از چندین لایه تشکیل شده که یکی از 
لایه های میانی حاوی نانوالیافی با قطر نانومتری است. لایه  حاوی نانوالیاف برای 

جلوگیری از ورود ذرات مضر میکرونی به دستگاه تنفسی انسان است.
با توجه به استفاده از نانو الیاف در ماسک های تنفسی، کارایی این نوع ماسک ها 

در مقایسه با انواع تجاری آن به صورت قابل ملاحظه ای بهبود می یابد.
ماسک های اصلاح شده با نانو الیاف با توجه به کیفیت بالایی که دارند، جهت 

استفاده در هوای آلوده کلانشهرها کارایی بالایی داشته و استفاده از آن ها توصیه 
می شود.

این محصول توسط ستاد توسعه فناوری نانو تاییدیه نانو مقیاس دریافت کرده 
است.

نیروی دریایی آمریکا، نوعی نمایشگر برای غواصان ابداع کرده است که می تواند 
به جهت یابی زیر آب کمک کند.

نیروی دریایی آمریکا، نوعی نمایشگر "هاد")HUD( برای غواصان ابداع کرده 
است. هاد، نمایشگری فرانما است که اطلاعات را در مقابل دید بیننده، نمایش 
می دهد؛ بدون اینکه بیننده مجبور باشد جای دیگری را نگاه کند. این ابزار موسوم 
به "شدو ناو")Shadow NAV(، یک پروژکتور است که روی یک ماسک غواصی 
معمولی نصب می شود و قابلیت جهت یابی زیر آب را بدون دخالت دست فراهم 
می کند. غواصان اغلب مجبور هستند در شرایط ناخوشایند با دید صفر کار کنند و 
این شرایط، امکان دیدن ابزار همراه شان و خواندن اطلاعات آنها را دشوار می سازد. 
از آنجا که این اطلاعات، داده های ضروری مربوط به عمق آب و زمان شیرجه را در 
بر دارند، محدودیت در خواندن آنها، یک مشکل جدی محسوب می شود. طراحی 
"شدو ناو" به صورتی است که هم به بهبود گردش داده ها کمک می کندو هم نیاز به 
تجهیزات را در طول غواصی کاهش می دهد زیرا نمایشگر هاد که روی ماسک نصب 

شده، تحت تاثیر شرایط دید صفر قرار نمی گیرد. در این ابزار، از یک ماژول نمایشی 
میکرونوری قابل  تنظیم استفاده شده است تا امکان جهت یابی در عمق بسیار برای 
غواص فراهم شود. به علاوه، ویژگی های نور پایین این ابزار، امکان دید در شب 
کاربر را حفظ می کنند. "دنی گری")Danny Gray(، مدیر محصولات و پشتیبانی 
شرکت "جیمز فیشر و پسران")James Fisher and Sons( گفت: ممکن است 
غواص در هنگام انجام دادن ماموریت ها، تجهیزات بسیاری به همراه داشته باشد. 
تجهیزات قدیمی مانند قطب نما و عمق سنج، نه تنها میزان بار را افزایش می دهند، 
بلکه به خاطر کوچک بودن، استفاده محدودی در زیر آب دارند؛ در نتیجه می توانند 
عواقب خطرناکی برای غواص به همراه داشته باشند. وی افزود: گروه متخصصان 
فنی ما برای حل چنین مشکلاتی، تلاش کردند ابزاری کوچک، کم هزینه و دارای 
قابلیت جهت یابی بالا ابداع کنند تا استانداردهای ایمنی را برای غواصان نظامی 
افزایش دهند و امکان موفقیت آنها را در ماموریت ها فراهم کنند. شرکت ما با ارائه 

این فناوری به بازار، این امکان را برای غواصان سراسر جهان فراهم خواهد کرد.

محقق واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد موفق 
به ساخت داربست های کلسیم سولفاتی پوشش داده 

شده با نانو سیلیکا به روش پرینت سه بعدی شد.
ملیکا صحرانورد مجری این تحقیق گفت: در حال 
حاضر جمیعت میانسال رو به افزایش است بنابراین 
آسیب بافت استخوان شیوع زیادی پیدا کرده و از 
طرفی اهداءکننده بسیار کم است. در اینجا ساخت 
داربست به روش های مهندسی بافت به کمک بیماران 

آمده است.
وی افزود: روش های زیادی برای ساخت داربست 
روش های ساخت سنتی  اما  دارد  وجود  استخوانی 
پاسخگو نیست و روش جدید در ساخت داربست، 

استفاده از پرینتر سه بعدی است.
این محقق تاکید کرد: استفاده از پرینتر سه بعدی 
نسبت به روش های پیشین شامل مزیت های فراوانی 
است چراکه در این روش امکان طراحی و کنترل 

پارامترهای ساخت داربست وجود دارد.
این تحقیق داربست  صحرانورد اظهار داشت: در 
کلسیم سولفاتی با پرینتر سه بعدی ساخته و برای 
نانو  آن پوشش  بر روی  داربست  استحکام  افزایش 

سیلیکا ایجاد شد.

و  بعدی  سه  پرینتر  روش  بکارگیری  گفت:  وی 
پوشش دهی با نانوسیلیکا برای انجام این پژوهش، 

برای اولین بار در جهان صورت گرفته است.
این پژوهشگر خاطرنشان کرد: در این تحقیق برای 
جلوگیری از التهاب بافت بدن در محل آسیب دیده، 
داروی دگزامتازون در داربست بارگذاری و به صورت 
از  صورت  این  به  می شود،  رها  بدن  در  موضعی 
عوارض جانبی دوز بالای داروی خوراکی دگزامتازون 

جلوگیری خواهد شد.
نرم افزار  از  استفاده  با  کرد:  عنوان  صحرانورد 
بافت  با  متناسب  را  داربست   SOLIDWORK
استخوانی طراحی کردیم، بعد از طراحی و پرینت 
استفاده  با  داربست ها  مورفولوژی  بعدی،  سه 
و  مشاهده  روبشی  الکترونی  میکروسکوپ  از 
تخلخل سنجی به روش ارشمیدس و توسط نرم افزار 
انجام   KLONK IMAGE MEASURMENT
شد. وی خاطرنشان کرد: همچنین آزمون هایی مانند 
تخریب پذیری، زیست فعالی و استحکام روی داربست 

صورت گرفت.
را  تحقیق  این  نتایج  تجاری سازی  محقق،  این 
مستلزم انجام تست بر روی حیوانات و سپس انسان 

دانست.این تحقیق در قالب پایان نامه کارشناسی ارشد 
به راهنمایی دکتر علی زمانیان و دکتر علی اصغر بهنام 
قادر و به داوری دکتر آزاده آصف نژاد و دکتر مرتضی 

دلیری جویباری انجام شده است.

ماسک تنفسی نانویی برای کودکان تولید شد

جهت یابی زیر آب بدون دخالت دست

داربست کلسیم سولفاتی به روش پرینت سه بعدی ساخته شد

پورشه تولید خودروی بنزینی را متوقف می کند
مدیر ارشد شرکت اجرایی پورشه اعلام کرده است این شرکت دیگر مدل های بنزینی 

نمی سازد.
مدیر ارشد اجرایی پورشه اعلام کرده است با توجه به رسوایی انتشار گازهای گلخانه ای 
کارخانه فولکس واگن در 2015 میلادی، دیگر هیچ گونه مدل بنزینی تولید نخواهد کرد.

اولیور بلوم مدیر ارشد اجرایی این شرکت در مصاحبه با یک روزنامه آلمانی اعلام کرد: 
گرچه پورشه خود هیچگاه موتورهای بنزینی را نساخته، اما این شرکت به دلیل رسوایی 

2015 گازهای گلخانه ای تحت تاثیر قرار گرفته است.
او در ادامه اعلام کرد شرکت هم اکنون تصمیم دارد روی نقطه قدرت خود یعنی مدل 
های بنزینی قدرتمند و هیبریدی تمرکز کند و از سال آتی تولید خودروهای الکتریکی را 

آغاز خواهد کرد.
بلوم در این باره افزود: این بدان معناست که در آینده پورشه هیچ خودروی بنزینی 

تولید نخواهد کرد.
به گفته او این شرکت از ماه فوریه تاکنون هیچ خودروی بنزینی را تولید نکرده و آزمایشی 
جدید نشان داد بسیاری از رانندگان خودروهای بنزینی آماده گذر به خودروهای گازولین 

یا هیبریدی است.

کیبورد مخصوص تلویزیون های هوشمند 
ارائه شد

به تازگی یک کیبورد مخصوص تلویزیون های هوشمند به بازار ارائه شده که با پد لمسی 
یکپارچه شده است.

 تعداد معدودی کیبوردهای مخصوص تلویزیون هوشمند در بازار وجود دارد اما شرکت 
Logitech به تازگی از کیبورد K600 رونمایی کرده است که در حقیقت با پدلمسی 

ترکیب شده و برای تلویزیون های هوشمند ارائه شده است.
با این کیبورد، نیازی نیست کاربر آدرس وب سایت یا کلمات جستجو را وارد کند. 
این کیبورد با هر مدلی کار نمی کند اما قابلیت یکپارچگی با تلویزیون های 4K ال جی، 

سامسونگ و سونی که پس از 2016 در بازار عرضه شده اند را دارد.
همچنین لازم نیست کاربر کیبورد را با تلویزیون استفاده کند. این کیبورد به بلوتوث 
مجهز است و می توان آن را به دستگاه های اندروید، آی او اس، مک و ویندوز متصل کرد.

هواپیمای بدون موتوری که از عقاب 
باهوش تر است

محققان دانشگاه کالیفرنیا موفق به تولید گلایدری ) هواپیمای بدون موتور( شده اند 
که می تواند بدون نیاز به دخالت انسان و با استفاده از جریان هوای گرم تا ارتفاع 700 

متری پرواز کند.
این هواپیمای گلایدر با جمع آوری اطلاعات از محیط اطراف و با افزایش آموخته ها و 
اطلاعاتش می آموزد که چگونه باید خود را با جریان هوای گرم هماهنگ کند تا بتواند بدین 

طریق ارتفاعش را تا حداکثر 2300 پا )700 متر( ارتقا بخشد.
در واقع این هواپیما از همان اصول و آموزه هایی پیروی می کند که پرندگان و به 
خصوص عقاب ها از آنها برای پرواز کردن و افزایش ارتفاع خود بهره می گیرند. آنها به 
خوبی می دانند که چگونه باید از جریان های هوایی گرم برای این کار استفاده کنند و 
گلایدر جدید نیز با هوش مصنوعی خود می تواند در این زمینه با پرندگان رقابت کند. این 
هواپیما به طور خودکار در مورد زمان مناسب برای چرخش، حرکت اریب، کاهش ارتفاع 
و غیره تصمیم می گیرد. طراحی و آزمایش این هواپیما با همکاری متخصصان ایتالیایی 
صورت گرفته است. طول بال های گلایدر یادشده دو متر است و یک سیستم کنترل پرواز 
نیز برای استفاده در مواقع اضطراری در نظر گرفته است. داده های هر بار پرواز نیز بر روی 
رایانه نصب شده در این گلایدر ثبت می شود و در پروازهای بعدی از آنها برای بهینه سازی 

فرایندحرکتی استفاده می شود.
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اژهایدرواکنشبهادعایاحمدینژاد:

 اگر کسی پول ها را برداشته شاید خبر دارد کجاست!

گفته اخیراً احمدینژاد که اینسؤال به پاسخ در قضائیه قوه سخنگوی
پولهاییکهادعامیشودگمشدهاسترابیایندازمنبپرسندتابگویمکجاست،
خندیدوگفت:اگرکسیمیداندبگوید!اگرکسیپولهارابرداشتهشایدخبر

داردکجاست.
حجتالاسلاموالمسلمینغلامحسینمحسنیاژهایروزیکشنبهدرصدو
سیویکمیننشستخبریباتسلیتبهخانوادههایشهیدانجنایتتروریستی
اهوازوآرزویشفاعتکاملمجروحانافزود:رئیسکلدادگستریودادستان
استانخوزستانباکمکنیروهایامنیتیهمهعواملیکهدراقدامتروریستی
اهوازدستداشتهاندوحامیانآنهاراشناساییکردهوتحویلقوهقضاییهدهند

تاقوهقضاییهباقاطعیتباهمهاینمجرماندرهرردهمقابلهمیکند.
معاوناولقوهقضاییهگفت:اینجنایتزمانیاتفاقافتادکهمردممتدین
اهوازضمناینکهمشغولعزاداریامامحسین)ع(بودند،هفتهدفاعمقدسرا
همگرامیداشتندودراینشرایطجنایتکارانباعملخبیثانهخودجمعیاز
هموطنانبهویژهیککودکرابهشهادترساندندوبااینکارباردیگرتشت

رسواییمدعیانحقوقبشررابلندترازهمیشهبهصدادرآوردهاند.
ویاضافهکرد:مدعیانحقوقبشرهمانکسانیهستندکهبهنامحقوق
بشرازاینتروریستهاحمایتمیکردندامروزدستبهآدمکشیوکودک

کشیزدهاند.
محسنیاژهایگفت:نکتهبعدیاینکهبرخیتریبونهایکشورهایمختلف
حاضرنشدنداینعملتروریستیواضحوروشنراصریحابهعنوانیکعمل

تروریستیمحکومکنندالبتهعدهایمحکومکردند.
معاوناولقوهقضاییهاظهارداشت:بهسهمخودمازمواضعوزارتخارجهو
دادستانکلکشورتشکرمیکنمالبتهنبایدبههیچوجهازایناقداماتیکه
تاکنونانجامشدهبسندهکنیم.وزارتخارجه،ستادحقوقبشر،معاونتحقوقی
ریاستجمهوریودادستانیکلکشوربایدایناقدامتروریستیگروهکرااز
ناحیهبینالمللپیگیریکنندوازپلیسبینالمللبخواهنداینگروهکرا

شناساییکنند.
سخنگویقوهقضاییهخطاببهافرادیکهفکرمیکنندباایناقداماتخود
میتوانندتاثیریبرروحیهمجاهدتطلبانهمردمبگذارند،گفت:مانندصدامکه
٣٨سالپیشرجزخوانددیدیمکهمردمآنخطهنهتنهاوجبیاززمینخود
راازدستندادهبلکهاستقلالوتمامیتارضیخودراحفظکردندوامروزدر

اوجقدرتبهسرمیبرند.
ویادامهداد:صدامامروزبهدرکواصلشدوپشتیباناناوخجلهستندکهبا

وجوداستفادهازهمهتوانخودنتوانستندبهاهدافخوددستیابند.
* قطعیت حکم متهمان پرونده گمرک در بوشهر

محسنیاژهایدربخشدیگریازسخنانشازقطعیتحکممتهمانپرونده
ایدربوشهرخبردادوگفت:پروندهایدربوشهربهدلیلتخلفاتدرگمرکبه
نامبهنامنوروزیفرزندرستممدیرکلگمرکبهاتهامرشوهبهپنجسالحبس،
انفصالدائمازخدماتدولتی،١٣میلیاردو١٨٠میلیونریالردمالوبههمین
میزانجزاینقدی،امیدمحمدیفرزندنجفکارشناسگمرکبهاتهامرشوهبه
١٠میلیاردریالردمالوبههمینمیزانجزاینقدی،سهسالحبسقطعیو
سهسالانفصالازخدماتدولتی،اللهقلیکمانیفرزندعلیکارشناسگمرک
بهاتهامرشوهبه2سالحبس،سهسالانفصالازخدماتدولتی،هفتمیلیارد
ریالردمالوبههمینمیزانجداینقدی،حمیدجعفریفرزندحبیباللهبه
پنجمیلیاردو١٨٨میلیونریالردمالوبههمینمیزانجزاینقدی،2سال

حبسنقدیوسهسالانفصالازخدماتدولتیمحکومشدند.
ویادامهداد:علمدارکرمیبهاتهاماخذرشوهبه2سالحبس،سهسال
انفصالازخدماتدولتی،مبلغ2میلیاردردمالوبههمینمیزانجزاینقدی
وسیداسحاقبهنیاپوربهدوسالحبس،سهسالانفصالازخدماتدولتی،یک
میلیاردو٨2٠میلیونریالردمالوبههمینمیزانجزاینقدیمحکومشدند.

هرکدامازاینافرادبه٧٤ضربهشلاقهممحکومشدهاند.
اژهایدیگرمتهمانپروندهگمرکبوشهررامهدیرضایی،نویدگودرزی،

سعیدتفضلیومحسنبردستانیبهاتهامپرداخترشوهاعلامکرد.
* متهم اصلی پرونده سکه ثامن در دسترس نیست

سخنگویقوهقضاییهدربارهپروندهسکهثامنگفت:اینکهمردماطمینان
داشتهباشندپروندهرسیدگیمیشودیانهقابلقبولاستامامردمبایدتوجه

کنندتابههرکسیاعتمادنداشتهباشند.
ویبابیاناینکهمتهمدردسترسنیستوبرخیمیگویندفرارکردهاست،
گفت:اگرمتهمباپولفرارکردهباشدواموالاودرکشورکفافندهدومردم
همازقوهانتظاربازگرداندناموالخودراداشتهباشند،قوهقضاییهچهمیتواند

بکند.آیاهمیشهاموالشناساییشدهبهمیزانبدهکاریاست.
اژهایادامهداد:٦٠٠نَفَرتاکنونشکایتکردندونمیدانیمچقدراموال

منقولوغیرمنقولازاودردسترساستکههنوزبهاینمرحلهنرسیدیم.
* پرونده متهمان خودرو

محسنیاژهایدربارهپروندههایخودرووپروندهمیثمرضایی،گفت:پرونده
میثمرضاییدرحالرسیدگیاست؛بهدادگاهنرفت،چندمتهمدراینپرونده

داریمکهازآنانتحقیقشدهاست.
ویافزود:چهارپروندهخودروداریمکهیکیازآنهابهدادگاهرفتهودادگاه
نواقصیدرپروندهمشاهدهکردهاست؛بنابراینخوددادگاهدرحالدنبالکردن
تحقیقاتاستاماهنوزحکمیصادرنشدهاست.البتهسهپروندههمدردادسرا

درحالرسیدگیاست.
اژهایادامهداد:چهارنفرازکارمندانوزارتصنعت،معدنوتجارتدر

بازداشتهستندوپروندههنوزدادگاهنرفتهاست.
* سیف ممنوع الخروج است

سخنگویقوهقضاییهدرپاسخبهاینپرسشکهآیارئیسسابقبانکمرکزی
همدرموضوعاتاقتصادیاخیربهدادسرافراخواندهشدهاستیانه،گفت:
پروندهاودرمرجعقضاییدرحالرسیدگیاست؛یکبارازاوتحقیقشدهاست

واگرلازمباشدباردیگرهمازاوتحقیقخواهدشد.
ویاضافهکرد:رئیسسابقبانکمرکزیممنوعالخروجاست.

* تتلو غیابی محاکمه می شود
محسنیاژهایدرپاسخبهپرسشیکیازخبرنگاراندربارهاظهاراتامیرحسین
مقصودلومعروفبهتتلوومجرمانهبودنیانبودنایناظهاراتگفت:کسانی
کهاقداماتمجرمانهانجامدهندوتبعهایرانباشند،قابلتعقیباست؛برخیاز
مسائلویعنوانمجرمانهداردودادستانبرایآنهاپروندهتشکیلخواهددادو

اوبهصورتغیابیمحاکمهمیشود.
* ٢ هزار وکیل تاکنون تایید شده اند

معاوناولقوهقضاییهدربارهتبصرهماده٤٨وتاییدوکیلدرپروندههای
امنیتیتوسطرئیسقوهقضاییه،گفت:ایندرخواستقوهقضاییهنبودووکلای

تاییدشدهبیشتراز2٠نَفَربودند.
ویادامهداد:تاکنوندوهزاروکیلتوسطرییسقوهقضاییهدرسراسرکشور

تاییدشدهاند.
محسنیاژهایاظهارداشت:درپروندههایاخیردرخصوصاخلالدرنظام
اقتصادیکشور،استجازهشدتاوکلایاینمتهمانهممانندوکلایماده٤٨

باشندوتاییدآنانازسویرئیسقوهقضاییهباشدکهچنینشد.
این از قضاییه قوه اصلاح درخواست به اشاره با قضاییه قوه سخنگوی
تبصرهازمجلس،اضافهکرد:تقاضاداشتیمودرمجلسنیزمطرحاست.
ایندرخواستهنوزبهصحننرفتهاستوامیدواریممجلساینموضوع

رااصلاحکند.

* وزیر صنعت رانت نداده است 
معاوناولقوهقضاییهباتوجهبهاظهاراتوزیرصمت)صنعت،معدنوتجارت(
مبنیبراطلاعرسانیادعایرانتراجعبهخودش،واینکهآیاپروندهایبرای
وزیرتشکیلشدهاستیانه،گفت:پروندهایدرخصوصخودروتشکیلواز

چنددستهتحقیقشدهاست.ازرئیستجارتصمتتحقیقشدهاست.
بهگفتهوی،برخیافرادیکهتوجهاتهامبهآنانبود،بازداشتشدندوبرخی
واردکنندگانهمکهتوجهاتهامبهآنانبودبازداشتشدند.١٥مدیربازداشت

هستند.تعدادیدلالوواسطههمیابازداشتیاباقرارآزادهستند.
ویادامهداد:ازیکیازمعاونانوزارتصمتهمتحقیقشدکهالبتههنوز

قراریبرایاوصادرنشدهاست.
ویاضافهکرد:ازقاضیپروندهنشنیدموزیربهکسیرانتدادهباشد.البتهوزیر
گفتهبودکهسالگذشتهبهوزارتاطلاعات،تعزیراتوواحدصنفاعلامکردیم

کهتخلفدرحوزهخودرووجوددارد.
* احتکار عمده را قوه قضاییه رسیدگی می کند

اینکهآیااینقوهموضوعاحتکارمایحتاجمردمرا محسنیاژهایدرباره
رسیدگیمیکندیانه،گفت:اگراحتکارعمدهباشدمشمولاخلالدرنظام
اقتصادیمیشودواحتکارمایحتاجعمومیمردمهمدراینمقولهمیگنجدو
قوهقضاییهبهآنرسیدگیمیکند.اگرعمدهنباشدسازمانتعزیراترسیدگی

میکند.
اژهایاضافهکرد:امااینکهاحتکارهستیانیستبایدبررسیشود.ممکن
استبارکشتیتازهترخیصشدهوجنسدرانباریباشد.ایناحتکارمحسوب

نمیشودامااگراثباتشوداحتکارعمدهبودحتمارسیدگیمیشود.
*مردم خانه ها را به انباری تبدیل نکنند

احتکار و کالاها قیمت روز به روز افزایش درباره قضاییه قوه اول معاون
فروشندگانگفت:اگرمردمبهمیزاننیازازبازارخریدکنند،احتکارکمترمی
شودامااگرکسی2مایعشویندهنیازدارد١٠تابگیردوبیشترخانههاهمین
کاررابکنند،ایننوعیاحتکارمیشود.ویافزود:خودمردمبهدولتونظام
کمککنندوکالاهارادرخانهنگهندارنددرغیراینصورتخانههاتبدیلبه

انباریمیشوند.
* اسامی وزارت صمت کامل نیست

محسنیاژهایدربارهاعلامنشدناسامیدریافتکنندگانارز٤2٠٠تومانیبا
وجوداعلاموزارتصمتگفت:اینلیستکاملنبوداعلاممشروطبرایناست
کهلیستدرستباشد.بااینهمهلیستدرحالبررسیاستتعدادیبازداشت

شدندوبرایبرخیقرارصادرشدهاست.
* قوه قضاییه صرف اظهارنظر، ورود نمی کند

خبرنگاریدربارهمصاحبهیکمقاممسئولدربارهنزارزاکا)متهمبهجاسوسی(
پرسیدوگفتکهآیاقوهقضاییهبهاینموضوعورودکردهاستیانه،که
سخنگویقوهقضاییهپاسخداد:اینمسئولمطلبیکهبهنقلازوینقلشدهرا

بهنحویردکردوگفتکهمطالبیکهبیانکردهچنیننبود.
ویادامهداد:اگرکسیاظهارنظرکندقوهقضاییهورودنمیکندامااگربا
رسانهبیگانهمطلبخلافواقعیتوخلافمصلحتکشورمطرحکند،آنوقت

قوهقضاییهورودمیکند.
بهگفتهوی،شورایامنیتمصوبهایداردکهمسئولانحقمصاحبهبارسانه

هایبیگانهندارند.
* دولت به دنبال گرفتن تسهیلات برای ویزای اربعین است

سخنگویقوهقضاییهدرپاسخبهپرسشایرنادربارهاهمیتمراسماربعینو
قیمتبالایویزابرایزائرانوورودکردنیانکردنقوهقضاییهبهاینموضوع
گفت:مسالهاربعینازاهمیتویژهایدراینشرایطبرخورداراستواگرهر

میزانسرمایهگذاریشودارزشداردوهرمیزانهزینهشود،سرمایهاست.
ویادامهداد:مراسماربعینبسیارمعنویاستکهمحصولآنراخواهیم

گرفت.
محسنیاژهایتصریحکرد:دولتبهدنبالگرفتنتسهیلاتاستامااینکه
چقدرموفقشودمشخصنیست؛اگرچهبحثقضایینیستاماقوهقضاییهدر

جلساتتلاشمیکندبتواندکمککند.
ویاضافهکرد:باتوجهبههمینمضایق،مردماگربرونداینسرمایهگذاری
استودولتداردتلاشمیکند.مسائلیازدستاوردهایاینتلاشهاشنیدیم

کهمطمئننیستملذامطرحنمیکنم.
*مسئولان رده بالا فساد ندارند

معاوناولدستگاهقضاییدرپاسخبهپرسشدیگرایرناکهباوجوداقناعکامل
نشدنمردمازدادگاههایویژهمفاسداقتصادیآیاپروندهایازدانهدرشتها
مطرحاستیانه،اظهارداشت:نخستبایددانهدرشتراتعریفومشخصکنیم
چونقوهقضاییهبادانهدرشتهایفراوانیبرخوردکردهومعوقاتچندهزار

میلیاردیرادراینسالهاپسگرفتهاست.
ویادامهداد:همینکسانیکهالاندردادگاههستندازهمیندانهدرشتها

هستند،بعضیپروندههاهمینهفتهبهنتیجهمیرسد.
ویادامهداد:کسیکهچندهزارمیلیاردتومانگردشحسابشاست،دانه
درشتمحسوبمیشودشایدازمقامدولتیبرخوردارنباشدامادانهدرشت

است.
محسنیاژهایتصریحکرد:باهرمیزانتخلفگزارششدهکهثابتشد،

برخوردکردیم.
سخنگویقوهقضاییهخاطرنشانکرد:اگردانهدرشتراسمتبدانیموکسی
کهازجایگاهوسمتبالاییبرخورداراست،بایدبگویمبسیاریازمسئولانبزرگ

مافسادندارندواینطورنیستکهفسادداشتهباشندامابرخوردنشود.
ویافزود:برخیمطالبشایعهمیشودامااثباتنشدهاست.رییسبانک
مرکزیمقامبالاییاستکهازاوتحقیقمیشودامااینکهمجرماستیانه
نمیتواناظهارنظرکرد.زمانیهمبرایمعاونرئیسجمهوری،نمایندهمجلس،

معاونوزیر،مدیرکل،قاضیوکارمندپروندهتشکیلشدهاست.
اژهایگفت:هرکدامکهمورداتهامقرارگرفتهاندموردتحقیققرارگرفتندو

اگرجرماحرازشدپروندهدادگاهرفتهاست.
* برخی بانک ها به دلیل نگرفتن تضمین مناسب، مقصرند

علیه بهشکایت هاحاضر بانک برخی چرا اینکه درباره ای اژه محسنی
ابربدهکاراننیستند،گفت:بلهاینصحتداردوبرخیحاضربهشکایتنبودند،
تاچندسالقبلشکایتهاکمتربود؛اماامروزبانکهایبیشتریشکایت

میکنندوگاههمشکایتباورودمدعیالعمومانجاممیشود.
ویادامهداد:اینکهچرابهموقعشکایتنمیکنندبایدازخودبانکهاپرسید،
امانظرشخصیخودمایناستکهبانکهاازابتدااعتبارسنجینمیکنند،
تسهیلاترابهصورتفازبندیپرداختمیکنندکهنظارتینسبتبهفازهای
قبلیانجامنمیشودومهمتراینکهچونتضمینمناسبیدریافتنمیشود

درصورتطرحشکایت،خودشانهممقصرقلمدادمیشوند.
محسنیاژهایگفت:تاآنجاکهاطلاعدارمسرجمعمعوقاتبانکهاکمنشده
اماتعدادافرادیکهدانهدرشتبودندوبدهیسنگینداشتندبااقدامدادستانی

کاهشیافتهاست.
* من بازنشسته نیستم

معاوناولدستگاهقضاییدربارهوضعیتاستنکافکنندگانازاجرایقانون
منعبهکارگیریبازنشستگانگفت:قانونیکهابلاغشدباگذشتمدتقانونی
لازمالاجرامیشود،لذابرایهمهافرادیکهمشمولآنهستندلازمالاجرااست.
ویادامهداد:هرچیزیکهاینقانونجرمبداند،بدونشکایتخصوصیقابل
پیگیریاست.سازمانبازرسیهمدرحالشناساییمشمولاناست؛مردمهم

درصورتمشاهدهمتخلفانمیتوانندمواردراگزارشدهند.
بهگفتهاژهای،معاونتمنابعانسانیوپشتیبانیقوهقضاییههمدرصورت
رسیدگیوتشخیصوجودبازنشستگاندراینقوه،مطابققانونعملمیکند.
یکیازخبرنگاراندراینهنگامپرسیدکهآیااینقانونشاملشماهممیشود

کهویپاسخداد:منبازنشستهنشدهام.
* موارد ادعایی را با مدرک به قوه قضاییه ارائه بدهند

محسنیاژهایدرپاسخبهاینپرسشکهحافظیعضوسابقشورایشهر
مطلبیازاقداماتمتخلفانهمنتظرالمهدیبیانکردهوآیابهایناظهارات
رسیدگیشدهاستیانهگفت:کسانیکهدرنهادهایعمومیخدمتمیکنند
اقداماتیکهبهآنهابرمیخوردوادعاییمیکنندمدرکآنهارابهقوهقضاییه
ارائهکنند.ویافزود:البتهدرخصوصاینموضوعپروندههمانزمانتشکیل
شداماازتحقیقاتوجزئیاتآناطلاعندارم.اژهایهمچنیننسبتبهپرونده
کوهخواریدرفشمابرازبیاطلاعیکردوگفت:اطلاعیازوروددادستانندارم
امااگرنهادرسمییامردمگزارشدادهباشندحتمادادستاندرجایگاهمدعی

العمومورودمیکند.
* پرونده فعالان محیط زیست دو هفته دیگر به دادگاه می رود

سخنگویقوهقضاییهدرپاسخبهپرسشیکیازخبرنگاراندربارهاظهارات
کلانتریرئیسسازمانمحیطزیستمبنیبرتعیینتکلیفنشدنپرونده
بازداشتیهایمحیطزیستگفت:رسیدگیپروندههایپیچیدهوسنگین،
زمانبراستودراینپروندهبرایتعدادزیادیازمتهمانقرارنهائیصادر
شدهاستکهدادستانبهآنایرادگرفتوپروندهرابرایرفعایراداتبرگرداند.

اجتماعی

آیتاللهاعرافیدرمراسمنواختهشدنزنگآغازنمازجماعتمدارساستانقم:

شهر قم به الگویی برای جهان تبدیل شود
مدیرحوزههایعلمیهگفت:شهرقمیکشهربسیارمهموراهبردیدرایرانوجهاناست

واینشهربایدالگوییبرایکشورمانودنیاباشد.
آیتاللهعلیرضااعرافیظهردیروزدرمراسمنواختهشدنزنگآغازنمازجماعتمدارس
استانقمدردبیرستانشاهدنجمیهبااشارهبهویژگیهایشهرقماظهارکرد:اینشهر
یکشهربسیارمهموراهبردیدرایرانوجهاناست،قمنورایمانرابههمهجهانمنتشر

میکندوهمهنهادهایاینشهربایدبراینهادهایشهرهایدیگرالگوباشد.
ویادامهداد:تصویرانسانازخویشتنیکیازنکاتمهمدرمتوناخلاقیاستوچنین
تصویریراهنمایانساندرپیشرفتاست،دانشآموزانبایددرایجادتصویرمناسباز

خویشتندرذهنتلاشکنند.
مدیرحوزههایعلمیهافزود:انساندرسننوجوانیکمکمبرخودتسلطپیدامیکندو
توانمدیریتبرخودراکسبخواهدکرد،درمقطعنوجوانیوجوانیتصویرهایآیندهبرای

انساناهمیتزیادیدارد،براساساینتصویرهااستعدادهایاوشکوفامیشود.
آیتاللهاعرافیبشررادارایاستعدادهایعلمیبالادانستوتصریحکرد:عبادترانباید
یکظاهرخشکوقالباستانداردشدهمحدوددرنظربگیریم،عبادتیکظاهردارد،اما
باطنعبادتتابعازمعرفتوانگیزههااستوهرچهکهدرمسیرمعرفتپیشبرویم،عبادت
ماعمقبیشتریپیدامیکند.ویادامهداد:باطنعبادتدورکنمعرفتوانگیزهدرونیدارد،
معرفتشناختخداوشناختخویشتناستوهرچهکهدرمسیرمعرفتپیشبرویم،
عبادتماعمقبیشتریپیداخواهدکرد.امامجمعهقمافزود:براساسروایاتازآدابنماز
ایناستکههرنمازیکهمیخوانیم،آنراآخریننمازتصورکنیم،اگراینتلقیراداشته
باشیم،هرنمازدنیایازشکوفاییرابهدنبالخواهدداشت.هیچتضمینینداردکهانسانتا
یکدقیقهدیگرزندهبماندوبهنمازبعدیبرسد،اگربهایننکتهتوجهکنیم،عبادتهایما
بهگونهایدیگرمیشود.آیتاللهاعرافیبااشارهبهضرورتپاسداشتفرهنگمقاومتدر
جامعهاظهارکرد:کشورهایدنیابهگذشتهمبارزاتخوداهمیتزیادیمیدهند،کشوری
زندهاستکهبهگذشتهجهادومقاومتخودافتخارکند،دوراندفاعمقدسبرایماوامت
اسلامییکالگواستوبایدهفتهدفاعمقدسراگرامیوشهدارادراوجارجداشت،چون

آنهاپیشگامعزت،عظمتوشکوهمابودند.
مدیرحوزههایعلمیهخاطرنشانکرد:آموزشوپرورشبایدپیشگامحلمشکلاتباشد،
احیایدیندرنسلجوان،تضمینکنندهآیندهکشوراستوقمبایدالگوییبرایایرانو

جهانباشد.

جامعهمدرسینحوزهعلمیهقم:

حادثه تروریستی اهواز نشانه عمق ناتوانی 
دشمن علیه مردم ایران است

جامعهمدرسینحوزهعلمیهقمدرپیامیضمنتسلیتحادثهتروریستیاهوازگفت:این
حادثهتلخوخونینکهدرمثلثآمریکایی،سعودی،صهیونیستیاستکبارطراحیوتوسط
مزدورانآنهادرمراسممزیّنبهنامهفتهدفاعمقدسبهانجامرسید،نشانهعمقناتوانی،کینه

ودشمنیاستکبارعلیهمردمونظامجمهوریاسلامیایراناست.
جامعهمدرسینحوزهعلمیهقمباصدورپیامیشهادتتعدادیازهموطناندرحادثه
تروریستیاهوازراتسلیتگفت.درپیامایننهادحوزویآمدهاست:خبرشهادتومجروح
شدنجمعیاززنان،کودکانوافرادبیدفاعکشورعزیزمانایرانکهباحملهتروریستی
عناصرتکفیریوابستهبهاستکبارجهانیدرمراسمرژهنیروهایمسلحدراهوازصورت
گرفت،موجبتاسفوتأثرفراوانگردید.اینحادثهتلخوخونینکهدرمثلثآمریکایی،
سعودی،صهیونیستیاستکبارطراحیوتوسطمزدورانآنهادرمراسممزیّنبهنامهفته
دفاعمقدسبهانجامرسید،نشانهعمقناتوانی،کینهودشمنیاستکبارعلیهمردمونظام
جمهوریاسلامیایراناست.درادامهاینپیامتصریحشدهاست:سردمداراننابخرداستکبار
وایادیمنطقهایآنهابایدبدانند،انقلاباسلامیایرانورشادتهایملتشهیدپروراین
مرزوبومدرطولتاریخانقلاباینواقعیترابهثبترساندهاستکهعزمراسخملتانقلابی
ایرانهیچگاهتسلیماینگونهجنایتهاوخباثتهانشدهونخواهدشدوعناصرحقیر
وبدطینتنتوانستهونخواهندتوانستخللوخدشهایبراستواری،ایمان،اقتدارواراده
مردمواردکنند.درپایاناینپیامآمدهاست:جامعهمدرسینحوزهعلمیهقمضمنعرض
تسلیتبهرهبرمعظمانقلابحضرتآیتاللهالعظمیخامنهای)مدظلهالعالی(وخانواده
هایداغدارومردمشهیدپروراهواز،برایشهیداناینحادثهعلودرجاتوبرایمجروحان
شفایعاجلازخداوندمتعالمسئلتمینمایدوازمسئولانامنیتیونظامیواطلاعاتیمی
خواهدضمنشناساییعواملپیداوپنهاناینحادثهیخونینباآنانبرخوردجدینمایند.

آیتاللهنوریهمدانی:

حادثه اهواز بشارت ضعف تروریست ها و 
اربابان آنها بود 

اللهحسیننوریهمدانیازمراجعتقلیددرپیامیضمنمحکومکردنحادثه آیت
تروریستیاهواز،بیانکردهاست:اینحادثهبشارتضعفوزبونیاینافرادتروریستو

اربابانآنها،آمریکاوصهیونیستوبعضیازحکامدستنشاندهمنطقهایآنهابود.
بهگزارشایرنابهنقلازپایگاهاطلاعرسانیآیتاللهنوریهمدانی،دراینپیامکهروز
یکشنبهمنتشرشد،آمدهاست:حادثهتروریستیدرجریانرژهنیروهایمسلحدراهوازبار
دیگرچهرهسیاهاستکبارونوکرانآنرانمایانساخت.بیشکخونپاکومطهراین
شهیدانشجرهطیبهانقلاباسلامیماراکهدراین٤٠سالباخونهمینشهیدانآبیاری
شد،محکمترومقاومترخواهدنمود.پیامحاکیست:اقتدارنیروهایمسلحوقدرتموشکی
ودفاعیماکهبههمتسپاهوارتشصورتگرفت،خوابآنهاراآشفتهکرد،تاجاییکه
دستبهاینعملکورزدندومردمبیدفاعرابهخاکوخونکشیدند.امادشمنبداند
ایننظاموانقلاببهپشتوانهملتشهیدپرورورهبریحکیمانهآیتاللهخامنهایوتحت
توجهاتحضرتولیعصر)عج(محکمترازقبل،ازآرمانهایامامراحلوشهدادفاعخواهد

نمودودستهرمتجاوزیراباعنایتخداوندمتعالقطعخواهدکرد.
اینمرجعتقلیددرپایانپیامضمنمحکومکردناینجنایتهولناک،افزودهاست:
شهادتاینعزیزانرابههمهملتایرانواهالیشهیدپرورخوزستانکههمیشهخصوصا
دردوراندفاعمقدسامتحانخودراباسرفرازیپسدادندوبهخانوادههایشهدااین
حادثهتسلیتعرضنمودهوازدرگاهخداوندمتعالمحشورشدناینعزیزانباسروروسالار

شهیدانحضرتاباعبداللهالحسین)ع(ویارانگرامشمسئلتمیکنم.

مدیرکلبهزیستیاستانقم:

70مهد کودک زیر نظارت بهزیستی قم
 فعالیت می کند 

مدیرکلبهزیستیاستانقمگفت:٧٠مهدکودکزیرنظارتاینادارهکلبابهرهگیری
ازمربیانمجربوتحصیلکردهمشغولفعالیتبهصورتنیمهوقتوتماموقتاست.

رضاسلیقهروزیکشنبهدرآیینبازگشاییمهدکودکهایزیرنظارتبهزیستیاستان
اظهارداشت:ازاینتعدادپنجمهددرروستاهایقمو٦٥مهدنیزدرمناطقشهریفعالیت
میکنندکهبهزیستیطبقروالسنواتقبلدرمناطقروستاییوحاشیهایشهراجرای

طرحتوزیعیکوعدهغذایگرمراهمدربرنامهدارد.
ویبااشارهبهاهمیتدورانمهدوپیشازدبستانافزود:ایندورهراسنطلایییادگیری
وآموزشغیرمستقیمکودکنامگذاریمیکنند،باتوجهبهاینکهبیشاز9٠درصدرشد
وتکاملکودکتاسنهفتسالگیصورتمیگیردوبیشترینرشدهوشیدرکودکان

قبلازدبستاناتفاقمیافتد،ایندورهبهترینفرصتکودکانبرایرشدوبالندگیاست.
ویادامهداد:بهزیستیبهعنوانتنهامتولیقانونیصدورمجوزفعالیتمهدکودکها
درکشوربرنامههایمناسبیبرایایندورهتدارکدیدهاستکهاینبرنامههاعلاوهبر
تکیهبردانشومهارتروزدارایمحتوایمذهبینیزخواهدبودتاکودکانوآیندهسازان
فردایجامعهباسبکزندگیایرانیاسلامیپرورشیابند.سلیقهبرتقویتفرهنگاستفاده
ازمهدکودکهاتاکیدکردوگفت:مربیانمجربوآموزشدیده،کارتربیتکودکانرادر
اینمراکزبرعهدهدارند.ویباتوصیهبهاولیادرخصوصاستفادهازمهدهایمعتبرودارای
مجوزعنوانکرد:ازخانوادههاتقاضامیشودکهکودکانخودرادرمهدکودکهایدارای
مجوزبهزیستیویاآموزشوپرورشویاسازمانهایمعتبرثبتنامکنند،چراکهنظارت
هاییازسویکارشناسانبهزیستیبهصورتمستمرانجاممیشودتادرصورتبروزتخلف

رسیدگیلازمصورتپذیرد.

رئیسمرکزعلمیکاربردیشهرداریقمخبرداد

راه اندازی مرکز نوآوری گردشگری در مرکز 
علمی کاربردی شهرداری قم

رئیسمرکزعلمیکاربردیشهرداریقمگفت:مرکزنوآوریگردشگریبامحوریتمرکز
علمیکاربردیشهرداریقمراهاندازیمیشود.

مصطفیملاییبااشارهبهنوآوریدرزمینهعلمودانش،اظهارکرد:باتوجهبهاینکهجهان
درقرنبیستویکمدومحورخلاقیتونوآوریرادردستورکارتوسعهقراردادهاندماهم

درکشورنیازداریمباایندوابزاربتوانیمکشوررابهایدهآلمدنظربرسانیم.
رئیسمرکزعلمیکاربردیشهرداریقمبابیاناینکهدرسال2٠١٨یونسکوتعریفسواد
راهرآنچهکهبتواندتغییرایجادکنددانستهاست،گفت:درنظامآموزشیهرآنچهکهبتواند
درزندگیفردنتیجهمثبتداشتهباشدسواداستوبههمینخاطرمابایدرویکردنوآوری

وایدهپروریرادردستورکارقراردهیم.
ملاییتصریحکرد:بایدایدههاییرادرراستایبهترشدنزندگیمردمدربرنامهقراردهیم
تابتوانیممشکلاتمردمرارفعکنیم،بههمینخاطردانشگاهعلمیوکاربردینیازدیدوارد
عرصهمراکزنوآوریکشورشودتابتواندایدههایبرایبهبودزندگیمردممتناسببافرهنگ
وشرایطبومیپرورشدهیم.ویاضافهکرد:٦٠مرکزنوآوریدرکشورراهاندازیشدهکه
نیازهایتخصصیرابراساسپتانسیلهایمنطقهایرفعمیکنندکهازآنجملهمرکز
نوآوریگردشگریاستکهباتوجهبهپتانسیلخوبیکهدرقموجودداردتلاشکردیماین
مرکزدرقممستقرشودتاازایدههایشهروندانقمدرراستایظرفیتسازیجذبگردشگر

استفادهشدهواینقابلیتتوسعهیابد.

مدیرعامل خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران در دیدار با شهردار اصفهان:

نقش مدیریت شهری در ایجاد اعتماد و امید 
اجتماعی بسیار پر رنگ است

مدیرعاملسازمانخبرگزاریجمهوریاسلامیایراندردیدارباشهرداراصفهانگفت:
نقشواثرمدیریتشهریبسیارفراترازانجامامورروزمرهاست.مدیریتشهریمیتواند
اعتمادوامیداجتماعیرادرمردمتقویتکندوزمینهسازتحولاتاجتماعیوفرهنگی
باشد.سیدضیاهاشمیافزود:افزایشامیدونشاطاجتماعییکیازضروریاتجدی
شهروندانشهرهایکشوراست.زیرادرفضاییکهاخبارمنفینمودزیادیپیدامیکند،
موفقیتها،خدمات،دستاوردهاوخبرهایمثبتکمتربهچشممیآید.ویادامهداد:
شهرداریهامیتواننددرراستایارتقایفرهنگعمومیمردموپیوندمدیریتوجامعه
نقشآفرینیکنند.مردمدوستدارندهمانگونهکهدرانتخابشورایشهربهصورت
مستقیموانتخابشهرداربهصورتغیرمستقیمنقشدارنددرادارهشهرهممشارکت
داشتهباشند.مدیرعاملخبرگزاریایرناتأکیدکرد:مجموعهفعالیتمابایدبهبودسطح
زندگیمردمرابهدنبالداشتهباشدوافکارعمومینیزدرنهایتهمینموضوعرامطالبه
میکند.بازتابواقعیتهابهمردماعتمادآنانرابهدستگاههایاجراییونهادهاافزایش
میدهد.هاشمی،باابرازخرسندیازحضوریكچهرهدانشگاهیدرمسوولیتشهرداری
اصفهانگفت:شهردارینهادیاستکهپیوندمستقیمیبامردموجامعهداردازاینرو
مدیریتدانشمحوردرآنبسیارمشهوداستوحضورچهرههایدانشگاهیدرمدیریت
شهریاتفاقبسیارارزشمندیاست.ویتصریحکرد:اصفهانیكشهرملینیستبلکهیك
شهربینالمللیاستوازاینرودانشموجوددرمدیراندانشگاهیکشوربایددرمسوولیت
هایاجراییآنبهخدمتگرفتهشود.شهرداراصفهاننیزدرایندیداربااشارهبهاهمیت
ونقشرسانههادراعتمادسازیبرایمردموایجاداحساسامنیتدرآنانگفت:شهرداری
هانیزمانندرسانههاچنیننقشیدارندوهممیتواننداحساسامنیتمردمراتقویت
کردهوهممیتوانندایناحساسراخدشهدارکنند.دکترقدرتاللهنوروزی،تصریحکرد:
اگرمردمازخدماتنهادهاییمانندشهرداریهاودستگاههایدولتیراضیباشند،بزرگ
ترینسپرامنیتبرایکشورایجادمیشودچراکهرضایتمردم،ضامنامنیتکشوراست.

با حضور مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان  صورت گرفت

بهره برداری از طرح سامانه نظارت تصویری 
مخازن راهبردی پالایشگاه اصفهان

باحضورمدیرعامل،معاونینوروسایشرکتپالایشنفتاصفهان،پروژهسامانهنظارت
تصویریمخازنراهبردینفتخام٥٠٠هزاربشکهایاینشرکتکهبهنامشهیدمحسن
حججیمزینگردیده،بهصورترسمیراهاندازیشد.شرکتپالایشنفتاصفهانضمن
تقدیرازادارهحراستبرایپیگیریوانجاماینامرمهموبهرهگیریازتکنولوژیبهروز
برایاجرایپروژه،باتاکیدبرلزومآشناییوآموزشهمکاراندرجهتاستفادهحداکثری
ازفناوریهایبهکاررفته،تصریحکرد:درآیندهنزدیك،سامانههاینظارتتصویریبا
بهرهگیریازبهروزترینامکانات،تمامنقاطپالایشگاهاعمازپیرامونوواحدهایعملیاتی
شرکتراپوششخواهدداد.رئیسحراستشرکتپالایشنفتاصفهاننیزبااشارهبه
اینکهاینپروژهبارویکردعلمیمبتنیبراستفادهکمینههزینههاوتکیهبرتوانمتخصصان
وکارشناسانپالایشگاهاصفهانبهویژهحراستاجراشدهاست،اظهارداشت:خوشبختانه
پالایشگاهاصفهانباوجودتخصصیوپرهزینهبودنپروژه،توانستآنرادرمدت9ماهوبا
کمترینهزینه)حدودیكمیلیاردتومان(بهسرانجامبرساند.اسدیاظهارامیدواریکرد:
انشاءا...درآیندهنزدیک،بقیهپروژههایمشابهشرکتدرزمینهسامانهنظارتتصویری،با
بهرهمندیازهمینمدل،طراحیواجراییشود.درحاشیهبهرهبرداریازپروژه،مهدی
خمسهمسئولطرحهاوسیستمهایحفاظتالکترونیکحراستپالایشگاهاصفهان،طی
گفتوگوباروابطعمومیاینشرکت،هدفازاجرایطرحراپایشتصویریمخازن
راهبردی٥٠٠هزاربشکهاینفتخامونوارمرزیمحلاستقرارمخازنذخیرهسازینفت
خاموهمچنینمخازنچهارگانهخوراكبنزینسازیوحفاظتحداکثریازمنطقهحساس
غرب،شمالوجنوبغربیپالایشگاهاعلامکردوگفت:اینپروژهبهعنوانیكپروژهنوین
وکارآمدوبراساسآخرینتکنولوژی"تحلیلتصویر")AnalyticVideo(بهمنظورافزایش

دقتدرحفاظتازنوارمرزیتاسیساتطراحیواجراشدهاست.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش قم :

هیچ اجباری برای شرکت در نماز جماعت 
مدارس وجود ندارد 

همزمانباآغازسالتحصیلی،هنگامظهر،زنگنمازجماعتدرتمامواحدهایآموزشی
استانقمنواختهشدودانشآموزانبههمراهامامجماعتنمازظهروعصررااقامهنمودند.
معاونپرورشیوفرهنگیادارهکلآموزشوپرورشقمدراینآیینبهخبرنگارایرنا
گفت:همزمانباآغازسالتحصیلی٦٥٦امامجماعتملبسبهلباسروحانیتدرمدارس
حاضرمیشوندونمازجماعترادرتمامیمدارسشیفتصبحوبعدازظهراقامهمی
نمایند.ناصرحمزهایافزود:بسیاریازروحانیوننمازجماعترادر2شیفتصبحو
بعدازظهراقامهمیکنند.ویبااشارهبهحضورهشتامامجمعهدرشهروبخشهایپنج
گانهقم،گفت:هماهنگیهایلازمباامامانجمعهصورتگرفتهتاازاولسالتحصیلی
هفتهاییکباردرمدارسحضوریابندوضمندیداروگفتوگویصمیمانهبادانش
آموزان،آنهارابرایاقامهنمازاولوقتوشرکتدرنمازجماعتدعوتنمایند.ویگفت:
هیچاجباریبرایشرکتدرنمازجماعتمدارسوجودندارد،ولیبرنامههایمختلفی

برایتشویقودعوتبهنمازدانشآموزانبرایاقامهنمازبرگزارخواهدشد.
حمزهایخاطرنشانکرد:آموزشوپرورشهرسالشعاریرابرایبرنامههایفرهنگی
انتخابمیکندوشعارامسال»انیاحبالصلاه«میباشدودرهمینراستاهمایشها
ونشستهایعلمیوفرهنگیمختلفیبامحوریت»نماز«ترتیبمییابد.ویافزود:این
همایشهاونشستبرایسهگروههدفشاملدانشآموزان،معلمانووالدیندانش
آموزانبرگزارمیشودتامعلمانواولیانیزنسبتبهتشویقدانشآموزانبهنمازواستمرار
حضورآنهادرنمازجماعتنقشآفرینباشند.ویابرازامیدواریکرد:باکمکسایر
دستگاههایفرهنگیوحمایتوالدینبتوانیمموضوعنمازراکهسفارشخداونداست
بیندانشآموزاننهادینهنماییمتاآنانبرایرسیدنبهخداوخدمتبهمردموکشور
درمسیردرستقرارگیرند.آیینمعنویزنگآغازنمازجماعتباحضورآیتاللهعلیرضا
اعرافی،امامجمعهموقتقمومسئولاناستانبهصورتنمادیندرمدرسهمتوسطهدوم
شاهدنجمیهنواختهشد.درسالتحصیلیجاری،حدود2٥٥هزاردانشآموزدر٦٦٥

مدرسهو٦هزارو٧٨٣کلاسدرسباحضور١٤هزارمعلممشغولبهتحصیلشدند.

دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش مطرح کرد

هدف شهید بهشتی از نامگذاری دبیرستان »دین 
و دانش« در قم

دبیرکلشورایعالیآموزشوپرورشگفت:شهیدبهشتیبرایاینکهدانشآموزان
باورکنندمیاندینودانشارتباطوجودداردناممدرسهایدرقمرادینودانشنهاد.

مهدینویدادهمدرمراسمزنگمهرکهقبلازظهریکشنبهدراولینروزسالتحصیلی
باحضورمسئولاناستاندردبیرستاندینودانشقمبرگزارشد،بااشارهبهشخصیت
شهیدبهشتیاظهارداشت:موسسدبیرستاندینودانششهیدبهشتیاست.کسیکه
چهارسالدراینمکانمدیریتداشتهوتوانستهانسانهایبزرگتاریخسازیراتربیت
کند.ویبیانداشت:هدفازتأسیساینمدرسهتأمینمحلیبرایمکتباسلامبودو
چوندردورانطاغوتحاکمیتفرضقراردادهبودکهارتباطیمیاندینودانشنیست
وشهیدبهشتیبرایاینکهدانشآموزانباورکندارتباطمیاندینودانشوجودداردنام
مدرسهرادینودانشنهاد.دبیرکلشورایعالیآموزشوپرورشعنوانکرد:اینمدرسه
درزمینهتربیتیوعلمیتاکنوندستاوردهایخوبیداشتهودرسالاولتأسیسهمه
دانشآموزانآندرکنکورپذیرفتهشدند.ویادامهداد:منظمبودن،فهمعمیقوبهروز
ازدینداشتن،صلابتوجدیوهدفمندبودنازویژگیهایبارزشهیدبهشتیبود.کسی
کهبهزبانعربی،انگلیسیوآلمانیدرآنزمانمسلطبود.نویدادهمدرادامهبااشارهبه
مصوبهایدرآموزشوپرورشابرازکرد:مصوبهایتحتعنوانمدارسماندگاروجوددارد
کهاینمدرسهنیزجزوچنینمدارسیعنوانشدهاست.ویافزود:ازمدارسدیگرماندگار

درقممیتوانبهمدرسهامامصادق)ع(وشیخصدوقاشارهکرد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

سرانه 204 هزار تومانی هر شهروند قمی در 
حوزه فضای سبز

مدیرعاملسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریقمگفت:سرانهریالیفضایسبز
برایهرشهرونددرسال9٧بالغبر2٠٤هزارتوماناست.پیامجوادیانبااشارهبهرصد
روزانهاخبارومطالبمنتشرشدهدرخصوصسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریاظهار
کرد:واحدفرهنگوارتباطاتسازماناینکارراروزانهانجاممیدهدوواحدپیگیرینیز
وظیفهبررسیورفعمشکلاتمنتشرشدهدررسانههارابرعهدهدارند.ویبااشارهبهرصد
انتظاراتوخواستههایشهرونداندرحوزهفضایسبزبیانکرد:ماازرسانههاانتظارداریم
کهآنچهکهشهروندانازخادمانمدیریتشهریدرحوزهفضایسبزمیخواهندبهما
انتقالدهندتابتوانیمرضایتمندیعمومیراافزایشدهیم.جوادیانبابیاناینکهبودجه
فضایسبزشهرداریقمشاملنگهداری،توسعه،تملکو...درسال9٤بالغبر٦٠میلیارد
تومانبودهاستگفت:اینبودجهدرسال9٥بالغ٨2میلیاردودرسال9٦بالغبر١٦١
میلیاردودرسال9٧نیز١٦2میلیاردتومانبودهاستوایننشاندهندهافزایشچشمگیر
بیشاز١٠٠میلیاردتومانیبودجهفضایسبزدراینسالهاهستیم.ویسرانهریالی
فضایسبزبرایهرشهروندرادرسال9٤بالغبر٧2هزارتوماندانستوگفت:اینعدد
درسال9٥به9٨هزارتومان،درسال9٦به2٠٠هزارتومانودرسال9٧نیزبه2٠٤
هزارتومانرسیدهاست.تقریباسرانهریالیفضایسبزبرایهرشهروندسهبرابرشدهاست.



7سیاسی دوشنبه - 2مهرماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4652

ی

پیام صلح طلبی ایران باید به گوش جهان برسد 

حضور تاثیرگذار در نیویورک، پایان تشکیک ها 
حضور تاثیرگذار رئیس جمهوری در مجمع عمومی سازمان ملل متحد فرصت 
مناسبی است تا فارغ از حاشیه هایی چون تشکیک در کیفیت سفر یا ضرورت حضور، 
پیام صلح طلبی ایران به گوش جهان برسد. سپتامبر و اکتبر هرسال )شهریور و مهرماه( 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک آمریکا، میزبان روسا و مسئولان کشورهای 
عضو سازمان ملل متحد است تا درباره تازه ترین تحولات، دغدغه ها و تهدیدات جهانی 
به گفتگو و تبادل نظر بپردازند. حجت الاسلام حسن روحانی، رییس جمهوری ایران نیز 
برای ششمین بار در این مجمع حضور خواهد یافت تا به منظور حراست از منافع ملی و 
مقابله با برخی شبهه افکنی های آمریکا و متحدان منطقه ای و فرامنطقه ای این کشور 
به سخنرانی بپردازد. گرچه درباره سفر و حضور رییس جمهوری به نیویورک برخی 
تردیدها و گمانه ها و حتی توصیه ها و تحلیل هایی در روزهای گذشته مطرح بود، اما 
سرانجام با پرواز امروز یکشنبه هواپیمای حامل روحانی این ابهامات پایان گرفت و رییس 
دولت به همراه تنی چند از وزرا و معاونان عازم آمریکا شد. در این میان اعلام شایعه 
هایی چون هزینه 2میلیون دلاری برای سفر رییس جمهوری به نیویورک در حالی که 
شرایط اقتصادی و معیشیتی مردم چندان به سامان نیست، می تواند افکار عمومی را با 
ابهاماتی مواجه سازد و این در حالی است که به گفته رییس تشریفات رییس جمهوری 
طی پنج سال گذشته، سفرهای خارجی رییس جمهوری با نصف هزینه رییس جمهوری 
سابق انجام و تمام شده است و حتی هدایای اهدایی نیز از موارد موجود به مقامات دیگر 

کشورها اعطا شده است. 
*مروری بر حضور روسای جمهور ایران در مجمع عمومی سازمان ملل

هر ساله با آغاز زمزمه های حضور روسای جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل، 
حرف و حدیث ها درباره، کیفیت این حضور، تعداد هیات همراه، چگونگی سفر و 
موضوعاتی از این دست در رسانه ها و برخی محافل سیاسی منعکس شده و مورد ارزیابی 
قرار می گیرد. کیفیت این سفرها در دوره های روسای جمهور ایران متفاوت بوده است، 
گاهی بسیار ساده و در حد همراهی تیم حفاظتی و چند تن از وزرا و گاهی هم با »خدم 
و حشم« و به همراه عروس و داماد رییس جمهور! شهید محمدعلی رجایی نخست وزیر 
ایران، نخستین مقام بلندپایه نظام جمهوری اسلامی است که در مهر ماه 1359 در جلسه 
شورای امنیت سازمان ملل حضور یافت و به دفاع از حقوق ملتی پرداخت که مورد تهاجم 
همسایه غربی خود قرار گرفته بود و در فهرست تحریم های جهانی قرار داشت. شهید 
رجایی را در این سفر هفت نفر از مسئوولان و چهار نفر خبرنگار و فیلمبردار همراهی 
کردند. آیت الله سید علی خامنه ای اولین شخصی بود که مهرماه سال 66 در مقام 
رییس جمهوری ایران عازم نیویورک شد و در مجمع عمومی سازمان ملل به سخنرانی 
پرداخت. جنگ ایران و عراق و جنایات صدام حسین رییس جمهوری وقت آن کشور 
علیه ایران، مهم ترین محور سخنان آیت الله خامنه ای در نیویورک بود. گرچه تعداد 
همراهان ایشان در سفر به سازمان ملل مشخص نیست اما تصاویر این حضور و بازتاب 
آن در مطبوعات آن روزها این تعداد بیشتر از بیست نفر گزارش نمی کند. )با حضور 
خبرنگاران و عکاسان(.یازده سال پس از سفر آیت الله خامنه ای به نیویورک، حجت 
الاسلام سید محمد خاتمی، سومین مقام بلندپایه ایران است که در صحن علنی سازمان 
ملل حضور می یابد تا منادی صلح طلبی و تمدن ایرانیان در جهان باشد. مطبوعات سی 
ام شهریور ماه سال 77 تعداد همراهان حجت الاسلام خاتمی در این سفر را دوازده نفر 
مسوول گزارش می کنند. محمود احمدی نژاد اما دائم السفر ترین رییس جمهوری 
ایران بود که طی هشت سال حضور در مقام رییس جمهوری، هشت بار به نیویورک 
رفت. حاشیه های این رفت و آمدها که هرساله در رسانه های داخلی و خارجی بازتاب 
می یافت و مورد توجه قرار می گرفت، گاهی بر اصل حضور و اهداف آن غلبه می کرد. 
تعداد همراهان رییس دولت های نهم و دهم از اولین حضور او در سال 84 تا آخرین 
آن ها در سال 91 هم از این دست حاشیه ها بود که طی سال های اشاره شده روندی 
صعودی به خود گرفت. احمدی نژاد را در سفر هفتم نزدیک به صد نفر از اعضای دولت 
و نزدیکانش همراهی کردند و انتشار تصویر حضور پسران و عروسان رییس جمهوری 
در صحن مجمع عمومی سازمان ملل، با توجه به تنگناهای متنوع کشور، واکنش های 
بسیاری برانگیخت. سفر هشتم و آخر رییس دولت های نهم و دهم هم پررنگ ترین 
نقطه در تابلو حاشیه های سفر به نیویورک بود و رسانه های خبری از درخواست 160 
ویزا برای عزیمت همراهان رییس جمهوری به نیویورک خبر می دادند و گزارش ها از 
هیات 140 نفری. رییس  جمهور وقت را در آخرین سفرش به آمریکا، اعظم السادات 
فراحی همسرش و علیرضا پسرش، اسفندیار رحیم مشایی رییس دفتر رییس جمهور و 
همسرش، سیدمجتبی ثمره هاشمی دستیار ویژه رییس جمهور، غلامحسین الهام مشاور 
حقوقی رییس جمهور و حمید بقایی معاون اجرایی و رییس نهاد ریاست جمهوری 
همراهی می کردند. همچنین محمدشریف ملک زاده مشاور رییس جمهور و همسرش، 
همایون حمیدی معاون هماهنگی و پیگیری های ویژه دفتر رییس جمهور، محمدرضا 
فرقانی مدیرکل بین الملل دفتر رییس جمهور و مهدی آشتیانی و مجتبی سروش پور 
مسئولان معاونت تشریفات ریاست جمهوری از دیگر همراهان رییس جمهور بودند. بعدها 
خبرهای ضدونقیضی از هزینه های این سفر منتشر شد و کمیسیون اصل 90مجلس 
نهم که مسوول رسیدگی به تخلفات این سفر بود، هزینه هر شب اقامت برای هر نفر در 
هتل وارویک نیویورک که محل استقرار رییس جمهوری و هیات همراه بود، 400 تا 700 
دلار اعلام کرد. روحانی پنجمین مقام بلندپایه ایران است که 31 شهریور سال 1392 و 
همزمان با نخستین سال ریاست جمهوری خود در سازمان ملل حضور یافت. در این سفر 
رییس جمهوری را 70 نفر از اعضای هیات دولت، بازرگانان و تجار ایرانی همراهی کردند. 
سفر دوم تا پنجم رییس جمهوری به نیویورک را می توان با توجه قرائن و شواهد و 
نوع برخورد رسانه های منتقد و حساسیت جامعه درباره کیفیت این سفرها، کم حاشیه 
ارزیابی کرد. اما ششمین سفر روحانی طی هفته های گذشته با زمزمه هزینه های میلیون 
دلاری همراه شد تا هم رییس تشریفات دفترریاست جمهوری و هم معاون ارتباطات و 
اطلاع رسانی دفتر رییس جمهور به این شایعه ها واکنش نشان دهند. بهمن حسین پور 
و پرویز اسماعیلی با رد برخی اظهارنظرها، تعداد همراهان رییس جمهوری را با احتساب 

عکاسان و خبرنگاران و اعضای تیم حفاظت 43 نفر اعلام کرند. 
* متن حضور و سایه حاشیه ها بر سر آن

ششمین حضور روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در شرایطی که دولت 
آمریکا با زیاده خواهی، از توافق بین المللی هسته ای با ایران خارج شد و باردیگر تحریم 
های غیرقانونی علیه کشورمان را به ابزار سواستفاده های خود بدل کرده است، اهمیتی 
دو چندان می یابد. این حضور می تواند پیام رسای ایران در دفاع از حقوق مسلم خود را 
به جهان انتقال دهد و از سوی دیگر تاکیدی موکد بر زیاده خواهی کاخ سفید باشد. این 
حضور اما طی هفته های گذشته دستاویز حاشیه هایی بود که گاهی رنگ و بوی توصیه 
به عدم حضور داشت و گاهی تشکیک در کیفیت حضور. با این همه چنین برخوردهایی 
نباید اصل و ضرورت حضور را تحت تاثیر قرار دهد. شیوه برخورد حاشیه ساز و شایعه 
طلب برخی منتقدان دولت با سفر روحانی به نیویورک شاید بتواند اهداف این سفر و 
حتی دستاوردهای آن را که به طور قطع برای کشور و ایران خواهد بود کم رنگ کند، اما 
از سوی دیگر می تواند این پرسش را از منتقدان در اذهان پدید آورد که چرا پیش از این 
در برابر اسراف ها، بذل و بخشش ها و هزینه های هنگفت مانده بر دست بیت المال در 
دولت های نهم و دهم سکوت پیشه کرده بودند. هزینه هایی که فهرست تخلفات مربوط 

به آن همچنان مفتوح است و آغشته به انواع ابهامات. 

رویکردهای پوپولیستی کوتاه نگری را رواج داده است

پوپولیسم؛  مانع توسعه پایدار 
پوپولیست ها برای به عرصه آمدن و رخ نمایی سعی می کنند به نام مردم سخن 
بگویند، از این رو خود را سخنگوی مردم می دانند و همه کارهای خود را به عنوان اموری 
در راستای خواست مردم ارزیابی می کنند. در حالی که رویکردهای پوپولیستی کوتاه 
نگری را رواج داده و مانعی بر سر راه برنامه های راهبردی و بلند مدت است. طی سال های 
گذشته یکی از واژگان پرتِکراری که در رسانه ها مطرح می شود؛ اصطلاح »پوپولیسم« 
)عامه گرایی( است. در حالی که در تعریف این اصطلاح تعابیر مختلفی از عوام گرایی تا 
مردم گرایی به کار برده شده اما در ایران به کار بردن این واژه سویه ای سلبی و وجهی 
منفی دارد و بیانگر نوعی مردم فریبی است. نبود جامعه مدنی قوی و احزاب توانمند، 
نقطه آغازین ظهور و بروز پوپولیسم است. البته این مساله را نمی توان به مثابه حکم کلی 
در نظر گرفت، زیرا در برخی کشورهای پیشرفته و توسعه یافته که از تحزب برخوردارند 
نیز شاهد رشد وگسترش اندیشه ها و رویکرد های پوپولیستی هستیم.در واقع ضعف 
نهادهای مدنی، بهشت تفکرات پوپولیستی است. در این شرایط است که فضا برای افراد 
و جریان هایی فراهم می شود تا با سوار شدن بر موج شکاف ها و نارضایتی های مردم و 
طرح شعارهای عوام فریبانه، تیشه به ریشه مردم سالاری و نهادهای برآمده از آن بزنند. به 
عبارتی دقیق تر پوپولیسم زمانی شکل می گیرد که امکان خردورزی در جامعه مسدود 
یا اندک شده و در برابر، بروز احساسات، هیجان ها، خواسته ها و نیز منافع آنی شدت یابد 
و جامعه دچار نوعی نابسامانی باشد. نظر به این که دولت یازدهم با مشکلاتی در عرصه 
های مختلف روبرو است، زمزمه هایی از بروز و ظهور جریان ها و رویکردهای پوپولیستی 
به گوش می رسد. به این معنی که این روزها برخی با ناکارآمد خواندن برنامه ها و 
رویکردهای دولت اقدامات پوپولیستی را چاره کارِ فرا روی مشکلات می بینند. این مساله 
منجر به آن می شود که ما نتوانیم به آسیب شناسی دقیق و ارائه راهکارهای منتج به 
نتیجه بیاندیشیم.برخی صاحبنظران معتقدند که جامعه ما یک جامعه کوتاه مدت است؛ 
به این معنی نگاه بلندمدت و آینده نگرانه در آن کمتر مشاهده می شود. از طرفی دیگر 
نیز مشکلات اقتصادی سالهای اخیر منجر به کوچک تر شدن طبقه متوسط که پیشران 
توسعه و جامعه مدنی پایدار هستند، شده است. حرکت طبقه متوسط به طبقه پایین تر 

نیز از میزان سرمایه فرهنگی جامعه کاسته است. 

نکتـه

ویـژه

سید مصطفی هاشمی طبا:

»امید«باحرفدرمانیشکلنمیگیرد

پیش از کاندیداتوری برای انتخابات پرحاشیه ۱۳۹۶  
که دامنه  حواشی اش از هاشمی رفسنجانی تا احمدی نژاد 
و دارودسته اش را در برگرفت و در مقطعی رهبری را هم 
به اعلام موضع درباره  آن واداشت؛ کسی چندان یادی از 
او نمی کرد، نه که به روالِ رسم  و رسوم بی تعارف و مراعاتِ 
سیاست، کنار گذاشته شده یا همچون جمع کثیری از 
به آتش غضب  این مملکت، دامنش  سیاست پیشگان 
صاحبان قدرت، گٌر گرفته و در پی آن به گوشه ای خزیده 
باشد؛ او اساساً به معنای متعارف کلمه، »اهل سیاست« نبود 

و شاید هنوز هم نیست.
همان  می نشینیم  گفت  وگو  به  او  با  که  هم  حالا 
و  ادبیات  که  دارد  قرار  برابرمان  در  هاشمی طبایی 
دغدغه های متفاوتش را در جریان مناظره های انتخابات 
۹۶ شنیده بودیم؛ به شدت نگران مسائل زیست محیطی 
و بحران های ناشی از آن در کشور است، سیاست ورزی 
با دلشوره و  حاکمیت و دولت را محافظه کارانه و توآم 
نگرانیِ - به اعتقاد خودش بی دلیل -  ارزیابی می کند و  باور 
دارد برخلاف آنچه مسئولان فکر می  کنند، بر زبان نیاوردن 
حقایق کشور و درمیان نگذاشتن آن  ها با مردم آسیب هایی 
به مراتب بیشتر از گفتنش به همراه دارد. او تلویحاً در این 
مصاحبه به بیان این موضوع می پردازد که برخلاف آنچه 
در ظاهر به نظر می آید، حاکمیت و تمامی دولت های پس 
از انقلاب، یک هدف مشترک را دنبال کرده اند و آن هدف 
چیزی جز صرف سرمایه کشور برای تأمین معیشت روزانه 
مردم نبوده است. هاشمی طبا در این باره می گوید: » اصل 
قضیه این است که حاکمیت جمهوری اسلامی می خواهد 
مردم منتفع شوند و نمی شود گفت که این اتفاق نیفتاده 
اما وقتی ۴۰۰ هزار چاه غیرمجاز در کشور حفر  است، 
می شود و برای آنکه مردم استفاده کنند و راضی باشند، 
با این موضوع برخورد نشده، آب کشور رو به اتمام است... 
یعنی سیاست هایی که به رشد نقدینگی می انجامد و 
نابودی اقتصاد کشور را به دنبال دارد، همه مثلًا در جهت 
این بوده که به مردم کمک شود، اما در حقیقت این سورنا 

را از سرگشادش نواختن است.«
او همچنین معتقد است تمامی شخصیت ها و نهادهایی 
که علیه اقدامات اقتصادی دولت حسن روحانی، بیانیه، 
قطعنامه و نامه می نویسند، اگر خودشان جای رئیس دولت 
اجرای  به  را می روند و حاضر  راه روحانی  باشند همان 
گفته های خود نیستند؛ راهی که البته از دید هاشمی طبا 
کاندیدای  ندارد.  کشور  آینده  نابودکردن  جز  نتیجه ای 
انتخابات ۹۶  اقدامات اخیر دولت را در تلاش برای کنترل 
قیمت ارز و تعیین بهای بخش عمده ای از ارز در بازار را نیز 
شکست خورده ارزیابی می  کند و می  گوید: »اصلا سیستم 
بازار آزاد این شکلی نیست. ما اساسا به این دلیل که پیگیر 
تئوری های کتابی بوده ایم به مشکلات فعلی رسیده ایم. 
اقتصاد آزاد را زمانی باید مطرح کرد که ما با دشمن درگیر 
نباشیم، تحریم نباشیم. ما الان اقتصادمان جنگی است و 

اصلًا اقتصاد آزاد در این شرایط معنایی ندارد.«
در نهایت این که هاشمی طبا معتقد است مشکلات 
کنونی با رفتن روحانی و آمدن دیگری حل نمی شود 
بلکه این حاکمیت است که باید تکلیف خود را با برخی 
موضوعات اجتماعی و سیاسی مشخص کند و مواضعی 
بگیرد که با واقعیات تطابق بیشتری داشته باشد. او در 
این باره می گوید: » مشکلی که ما در کشور با آن روبه رو 
هستیم این است که حاکمیت درباره برخی مسائل اجماعی 
دارد که ممکن است نوشته شده هم نباشد، اما همه همان 
فکر را قبول دارند و آن سیاست ها ما را به بحران نزدیک 
می کند. من فکر می کنم اگر این سیاست های فعلی ادامه 
پیدا کند نه این دولت نه هیچ دولت دیگری با موفقیت 
همراه نمی شود. مسئله فقط هم مسئله دولت نیست، 
مسئله حاکمیت است.«مشروح گفت وگو ایسنا با سید 

مصطفی هاشمی طبا را در ادامه می خوانید:  

* اخیراً شاهد بودیم که برخی از کاندیداهای انتخابات 
۹۶  راهکارهایی برای عبور از وضعیت فعلی خطاب به 
رئیس دولت و سایر مسئولان منتشر کرده اند و از سوی 
دیگر برخی نهادها هم به بیان راهکارهایی در این زمینه 
می پردازند، حال اگر در شرایط فعلی با توجه به مشکلات و 
مسائل گوناگون و گسترده، شما جای آقای روحانی بودید، 

چه می کردید؟
مشکلی که کشور ما با آن روبه روست مشکل فرد یا شخص 
نیست که آقای روحانی باشند یا نباشند یا احیاناً بنده باشم یا نباشم. 
به نظرم مشکلی که ما در کشور با آن روبه رو هستیم این است 
که حاکمیت درباره برخی مسائل اجماعی دارد که ممکن است 
نوشته شده هم نباشد، اما همه همان فکر را قبول دارند و آن 
سیاست ها ما را به بحران نزدیک می کند. ما اصلًا مسئله ترامپ و 
تحریم را فراموش کنیم و فکر کنیم وجود ندارند. آیا شرایط کشور 
ما مناسب است؟ همه در این 40 سال دنبال این بودند که تمام 
مردم کشور از نعمات برخوردار شوند، اما نکته این است که تمام 
دولت هایی که در این 40 سال سر کار بودند از جیب خورده اند 
و امروز هم آقای روحانی همان سیاست هایی را دارد که همیشه 
بوده است، حالا شاید مقداری کمتر یا مقداری بیشتر. پس با تغییر 
آدم ها مشکلی حل نمی شود. امروز اگر آقای قالیباف یا رئیسی هم 
بیاید همین وضع است.آن چیزی که آقای قالیباف نوشته است 
حرف های خوبی است اما هیچ کس حاضر به اجرای آن نیست از 
جمله مجلس؛ مجلس شورای اسلامی بودجه کل کشور را تصویب 
می کند و این قانونی است که آقای روحانی باید به آن عمل کند 

و باید برای اجرای آن درآمد کسب کند، یعنی باید ارز بخرد، ارز 
بفروشد، مالیات بگیرد، عوارض گمرک دریافت کند و واردات داشته 
باشد. این که می گوییم دولت واردات نداشته باشد که نمی شود؛ 
هرکس دیگری هم که باشد باید همین کار را کند. همان آقای 
احمدی نژادی که شعارهای تندی هم می داد در زمان دولتش 
دلار افزایش قیمت سه برابری داشت، بنابراین ما نباید اصل قضیه 
را فراموش کنیم. اصل قضیه این است که حاکمیت جمهوری 
اسلامی ایران می خواهد مردم منتفع شوند و نمی شود گفت که 
این اتفاق نیفتاده است، اما وقتی 400 هزار چاه غیرمجاز در کشور 
حفر می شود، برای آنکه مردم استفاده کنند و راضی باشند، با این 
موضوع برخورد نشده و آب کشور رو به اتمام است. این داستان 
ورود قاچاق و مناطق آزاد که مدت هاست درباره آن صحبت 
می کنند دوباره چند وقت پیش تصویب شد که بخش های دیگری 
از مرزهای ما نیز به مناطق آزاد تبدیل شود، یعنی سیاست هایی 
که به رشد نقدینگی می انجامد و نابودی اقتصاد کشور را به دنبال 
دارد، همه مثلًا در جهت این بوده که به مردم کمک شود، اما در 
حقیقت این سورنا را از سرگشادش نواختن است. روش غلط بوده 
و این روش همچنان ادامه دارد و حالا هم هیچ کس از مجلس و 
مجمع تشخیص و دولت - و همین مجلس خبرگان که بیانیه 
می دهد و آقای قالیباف که نامه می نویسد -  هیچ  کدام حاضر به 
انجام چیزهایی که می گویند، نیستند، چرا که منجر به نارضایتی 
بخشی از جامعه می شود و چون با این  کار نارضایتی جدیدی ایجاد 

می شود، می گویند بگذارید همین طور که هست بماند.
* سیاست های شخص آقای روحانی و دولت های ایشان 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
این سیاست هایی که آقای روحانی در این پنج ساله پیش گرفته 
است از طرف کدام یک از مسئولان کشورمان مورد قبول قرار 
نگرفته شده و به آن اعتراض کردند؟ دولت وقتی به دنبال پول 
برود باید هم وارد همین فضا شود که ارز وارد کند. این کارها همه 
برای پول است، چرا که دولت باید حقوق کارمندانش را پرداخت 
کند. ما الان 14 هزار طرح نیمه تمام داریم که رقم بسیار سنگینی 
برای تکمیل می خواهد، اما دولت جرأت نمی کند که آن ها را واگذار 
کند، چرا که می داند قوه قضائیه با طرح یک شکایت به دنبال این 
واگذاری ها می رود و آن ها را زیر سوال می برد در نتیجه آن راه نیز 
بسته می شود.می خواهم بگویم که مطمئن باشید که با روی کار 
آمدن حتی اصلاح طلبان هم - چون می خواهند حمایت مردمی 
را داشته باشند -  اجرای آن به قول خودشان جراحی اقتصادی 
رخ نمی دهد، چرا که اگر بخواهند همین جراحی اقتصادی را انجام 
دهند باید در آن چاه های حفرشده را ببندند. باید بهره سپرده های 
مردم را کم کنند و هیچ کس حاضر به انجام چنین کاری نیست.

این که مثلًا بنده سخنرانی کنم و بگویم معیشت مردم باید خوب 
شود، هزینه ها کم شود و بهداشت مردم ارتقاء یابد یا در سیاست 
خارجی باید پیشتاز باشیم و پوزه استکبار را به خاک بمالیم، همه 
این حرف ها خوب است، اما باید ببینیم کدام یک از آن ها عملی 
است و تبعاتش چیست؟ هیچ یک از اقتصاددان های ما نیامده اند 
بگویند اجرای هر کدام از مدل های اقتصادی در ایران چه مزایا 
و چه نتایجی دارد و تبعاتش چه خواهد بود. فقط می آیند و ایراد 
می گیرند که البته این ایرادها نیز درست است، اما جایگزینی برای 
آن ارائه نمی کنند و مهم تر از آن، تبعات این عملکرد را نیز بیان 
نمی کنند، چرا که معتقدند اگر تبعات آن را بگویند در جامعه تأثیر 
بدی دارد. کشور ما از جهت اقتصادی و سرزمینی به شرایطی 
رسیده است که ادامه ی آن با این وضع ممکن نیست. ما باید از 

مردم استمداد کنیم و حقایق را به آنان بگوییم.
* حقیقتی که باید به مردم گفته شود، مشخصاً چیست؟

این است که در آینده مردم باید تمتع شان از زندگی کم شود. 
البته منظور من مستضعفان نیستند، به آنان باید کمک شود، اما 
سایرین باید تمتع شان کم شود. دیگر نباید واردات کالا داشته 
باشیم. ما از خود آمریکا که این قدر با او ستیز داریم یخچال 
سایدبای ساید وارد می کنیم، از کره جنوبی که دیگر یک قطره نفت 
از ما نمی خرد، لوازم خانگی وارد می کنیم. باید به مردم بگوییم که 
یک شبه »شعب ابی طالب« دارد در کشور شکل می گیرد. ما اگر 
این کار را نکنیم به مشکل می خوریم. من می گویم اگر به مردم 
حقایق را بگوییم و آنان را با خود همراه سازیم، می توانیم در یک 
بازه زمانی 10 ساله مشکلات را حل کنیم. باید به مردم بگوییم این 
حقوقی که به آنان می دهیم را نمی توانیم بیشتر کنیم، در حالی 
که دائم از این صحبت می کنیم که باید افزایش حقوق داشته 
باشیم. امروز می گویند که می خواهند دلار را به 18 هزار تومان 
برسانند. اگر این اتفاق بیفتد باز هم پولی به دست دولت می آید و 
آن را بین مردم پخش می کند و نقدینگی ایجاد می شود و چنین 
سیاست هایی باعث تورم و وابستگی هرچه بیشتر ما به فروش نفت 
و امثال آن می شود. کشور ما زمین و منابع و آب و اقتصادش در 
خطر است و حال پرسش این است که ما نمی خواهیم این خطرات 

را دفع کنیم؟ نمی خواهیم برای آن برنامه ای داشته باشیم؟
* علت سکوت آقای روحانی را در شرایط فعلی چه 
توسط  آن  از  بیش  حتی  یا  حقایق  این  چرا  می دانید؟ 

رئیس جمهور با مردم درمیان گذاشته نمی شود؟
 آقای روحانی چرا نمی گوید؟ دلیلش این است که می خواهد 
به خیال خود مصالح نظام را حفظ کند و فکر می کند با گفتن این 
حرف ها یک ناامیدی در مردم شکل می گیرد. هم آقای روحانی 
و هم آقای جهانگیری می آیند صحبت می کنند و می گویند باید 
به مردم امید داد. امید که با حرف درمانی انجام نمی شود. اگر آنان 
بیایند و از چیزهایی که لازم است مردم در جریانش قرار بگیرند، 
سخن بگویند باید سیاست های متناظر با آن را نیز بیان کنند و از 
آنجا که این سیاست ها مورد تایید حاکمیت ما نیست و بنابراین 
آنان چیزی نمی گویند و با خود فکر می کنند که بگذارید این چند 
سال هم بگذرد، ما برویم و شخص دیگری بیاید. گفتن این حقایق 
یک اراده عمومی در نظام را می طلبد که بیاید و این حرف ها را 
به مردم بگوید. البته برخی می گویند اگر مردم چنین حرف هایی 

را بشنوند جوش می آورند ولی همان طور که مردم ما شهادت و 
اسارت را تحمل کردند امروز هم می توانند چنین شرایطی را تحمل 

کنند، این که دیگر از شهادت و اسارت شدیدتر نیست.
* اعتراضاتی که در دی ماه سال گذشته رخ داد را چطور 

تحلیل می کنید؟ 
برای این که ما همیشه به آنان وعده خوب شدن می دهیم، 
اما بدتر می شود. مدام می گوییم معیشت مردم بهتر می شود، اما 
آنان به بازار می روند و می بینند قیمت ها دوبرابر شده، وقتی چنین 
چیزی را می بینند معترض می شوند؛ اما وقتی به آنان بگوییم 
وضعیت چگونه است ماجرا فرق می کند. البته این را هم بگویم 
که بسیاری از مشکلات امروز ما به خاطر دلسوزی  مسئولان 
برای مردم بوده است، به این صورت که منابع مالی کشور را به 
جای آن که برای آیندگان سرمایه گذاری کنیم، خرج روزانه مردم 
کرده ایم. مثلًا دولت دو، سه میلیون نفر حقوق بگیر دارد که هر ماه 
حقوقشان را داده است و مدام هم می گوید که کارمندانم راندمان 
کاری پایینی دارند. البته من معتقدم که خیلی  ها هم در ادارات 
دولتی کار می کنند، اما آنچه که در مرکز آمار و مراکز مشابه آن ارائه 
می شود این است که راندمان کاری پایین است. این نشان دهنده 
چیست؟  نشان دهنده این است که دولت دارد به کسانی که به قول 
خودش دو ساعت یا سه ساعت در هفته کار می کند حقوق ماهانه 
می دهد. وقتی سیاست ما این است برای این که زندگی مردم بهتر 
شود چنین کارهایی می کنیم، در حالی که آینده مملکت به خطر 
افتاده است. یک روش می گوید پول به مردم بدهید که خوشحال 
باشند و خوب زندگی کنند یک روش هم می گوید که پول را برای 
مردم سرمایه گذاری کنید تا مردم کار کنند، زحمت بکشند و از 

سرمایه گذاری شان پول در بیاورند.
* درباره افزایش قیمت دلار نیز بحثی وجود دارد که 
می گویند این افزایش قیمت به دلیل حرکت دولت به سوی 
یک اقتصاد بازار آزاد و آزادسازی قیمت هاست که طی آن 
بخشی از ارز مورد نیاز برای کالاهای اساسی توسط دولت 
تأمین و مابقی ارز در بازار تآمین قیمت شود، نظر شما 

چیست؟
این کار اولاً رانت عجیبی ایجاد می کند و در ثانی کارخانجات و 
تولیدی های ما نقدینگی ندارند و نمی توانند ارز را با آن قیمت گران 
خریداری کنند. کما این که الان برخی از تولیدی های ما دارند به 
سمت توقف فعالیت می روند. این اصلًا بازار آزاد نیست. اولاً اگر 
کسی می گوید بازار آزاد باید به تبعات آن نیز اشاره کند. در ثانی 
باید مشخص شود که حد یقف ارز چقدر است. اول گفتند که در 
هشت هزار یا نه هزار تومان متوقف می شود، اما امروز می بینیم که 
این قیمت به سیزده هزاروپانصد تومان رسیده است. کارخانجاتی که 
می خواهند به سمت تولید بروند باید به موازات افزایش قیمت ارز، 
قیمت کالاها و نیز حقوق کارکنان شان را افزایش دهند. نمی توانند 
که وقتی یخچال دو میلیون تومانی، شش میلیون تومان می شود 
به کارگرشان همان حقوقی را بدهند که در گذشته می دادند.اصلًا 
سیستم بازار آزاد این شکلی نیست. ما اساساً به این دلیل که پیگیر 
تئوری های کتابی بوده ایم به مشکلات فعلی رسیده ایم. ما باید 
مشکل خودمان را خودمان حل کنیم و راه حل مخصوص خود را 
داشته باشیم. اقتصاد آزاد را زمانی باید مطرح کرد که ما با دشمن 
درگیر نباشیم، تحریم نباشیم. ما الان اقتصادمان جنگی است و 
اصلًا اقتصاد آزاد در شرایط فعلی معنایی ندارد. الان ترامپ گفته 
هر هواپیمایی که از روی ایران رد شود را تحریم می کنیم. معنی اش 
این است که »لوفتانزا«، »اتریش ایرلاین« یا سایر شرکت های 
هواپیمایی یا خارجی که به ایران می آیند یا نباید به ایران بیایند یا 
نباید به آمریکا بروند. آنان کدام را انتخاب می کنند؟ نهایتاً هفته ای 
یکبار به ایران پرواز می کنند و ده ها بار به آمریکا. معلوم است که 
آمریکا را انتخاب می کنند. ما باید قبول کنیم که اقتصادمان جنگی 
است و این را هم باید به مردم بگوییم. نمی شود کشوری بخواهد در 
خارج سرستیز با نیروهای استکباری داشته باشد-  که البته به حق 
انجام می شود - و در داخل مدام بگوید که رفاه مردم مهم است و 

صحبت هایی از این قبیل.
* فکر می کنید مردم پیگیر سیاست ها در ارتباط با سایر 

کشورها باشند؟
ما سیاست هایمان منطبق با استکبارستیزی نبوده است، اما 40 
سال آن را ادامه داده ایم. اگر من می گویم اقتصاد جنگی یعنی 
این که در این شرایط پول مان را حفظ کنیم و آن را بیهوده به 
هدر ندهیم. به چه دلیل ما چندین پرواز خارجی به کشورهایی 
نظیر ترکیه یا گرجستان داریم که بخش عمده ای از آن به دلایل 
تفریحی انجام می شود ؟- که البته الان هم کمتر شده است- من 
می گویم باید در شرایط فعلی سعی کنیم پول مان را در کشور 
ذخیره کنیم و آن را با سرمایه گذاری به داد اقتصاد کشور برسانیم. 
ما داریم در کشور ریخت وپاش می کنیم به جای این  کار، به دنبال 
سرمایه گذاری باشیم. حاکمیت مدام به دنبال این است که به مردم 
تلقین کند که وضعیت خوب است، در حالی که چنین نیست. در 
حال حاضر دولت به کارخانه ها گفته است که بروند و مابه التفاوت 
کالاهایی که وارد کرده اند را به گمرک پرداخت کنند و کالاهایشان 
را دریافت کنند، یعنی در حال حاضر هم باز دولت به دنبال پول 
است. میلیون ها تن کالا در گمرک مانده است و این در حالی است 
که کارخانه ها نقدینگی ندارند که بروند کالاهایشان را از گمرک 
بگیرند. می گویند الان بین وزارت بهداشت با گمرک تفاهم نامه ای 
امضاء شده است که تسهیلات گمرکی کمتر گرفته شود، این چه 
مسخره بازی است؟ چرا باید بین دو بخش دولت تفاهم نامه امضاء 
شود که چه اتفاقی بیفتد؟ آنان باید وظیفه شان را انجام دهند. 
ضمن این که آن توافق نامه را هم در کوزه می گذارند و آبش را 

می خورند.
* نقش نهادهای نظامی در اقتصاد را چه طور ارزیابی 

می کنید؟
من بارها گفته ام که با حضور نهادهایی چون قرارگاه خاتم در 
اقتصاد کشور بسیار موافقم به شرط این که در شرایط مساوی با 

بخش خصوصی کارها را پیش ببرند، یعنی اگر قرار است یک پل 
ساخته شود و شرایطی برای آن در نظر گرفته شده هر کدام از 
شرکت های پیمانکار - که حالا می خواهد قرارگاه خاتم باشد یا 
یک شرکت بخش خصوصی - که قیمت بهتری داد و شرایط 
مالی اش بهتر بود، کار را انجام دهد، اما الان اینگونه نیست. من 
اگر یک شرکت خصوصی داشته باشم و بخواهم وارد چنین کاری 
شوم باید بروم و یک ضمانت نامه بانکی بیاورم، در حالی که قرارگاه 
خاتم اگر فرمانده اش پای آن برگه را امضاء کند کافی است؛ این 
نمی شود شرایط مساوی، من با این بخشش مخالف هستم. من 
با حضور نهادهای نظامی در کار سازندگی کشور موافقم، اما در 
واردات و کارهای بانکی خیر. این بانک هایی که الان با حمایت 
نهادهای نظامی شکل گرفته اند را به هیچ عنوان مناسب نمی دانم.

* به نظر شما حضور نظامیان در عرصه اقتصادی منافاتی 
با وصایای امام خمینی )ره( ندارد؟ 

نظامیان درگیر سازندگی کشور شده  اند و من این گفته را که با 
این کار، اسم حضور آنها در اقتصاد را عوض می کنیم قبول ندارم. 
مثلًا  آقای سردار احمدی مقدم فرمانده سابق نیروی انتظامی در 
زمان آقای احمدی نژاد دو محموله نفتی را به ارزش 70 و 80 
میلیون دلار را به فروش رساندند. فروش نفت چه ربطی به ایشان 
دارد؟ ایشان گفتند که من پول حاصل از یکی از این محموله ها را 
به حقوق پرسنلم اختصاص دادم و پول محموله دیگر را به تعاونی 
ناجا دادم. این کار خلاف است. من می گویم که نظامیان وارد کار 
سازندگی بشوند، اما ورودشان در مسائل اقتصادی به این شکل 

نادرست است.
یا  سازندگی  عرصه  در  آنان  حضور  به  نسبت  آیا   *
اقتصادی، نظارتی هم انجام خواهد شد و ابزار لازم برای این 

کار وجود دارد؟
سازمان برنامه و بودجه مکانیزم های بسیار خوبی را در این زمینه 
دارد. مثلًا فرض کنید قرارگاه خاتم بخواهد یک پل بسازد. اول باید 
ضمانت نامه اش را به شهرداری بدهد و بعد وارد پروژه شود. وقتی 
وارد پروژه شد یک پیش پرداخت می گیرد و آن پیش پرداخت 
وقتی دریافت شد متعهد است که کار کند، اما وقتی ضمانت نامه 
بانکی ندهد آن وقت چطور می توان به این که پیش پرداخت 
در پروژه صرف می شود مطمئن باشد؟ البته خود قرارگاه خاتم 
سازوکار نظارتی خودش را دارد و مقررات پیمانکاری سازمان برنامه 
و بودجه هم مکانیزم های نظارتی خود را دارد و کسی نمی تواند 
خرابکاری کند، مگر این که سوءاستفاده و دزدی شود؛ مثلًا صورت 
وضعیت قلابی تهیه کند، اما وقتی شرایط نامساوی باشد پیش  
پرداخت را می گیرد و ممکن است کار هم نکند. البته تاکید می کنم 
که ممکن است، شاید هم کار کنند. وقتی چنین اتفاقی بیفتد هر 
کس برود به فرمانده بگوید که شما پیش پرداخت گرفتید و کار 
نکردید می گوید گرفته ام که گرفته ام، دست شما به هیچ جا بند 
نیست! یا مثلًا این که می گوییم بانک قوامین حمایت ناجا را دارد، 
پرسش این است که مگر بقیه بانک ها نیروی انتظامی پشتشان 

است؟ این طور کارها درست نیست.
* آیا باز هم شاهد اتفاقاتی شبیه اعتراضات دی ماه 

خواهیم بود؟
به نظر من تشتت موجود در حاکمیت ما آنقدر شدید است 
که پیش بینی هر چیزی را می توان کرد. حتی ممکن است باز هم 
شاهد اعتراضات شبیه دی ماه باشیم که البته امیدوارم چنین اتفاقی 
نیفتد، اما من بیشتر تشتت آرا را در مسئولان می بینم و گروهی 
هم ظاهراً مصونیت دارند و هر کاری که دلشان می خواهند انجام 
می دهند. اما آقای روحانی سیاست خارجی نقطه قوت کارش بوده 
است. پرونده ما در شورای امنیت ذیل ماده 7 ما قرار گرفته بود که 
اجازه می داد کشورهای دیگر به ما حمله کنند، در حالی که امروز 
موضع ما در دنیا بسیار تغییر کرده است. موضع ما در دنیا این است 
که به صلح پایدار در منطقه متعهد بوده ایم و امروز این آمریکاست 
که به عدم پایبندی به تعهداتش در دنیا شناخته می شود و حتی 

می بینیم که اروپا نیز در برابر آمریکا ایستاده است.
* آیا تاکنون این به اصطلاح دعوای میان اروپا و آمریکا 

سودی برای ما داشته است؟
حال  در  مدام  ما  نمی بریم.  سودی  دنیا  با  درگیری  از  ما 
هزینه کردن و ضرر کردن هستیم، اما اتفاقاً نقطه قوت آقای روحانی 
سیاست خارجی اش است و برجام خدمت بزرگی به مردم ایران بود. 
سیاست خارجی آقای روحانی و تیم شان بسیار موفقیت آمیز بود و 
بسیار برای کشور منافع ارزنده در بر داشته است. امروز دیگر شرایط 
این نیست که همه با ما دشمنی کنند و قطعنامه های سازمان ملل 
علیه ما باشد. الان هرچه هست عدم تعهد آمریکا و سیاست های به 
اصطلاح ماجراجویانه آمریکاست که مطرح است و این به نظرم یک 
پیروزی مهم برای مردم ماست و نباید آن را فراموش کنیم.اتفاقا 
نظام ما نیز در قبال خروج آمریکا از برجام عاقلانه رفتار کرده است 
و الان هم داریم عاقلانه رفتار می کنیم. ما نباید دنبال روی آمریکا 
باشیم. او نباید سیاست اش را به ما دیکته کند. ما اگر از برجام خارج 
می شدیم یعنی از سیاست های آمریکا تبعیت می کردیم، در حالی 
که ما باید خودمان سیاست های خودمان را داشته باشیم. الان اروپا 
می گوید ما با شما همکاری می کنیم، ما باید در این زمینه سیاست 
خودمان را داشته باشیم. همان طور که اروپا هم سیاست خود را 
دارد. ما در دین مان هم داریم که به عهد خود پایبند باشیم. درست 
است که ترامپ و آمریکا با این کار به ما خسارت وارد کرده اما به 

خودش نیز خسارت معنوی زده است.
* مسیر اصلاحات و اعتدال در انتخابات ۱۴۰۰ نیز ادامه 
پیدا می کند یا شاهد شکل گیری یک جریان تازه خواهیم 

بود؟
من فکر می کنم اگر این سیاست های فعلی ادامه پیدا کند 
نه این دولت نه هیچ دولت دیگری با موفقیت همراه نمی شود. 
مسئله فقط هم مسئله دولت نیست، مسئله حاکمیت است. الان 
مثلًا قوه قضائیه شروع کرده به برخورد با کسانی که کالاها را انبار 
کرده اند، با این کار که مشکلی حل نمی شود. ما اول باید مسئله ی 
کشور را مطرح و بعد آن را حل کنیم. به نظرم هیچ مهم نیست 
که در انتخابات 1400 اصلاح طلب بیاید یا اصولگرا. باید یک کسی 
بیاید که با صداقت با مردم برخورد کند و همه مسائل را برای آنان 
بگوید و روش حل مسائل را نیز به مردم ارائه کند. نه این که ما 
می خواهیم یک دریاچه ارومیه را احیاء کنیم ولی نمی توانیم. ما 
آینده مملکت مان خیلی مهم است و گرنه اعتراضاتی که انجام شد، 
دو دفعه اش جمع می شود، سه دفعه اش جمع می شود، آخرش 

مردم در دل شان که می توانند ناراضی باشند.
* به نظر شما آقای روحانی در سخنرانی سازمان ملل 

باید به چه مسائلی اشاره کنند؟
در این مدت آمریکا گاف های زیادی داده است. من فکر می کنم 
اگر همه حرف هایی که آمریکا زده است و عملکردی که داشته 
است به خصوص این که یک قطعنامه ای شورای امنیت را نیز نقض 
کرده است اگر این موارد مطرح شود و در یک بیان موجز و مختصر 
ارائه شود از آن جهت که ما دست بالا را در سیاست خارجی داریم 

می تواند تاثیرگذار باشد.

* در آینده امکان مذاکره ایران با آمریکا وجود دارد؟
من فکر می کنم که با این حاکمیت آمریکا اصلًا نمی شود 
مذاکره کرد. من جزء کسانی بودم که موافق مذاکره با آمریکا 
بودم، اما فصل الخطاب ما رهبری است. وقتی حضرت عباس )ع( 
شب عاشورا با شمر صحبت می کند دیگر ما چرا صحبت نکنیم؟ 
مگر صحبت کردن دلیل بر تسلیم است؟ ما در دوران جنگ 
هشت ساله با عراق نیز کنسولگری های مان در این کشور باز بود، 
اما الان نمی شود با آمریکا صحبت کرد. کسی که خلف وعده کرده 
است و با جریان های ضدجمهوری اسلامی می نشیند و به آنان پول 
می دهد چه مذاکره ای می شود کرد؟ امکانش وجود ندارد نه این که 
ما نخواهیم. اگر کمی دست شان در دستکش باشد شاید، اما آنان 
پنجه هایشان را به ما نشان می دهند. ما الان باید خیلی خودمان را 

تجهیز کنیم و مقاومت داشته باشیم.
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بر شما باد تحصیل دانش؛ چرا كه تحصیل آن واجب 
است، و هم موجب پیوند میان برادران است و نشانگر 
مردانگى ]و شخصیت[ و ارمغان انجمن ها ، و یار سفر 

و همدم تنهایى است 
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حامیان سعودی تروریست های تجزیه طلبطرح روز

پیمان علیشاهى 

نامحـرمانه 

نیم نگاه

اخبــار
رئیس پلیس آگاهی  استان قم خبر داد؛

احتکار محموله
 ۳۲۸ میلیون ریالی روغن در قم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از شناسایی و کشف 
انبار محموله روغن )اسید چرب سویا( احتکار شده به ارزش بیش از ۳۲۸ 

میلیون ریال در قم خبر داد.
سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: مأموران پلیس آگاهی استان قم پس 
از بررسی های اولیه و با هماهنگی بازرسان اصناف و تعزیرات حکومتی استان، 
محل احتکار محموله روغن )اسید چرب سویا( را در یک انبار شناسایی 
کردند.وی گفت: در ادامه پس از دستور مقام قضائی و ورود مأموران به 
داخل انبار مشخص شد تعداد ۵۰۶ حلب ۱۷ کیلوئی روغن )اسید چرب 
سویا( نگهداری و به دلیل اختفاء، امتناع از عرضه، عدم اعلام موجودی انبار به 
سازمان صمت و احتکار، پلمپ شد.رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان قم، گفت: کارشناسان ارزش کالای احتکار شده را ۳۲۸ میلیون 
و ۹۰۰ هزار ریال اعلام کردند.وی افزود: سرانجام متهم به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
* دستگیری ۲ سارق کیف قاپ در قم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری ۲ سارق 
کیف قاپ در قم و شناسایی ۱۱ مالباخته در این رابطه خبر داد.سرهنگ 
احمد کرمی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت کیف قاپی 
در استان قم و طرح شکایت در پلیس آگاهی تیمی ویژه برای شناسایی 
متهمان تشکیل و دستگیری وی در دستور کار پلیس قرار گرفت.وی ادامه 
داد: با انجام اقدامات پلیسی، سارقان شناسایی و ضمن هماهنگی های قضائی 
در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شدند.رئیس پلیس آگاهی استان قم با 
اشاره به اعتراف سارقان به چندین فقره سرقت کیف قاپی و شناسایی ۱۱ 
نفر از مالباختگان، گفت: متهمان پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل 
قانونی تحویل مرجع قضائی استان و در نهایت راهی زندان شدند.وی از 
هموطنان خواست، هنگام تردد کیف دستی حاوی پول و یا مدارک و اموال 
با ارزش خود را در سمتی از بدن که امکان تردد موتور سیکلت نباشد قرار 

داده تا طعمه سارقان نشوند.

استاندار قم مطرح کرد

اهتمام به حفظ وحدت 
در کنار تفاوت سلیقه ها

استاندار قم با اشاره به موضوع همبستگی افراد گفت: باید بتوانیم با تمام 
تفاوت سلیقه ها در کنار هم زندگی آرامی داشته باشیم و با حفظ وحدت 

بتوانیم کارها را به پیش ببریم.
 سیدمهدی صادقی پیش از ظهر دیروز در آیین زنگ مهر و شروع 
سال تحصیلی که در مدرسه دین و دانش برگزارشد، ضمن تبریک شروع 
سال تحصیلی جدید و همچنین محکوم کردن حمله تروریستی خوزستان، 
با اشاره به ۶4سال سابقه مدرسه دین و دانش گفت: در این مدرسه 
مردان بزرگی حضور داشته و پرورش یافته اند که تاریخ ساز بوده اند و شما 
دانش آموزان باید بتوانید در راه این افراد قدم بردارید.استاندار قم با اشاره 
به تفاوت هایی که بین انسان ها وجود دارد ادامه داد: هر فردی ویژگی های 
خاصی دارد و انسان ها با هم تفاوت هایی دارند، هنر این است که بتوانیم 
در کنار هم و با دوستی و محبت زندگی کنیم.وی با  اشاره به موضوع 
همبستگی افراد اظهار کرد: باید بتوانیم با تمام تفاوت سلیقه ها در کنار هم 
زندگی آرامی داشته باشیم و با حفظ وحدت بتوانیم کارها را به پیش ببریم، 
ولی اکنون در کشور این موضوع رعایت نمی شود و به همین دلیل مشکلاتی 

بوجود آمده است.

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد

اجرای طرح ارمغان مهر در راستای 
حمایت از دانش آموزان کم برخوردار 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم، از اجرای طرح 
ارمغان مهر در راستای حمایت از دانش آموزان کم برخوردار همزمان آغاز 

سال تحصیلی خبر داد.
امیرحسین علیمردانی با اشاره به اینکه علاوه بر همراهی خیرین 
و داوطلبان، تعدادی از فروشندگان این اقلام نیز طی تعامل انجام شده 
همکاری شایسته خواهند داشت، بیان کرد: در سال جاری به همت 
خیرین و داوطلبان بیش از مبلغ ۳۳4 میلیون ریال در این طرح مشارکت 
داشتند که با این حمایت ۵۵۸ نفر از دانش اموزان خانواده های کم برخودار 
زیرپوشش این طرح قرار گرفتند.وی با بیان اینکه این طرح از طرح های 
موفق عام المنفعه هلال احمر است که سال هاست اجرا می شود و در 
سال جاری هم همچون سنوات گذشته در استان قم اجرا شد، افزود: این 
طرح با هدف تهیه لوازم التحریر، کیف و کفش ویژه دانش آموزان نیازمند 
در سراسر کشور با همت خیرین و داوطلبان در آستانه آغاز سال تحصیلی 

به اجرا در می آید.

 معاون شهردار قم:

با حمل و نقل اتوبوس های برون شهری 
در داخل قم مخالف هستیم

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با حمل و نقل 
اتوبوس های برون شهری در داخل قم مخالف هستیم.

عباس ذاکریان در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استان قم با اشاره به وضعیت حمل و اتوبوس ها در شهر قم، اظهار کرد: با 
حمل و نقل اتوبوس های برون شهری در داخل قم مخالف هستیم، پیشنهاد 
می دهیم که یک سری اتوبوس ویژه با مجوز برای انتقال مسافران انتخاب 
شوند تا به آن ها اجازه حمل و نقل در قم داده شود.معاون حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری قم ادامه داد: در هسته مرکزی شهر قم از سه راه بازار تا 
حرم حضرت معصومه)س( و ادامه آن تا چهارراه شهدا و نیز از ابتدای خیابان 
چهارمردان تا 4۵ متری عماریاسر تبدیل به پیاده رو خواهد شد، اجرای این 

طرح رونق کسب و کار و ایمنی عابران پیاده را به دنبال دارد.

شهردار منطقه دو قم تاکید کرد

آگاه سازی دانش آموزان از نیازهای روزانه 
شهردار منطقه دو قم گفت: آگاهی سازی دانش آموزان از نیازهای روزانه، 

نقش موثری در کاهش آسیب های اجتماعی دارد.
رضا رحیمی که در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید در مدرسه فاطمیه 
حضور یافت ضمن تسلیت ایام محرم و شهادت تعدادی از شهروندان در 
شهر اهواز، گرامی داشت هفته دفاع مقدس، اظهار امیدواری کرد: با شروع 
سال تحصیلی و قرارگیری دانش آموزان در محیط مدرسه، زمینه سازی 
حضور در محیط های اجتماعی جامع را فراهم خواهد کرد.شهردار منطقه 
دو قم با اشاره به موقعیت دانش آموزان و هیجانات آنها و افزایش زمینه خطر 
پذیری آموزش، آگاهی سازی دانش آموزان از نیازهای روزانه می تواند در 
کاهش آسیب های اجتماعی نقش موثری داشته باشد . رحیمی در ادامه به 
نقش شهرداری در ارائه خدمات و ایجاد تمهیدات لازم جهت شروع سال 
تحصیلی به بعضی از اقدامات منطقه دو از جمله پروژه بازگشایی بلوار نور 
جنب مدرسه نور اشاره نمود و اعلام کرد: در خصوص بازگشایی بلوار نور، در 

تملک ۷ باب منزل به مبلغ ۱۱ میلیارد ریال هزینه شده است.

نمایشگاه »از محراب تا معراج« در قم 
افتتاح شد

نمایشگاه هفته دفاع مقدس با عنوان »از محراب تا معراج« شنبه شب 
با حضور آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور و علی اصغر 
زارعان دستیار ویژه رئیس سازمان انرژی اتمی و جمعی از مسئولان اجرایی 
و نظامی درقم افتتاح شد. مهدی کبیری پور فرمانده ناحیه مقاومت بسیج 
امام حسین)ع( سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم در مراسم افتتاح این نمایشگاه 
در سخنانی اظهار داشت: در این نمایشگاه بیش از ۱۰۰ غرفه محتوایی در 

موضوعات گوناگون انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برپا شده است. 

احضارعلی کریمی به دادگاه باشکایت تاجردوبی نشین! 
علی کریمی به دادگاه احضار شد. حضور او در مناظره برنامه۹۰ و حرف های جنجالی اش باعث 
پیگیری و شکایت یکی از کسانی شده که درباره او ادعاهایی مطرح کرده است.بازیکن سابق تیم ملی 
و سرمربی سپیدرود چند صباحی است انتقادهای تندی درباره عملکرد مسئولان فدراسیون فوتبال و 
همچنین کارلوس کی روش مطرح می کند. اوج اختلافات کریمی با مهدی تاج و محمدرضا ساکت 
رئیس و دبیر فدراسیون فوتبال به مناظره او با ساکت در برنامه ۹۰ برمی گردد که یکی از شب های 
جنجالی این برنامه بود. کریمی در لابه لای حرف های خود اسم هوشنگ مقدس را هم مطرح کرد و 
این نکته را گفت که پولی که قرار بود فیفا به حساب فدراسیون فوتبال واریز کند در ابتدا به حساب این 
شخص در امارات منتقل می شد و بعد از آن با طی شدن فرایندی به حساب فدراسیون فوتبال واریز 
می شده است.اما هوشنگ مقدس کیست؟ مقدس بازرگان ایرانی اهل استان فارس و ساکن کشور 
امارات است. او سالیان متمادی است با فدراسیون فوتبال همکاری دارد و این ارتباط در دوره کفاشیان 
و نایب رییسی آیت الهی )رییس سابق و غیرقانونی هیات فوتبال فارس( به اوج خود رسید. مقدس در 
زمان ریاست علی کفاشیان با عنوان عجیب مشاور در امور تیم ملی و فدراسیون)!( فعالیت می کرد اما در 
دوره  ریاست مهدی تاج همکاری اش با فدراسیون به کلی قطع شد چرا که رییس اصفهانی دیگر به او 
میدان نداد. مقدس که از ادعای علی کریمی مبنی بر واریز پول فیفا به حساب او در برنامه۹۰ شاکی است 
از او به دادگاه شکایت کرده است و حالا بعد از صدور کیفرخواست علیه کریمی برای حضور او در دادگاه 
احضاریه صادر شده است. این در حالی است که کفاشیان یکی دوبار در مواجهه با این پرسش چنین 
موضوعی را تکذیب نکرده بود. بر این اساس سرمربی سپیدرود باید روز ۵ آبان ساعت ۱۰صبح خود را 

به دادگاه معرفی و مدارک ادعای خود علیه مقدس را ارائه کند.

کاردار امارات احضار شد 
سخنگوی وزارت امور خارجه از احضار کاردار امارات توسط رئیس اداره سیاسی وزارت خارجه خبر 
داد و گفت: اعتراض شدید ایران به اظهارات غیر مسئولانه مقام اماراتی به وی ابلاغ شد.بهرام قاسمی 
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص حادثه تروریستی اهواز و احضار کاردار امارات به وزارت خارجه 
اظهار داشت: در پی سخنان سخیف یک مشاور سیاسی اماراتی در خصوص حادثه تروریستی اهواز، 
کاردار امارات عربی متحده امروز توسط رئیس اداره سیاسی ذیربط به وزارت امورخارجه احضار و اعتراض 
شدید جمهوری اسلامی ایران به اظهارات غیر مسئولانه و موهن مشاور مذکور به وی ابلاغ شد.قاسمی 
افزود: در این ملاقات به کاردار امارات هشدار داده شد حمایت آشکار از اقدامات تروریستی توسط افرادی 
که وابسته به مراکز رسمی اماراتی هستند منجر به ایجاد مسئولیت برای دولت امارات خواهد شد و بی 

تفاوتی در قبال آن قابل پذیرش نیست.

مخالفت مجلس با فوریت طرح عفو عمومی 
نمایندگان مجلس با فوریت طرح عفو عمومی مخالفت کردند که بر این اساس این طرح به صورت 
عادی در مجلس مورد بررسی قرار می گیرد.تقاضای دو فوریت طرح عفو عمومی و تبدیل مجازات در 
جلسه علنی صبح  دیروز مجلس مطرح شد که محمد کاظمی به عنوان نماینده طراحان این طرح، آن 
را در جهت تحکیم وحدت ملی و وفاق و همدلی عنوان و خاطرنشان کرد:  رهبری هم همواره بر اعمال 
عطوفت و رافت اسلامی در مورد کسانی که به نحوی تحت تعقیب قرار می گیرند تاکید می کنند. یکی از 
مشکلات سازمان زندان ها این است که هر زندان چند برابر ظرفیتش زندانی دارد و این سازمان هر ساله 
در مورد بودجه نیاز مالی خود را اعلام می کند.وی اضافه کرد: در شرایط خاص بعد از پیروزی انقلاب 
عده ای از هموطنان به خاطر ترس از تحت تعقیب قرارگفتن از کشور خارج شدند. این ها کسانی هستند 
که بسیار علاقمندند به کشور برگردند و دارایی شان را در جهت توسعه کشور صرف کنند یا از علم و 
تخصصشان استفاده کنند. علاوه بر این برخی از فعالان دانشجویی و سیاسی با انگیزه شرافت مندانه در 
برخی از تجمعات شرکت کردند و بدون این که اقدام فیزیکی انجام دهند به زندان رفتند. که در زندان 

ماندن آنها لطفی ندارد.

تکذیب استعفای وزیر صنعت 
روابط عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد اخبار منتشر شده مبنی 
بر استعفاء محمد شریعتمداری وزیر صنعت از اساس صحت ندارد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، 
در این اطلاعیه آمده است مرجع اطلاع رسانی اخبار رسمی در حوزه دولت مشخص است و اینکه 
رسانه های وابسته به قوای دیگر در این شرایط برای دولت مسئله جدید ایجاد کنند مورد انتظار نیست 
و امیدواریم بجای ایجاد شائبه و افزایش مشکلات، با همیاری و همکاری بین قوا و مسئولین تمرکز بر 
رفع مشکلات مردم قرار گیرد.با وجود این تکذیب  رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: استعفای 
وزیر صنعت، معدن و تجارت قطعی است، اما پذیرش قطعی از طرف رئیس جمهور نهایی نشده است.

محمدرضا پورابراهیمی به خبرگزاری صداوسیما گفت: آقای شریعتمداری دیروز استعفای خود را تقدیم 
رئیس جمهور کرد و پیگیری های ما و خبرها حاکی از آن است که رئیس جمهور به احتمال قوی این 
استعفا را می پذیرد.امیر آبادی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی هم گفت: آقای امیری معاون 

پارلمانی رئیس جمهور گفتند وزیر صنعت معدن و تجارت استعفا داده است.

مصرف آب در سرویس بهداشتی 
)تفکیک مصارف سرویس بهداشتی(

اگر به خاطر داشته باشید پیش از این ما مصارف 
در یک مجموعه مسکونی رو به سه بخش تقسیم 
کردیم که هر کدام از این سه بخش حدودا ۳۰ 
درصد مصرف را شامل می شد. این سه بخش 
عبارت بود از مصارف آشپزخانه ، مصارف حمام و 

مصارف سرویس بهداشتی.
مصارف مربوط به سرویس بهداشتی به سه 
دسته عمده تقسیم می شوند: مصرف در روشوئی 
، مصرف در شیلنگی توالت و مصرف فلاش تانکها.  
اما نکته ای که شاید کمتر از آن اطلاع داشته باشید 
این است که بر خلاف تصور اغلب مشترکین، عمده 
از مصارف  مصارف در سرویس بهداشتی ناشی 

فلاش تانک هاست. پس در مصارف سرویس بهداشتی قبل از هر چیز باید برای مصرف فلاش تانکها 
فکری بکنیم. به طور کلی فلاش تانک های قدیمی بسیار حجیم و بزرگ بودند ، عمده فلاش تانکهای 
قدیمی بین ۲۰ تا ۲۵ لیتر آب را در هر بار استفاده به فاضلاب تبدیل می کردند و از این بابت فلاش 
تانکهای قدیمی را به عنوان قاتلین بی رحم آب شرب می شناسند. البته بزرگ گرفتن این احجام شاید به 
دلایلی نظیر عدم استاندارد بودن و اجرای غیر اصولی شبکه های فاضلاب داخلی و یا بزرگ بودن خانه 

ها و طولانی بودن لوله های جمع آوری فاضلاب داخلی منازل بوده است
که برای جلوگیری از رسوب گذاری فاضلاب در داخل این لوله های طویل، ناچار بودند آب زیادی 
را برای شستشوی فاضلاب داخلی استفاده کنند. به هر حال در نسل های بعدی فلاش تانک ها، حجم 
مخزن ذخیره فلاش تانک کوچک شد.امروزه فلاش تانک های دو منظوره با دو مخزن کوچک و بزرگ 
در دسترس قرار دارد که بسیار مصرف کمتری دارند. عمده اقداماتی که ما در این بخش می توانیم برای 
کاهش مصرف انجام دهیم را می توان به صورت های زیر بیان کرد: اول: کم کردن حجم فلاش تانک به 
روش هایی که توضیح خواهیم داد که در هر بار استفاده مقدار آب کمتری هدر برود. دوم: کنترل نشت 
فلاش تانک که نکته بسیار مهمی است و لازم است هر چند وقت یکبار انجام شود. سوم: کم کردن تعداد 
دفعات استفاده از فلاش تانک یا به عبارتی حذف موارد غیر ضروری استفاده از فلاش تانک. مورد سوم 
خصوصاً در اماکن عمومی بسیار حائز اهمیت هست و متاسفانه در سرویس های بهداشتی اماکن عمومی 

به تعداد زیادی ما شاهد مصارف بی رویه و بی دلیل در این بخش هستیم. 
مصارف فلاش تانک ها در بخش سرویس بهداشتی بین ۶۰تا ۸۰ درصد مصرف آن قسمت را شامل 
می شود؛ به این معنی که چون حدود سی در صد کل مصارف آب در منزل، سهم سرویس بهداشتی 
است، فلاش تانک به تنهایی می تواند حدود ۲۰ درصد مصرف کل منزل شما باشد و از این منظر این 

آمار شاید برای شما عجیب بنظر برسد.
قبلا اشاره کردیم که ساده ترین روش های کاهش مصرف در فلاش تانک ها شامل تنظیم شناور 
، کنترل نشت و کاهش تعداد دفعات استفاده از فلاش تانک می شود.  در داخل مخزن فلاش تانک 
شیری وجود داردکه یک مجرای ورودی دارد، یک بازوی کنترل کننده که با بالا و پائین شدن آن باعث 
باز و بسته شدن جریان آب میشود و یک جسم حجیم شبیه توب پلاستیگی به انتهای بازو بسته شده و 
روی سطح آب داخل فلاش تانک شناور می باشد. وقتی بند فلاش تانک را می کشید، آب داخل مخزن 
فلاش تانک به یکباره تخلیه می شود. همزمان که سطح  پایین می رود، باعث باز شدن شیر ورودی می 
شود و آب دوباره به داخل فلاش تانک وارد می شودو همزمان  با پرشدن مخزن فلاش تانک این توپک 
هم روی سطح آب به طرف بالا حرکت می کند تا زمانی که در سطح تنظیم شده قبلی بایستد که در 

آن نقطه باعث بسته شدن شیر و قطع جریان ورودی به فلاش تانک می شود.
 بنابراین باید وسیله ای برای تنظیم بازو یا اهرم فلاش تانک وجود داشته باشد که به وسیله آن بتوانیم 
سطح ترازی را که شیر در آن سطح بسته می شود را تنظیم کنیم . این وسیله یک پیچ تنظیم خیلی 
ساده می باشد و شما با برداشتن در فلاش تانک این پیچ را مشاهده می کنید. با تنظیم کردن این پیچ 
شما می توانید سطحی از آب را که شیر ورودی در ان بسته می شود، پائین تر انتخاب کنید تا در هر بار 
آبگیری فلاش تانک، حجم کمتری از آب وارد مخزن آن بشود. برای تنظیم شناور )فلوتر ( فلاش تانک 
به این روش عمل کنید: اولا زمان تنظیم شناور باید زمانی باشد که شبکه آب بیشترین فشار را دارد؛ 
بنابراین ساعات انتهایی شب یا صبح خیلی زود را توصیه می کنیم. دوم اینکه برای تنظیم فلوتر باید روی 
مخزن فلاش تانک مسلط باشید؛ پس استفاده از یک زیر پایی یا صندلی مناسب برای تنظیم شناور لازم 
است. بعد از آن درِ مخزن فلاش تانک را بردارید و آب مخزن را با کشیدن بند فلاش تانک تخلیه کنید 
تا نحوه کارکرد شناور و شیر آن را مشاهده کنید. قبل از پر شدن کامل مخزن فلاش تانک با دستتان 
بازوی شناور را به سمت بالا بکشید تا نقطه ای که شیر بسته می شود برای شما مشخص شود. حالا با 
چرخاندن پیچ تنظیم محدوده حرکت بازو و شناور را کم کنید تا آب در نقطه پایین تری قطع بشود. این 

ساده ترین و موثرترین روش کاهش حجم فلاش تانک است.
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

معاون مدیریت عملکرد و ارتباطات 
گفت:  استانداری  بازرسی  دفتر  مردمی 
شرکت آب و فاضلاب استان همواره به 
عنوان یک شرکت پیشرو در ارائه خدمت 
به مردم بوده و رضایتمندی شهروندان را 

به دست آورده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و 
فاضلاب استان قم، جلسه ارزیابی شرکت 
آب و فاضلاب استان در حوزه سلامت 
و  از حقوق شهروندی  و صیانت  اداری 
عفاف و حجاب با حضور کارشناسان دفتر 
بازرسی مدیریت عملکرد و امور حقوقی 

استانداری قم برگزار شد.
مدیرعامل  و  مدیره  هیئت  رئیس 
شرکت آب و فاضلاب استان قم در این 
جلسه در سخنان رویکرد اصلی شرکت 
آب و فاضلاب را ارائه خدمات به مردم 
در کوتاه ترین زمان و با بالاترین کیفیت 
اعلام کرد.وی با بیان اینکه ما بر اساس 
وظایف دینی و ملی و همچنین الزامات 
و بخشنامه ها فرایندهای ارائه خدمات به 
مردم را تعریف کرده ایم، یادآور شد: تکریم 
ارباب رجوع، جلوگیری از اطاله کار و پرهیز 
از ارائه خدمات باکیفیت پایین از اصولی 

اساسی این فرایندها است.
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به 
حضور کارشناسان متخصص و متعهد 
امروز  گفت:  فاضلاب  و  آب  شرکت  در 
با وجود مشکلات اقتصادی مردم برای 
خرید انشعاب، معضلات اجرای پروژه های 
عمرانی در شهر و سد معبر، رضایتمندی 
نسبی از شرکت آب و فاضلاب وجود دارد.

با  تماس  هزار   ۲۷۰ حدود  سالانه 
سامانه ۱۲۲ قم برقرار می شود 

و  فرایندها  پایش  از  همچنین  وی 
بازرسی از ارائه خدمات به مشترکین در 
سطح مناطق و شهرهای استان به صورت 
مستمر خبر داد و اظهار داشت: بر اساس 
خوشبختانه  گرفته  صورت  ارزیابی های 
موردی در خصوص سوءاستفاده وجود 

نداشته است.

فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم با اشاره به ارائه خدمات آبفا 
تکریم  منظور  به  درگاه های مختلف  از 
ارباب رجوع و تسهیل در امور مردم ابراز 
داشت: عمده خدمات آبفا از طریق سامانه 
حضوری  مراجعه  بدون   ۱۲۲ تلفنی 

مشترکین قابل ارائه است.
وی با بیان اینکه سالانه حدود ۲۷۰ 
هزار تماس از سوی مشترکین با سامانه 
این  برقرار می شود، گفت: در  ۱۲۲ قم 
سامانه خدمات فروش و پس از فروش، 
خرید انشعاب و اصلاح قبض و سایر موارد 
مرتبط با شرکت آب و فاضلاب به مردم 

ارائه می شود.
امور  منطقه  سه  وجود  پور  صادق 
مشترکین در مناطق مختلف شهر را مورد 
توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: اگرچه 
با وجود ارائه تمام فعالیت های آبفا هم از 
طریق دفاتر پیشخوان و هم به صورت 
غیرحضوری، نیاز به مراجعه به شرکت آب 
و فاضلاب وجود ندارد اما این مناطق آماده 
هستند در کوتاه ترین زمان و کمترین 
فاصله خدمات مورد نیاز را به مشترکین 

ارائه کنند.
برای  امدادی  اکیپ   ۶ باش  آماده 
رسیدگی به حوادث شبکه آب و فاضلاب 

وی همچنین از آماده باش ۶ اکیپ 
امدادی برای رسیدگی به حوادث شبکه 
آب و فاضلاب در شهر خبر داد و اذعان 
به  نزدیک  سالانه  اکیپ ها  این  داشت: 
۱4 هزار حادثه را رفع می کنند که این 
حوادث از طریق سامانه تلفنی ۱۲۲و تلفن 

مستقیم به آبفا گزارش می شود.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استان قم با بیان اینکه ما برای هر فعالیتی 
یک فرایند تعریف و آن را به تمام واحدها 
ابلاغ می کنیم، گفت: در همین راستا تمام 
کارکنان از فرایندها شناخت کلی دارند و 
هر کس وظیفه خود را به خوبی می داند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به اقدامات شرکت آب و فاضلاب درزمینه 
تفکیک  و  کرد  اشاره  حجاب  و  عفاف 
همکار،  بانوان  و  آقایان  کاری  محیط 
فیزیکی  فضای  در  محیطی  تبلیغات 
شرکت و هم از طریق شبکه داخلی را از 

جمله این اقدامات ذکر کرد.
صادق پور فعالیت های ورزشی شرکت 
آب و فاضلاب را نیز در استان منحصر به 
فرد دانست و اظهار داشت: در راستای 
ترویج ورزش همگانی امکان پرداخت به 
ورزش را برای تمام کارکنان و خانواده های 
آن ها در همه رشته های ورزشی فراهم 

آورده ایم.
وی همچنین برگزاری مسابقات قرآن 
و دیگر مسابقات برگرفته از کتاب های 
دینی و فرهنگی را از فعالیت های دین 
و مذهبی آبفا عنوان کرد و با اشاره به 
برگزاری دوره های آموزشی مختلف گفت: 
سال گذشته ۲۰ هزار نفر ساعت آموزش 
ارائه خدمات مطلوب  برای  به کارکنان 
به شهروندان، شناخت فرایندها، افزایش 
توانمندی فنی، افزایش توانمندی عمومی، 
خانوار،  سلامت  حوزه  مردم،  با  ارتباط 
و پزشکی  بهداشتی  و  روانی  بحث های 

برگزار شد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
استقرار  به  اشاره  با  ادامه  در  قم  استان 
میز خدمت در شرکت آب و فاضلاب بر 
اساس دستورالعمل ها ابراز داشت: دفاتر 
پیشخوان دولت، مناطق امور مشترکین، 
سامانه ۱۲۲ و سایت اطلاع رسانی شرکت 
آب و فاضلاب درگاه های ارائه خدمت به 
مردم هستند.معاون مدیریت عملکرد و 
ارتباطات مردمی دفتر بازرسی، مدیریت 
قم  استانداری  حقوقی  امور  و  عملکرد 
به  اشاره  با  جلسه  این  ادامه  در  نیز 
شاخصه های صیانت از حقوق شهروندی 
خاطرنشان کرد: تلاش دولت این است که 
اگر ارباب رجوعی به دستگاه های اجرایی 
مراجعه کرد با رضایتمندی کامل از آن 

دستگاه خارج شود.
حسینی با بیان اینکه رضایت مردم 
رضایت خدا را به دنبال دارد، اظهار داشت: 
شرکت آب و فاضلاب استان همواره به 
عنوان یک شرکت پیشرو در خدمت به 
مردم مطرح بوده و رضایت مردم را در 

سطح شهر به دست آورده است.
وی با اشاره به ارزیابی سالانه عملکرد 
دستگاه های اجرایی تصریح کرد: امیدواریم 
به  را  خود  هرسال  استان  دستگاه های 
محورهای ارزیابی نزدیک تر کنند و ضمن 
عملکرد مطلوب تر، رضایتمندی هر چه 

بیشتر مردم را فراهم آورند.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: مشارکت مردمی قم در جشن 
عاطفه ها نسبت به سال قبل صد در صد رشد داشت.

اکبر میرشکار شامگاه شنبه در سومین جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم که 
در تالار امام جواد)ع( برگزار شد عنوان کرد:در حال حاضر 4 هزار دانش آموز نیازمند در 

قم تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( قم هستند .
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم افزود: در جهت تامین نیاز این دانش 
آموزان در آستانه سال تحصیلی مبلغ ۲۰۰ هزار تومان به حساب دانش آموزان پایه اول 

تا ششم واریز شد.
وی تصریح کرد:همچنین مبلغ ۲۵۰ هزار تومان به حساب دانش آموزان هفتم تا 
دوازدهم واریز شد ضمن اینکه یک هزار بسته آموزشی شامل کیف، لوازم التحریر و ۲۰ 

هزار دفتر بین دانش آموزان روستایی نیز توزیع گردید.
میرشکار بیان کرد: مشارکت مردمی قم در جشن عاطفه ها نسبت به سال قبل صد 
در صد رشد داشت به طوری که سال گذشته ۱ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان و امسال 

۳ میلیارد تومان در جشن عاطفه ها جمع آوری شد.
وی خاطرنشان کرد:مرحله دوم جشن عاطفه ها در قم از ۱۵ مهر ماه آغاز می شود و 
مدیران مدارس کمک های جمع آوری شده را در میان دانش آموزان بی بضاعت همان 

واحدهای آموزشی توزیع می کنند.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم تصریح کرد:جشن عاطفه ها فرصت مهمی 
در حمایت از دانش آموزان بی بضاعت است تا بتوانند نیازهای اصلی خود را در جهت 

تحصیل علم و دانش تامین کنند.

در جلسه ارزیابی عملکرد شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح شد؛

شرکت آب و فاضلاب پیشرو در ارائه خدمات به مردم

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  اعلام کرد

رشد صددرصدی مشارکت مردم قم در جشن عاطفه ها

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
شدن  برابر   ۲ بر  تأکید  با  قم  استان 
پایان  تا  استان  سینمای  صندلی های 
سال ۹۷ گفت: با افتتاح و بهره برداری 
از سینما استقلال و سینما شهر آفتاب 
تعداد صندلی های سینما در قم دو برابر 

می شود. 
 

سید موسی حسینی کاشانی با اشاره 
به استقبال مردم قم از سالن های سینما 
صندلی های  گسترش  داشت:  اظهار 
سینما در قم از سیاست های کاری اداره 

کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم است.

وی فاصله صندلی های موجود سینما 
در قم با حد استاندارد آن در کشور را 
موردتوجه قرار داد و افزود: با توجه به 
استقبال قابل توجه شهروندان قمی از 
در  باید  سینمایی  شاخص  فیلم های 
راستای رسیدن به سرانه های استاندارد 

صندلی سینما حرکت کنیم.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
کمبود صندلی  از  انتقاد  با  قم  استان 
سینما در قم و نیاز اساسی استان با توجه 
به افزایش جمعیت به سینماهای جدید 
و مدرن گفت: در حال حاضر بالغ بر 
۱۰۰۰ صندلی سینما در استان قم فعال 

بوده که باید حداقل به ۱۰ هزار صندلی 
افزایش پیدا کند.

حسینی کاشانی با تأکید بر راه اندازی 
دو سینما جدید در استان قم تا پایان 
سینما  کرد:  خاطرنشان  جاری  سال 
مراحل  در  استقلال  سینما  و  آفتاب 
پایانی تجهیز و بازسازی قرار داشته و 
امید می رود با تلاش های صورت گرفته 
تا پایان سال جاری رسماً افتتاح و مورد 

بهره برداری قرار گیرند.
وی با بیان رفع مشکلات سینمای 
کانون فکری فرهنگی آموزش و پرورش 
استان ادامه داد: با مساعدت های استاندار 

سینما  این  روی  پیش  مشکلات  قم 
مرتفع شده و انتظار می رود تا ۳ هفته 
دیگر این سینما نیز به چرخه سینماهای 

استان اضافه شود.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم حمایت از بخش خصوصی در 
احداث سینما در استان را از سیاست های 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم دانست و ابراز 
کرد: در حال حاضر بخش خصوصی دو 
پروژه در بخش سینما را دنبال می کند 
که امید می رود تا پایان سال جاری این 
دو پروژه نیز به ظرفیت های سینمایی قم 

افزوده شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

صندلی سینماهای قم تا پایان سال ۲ برابر می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید 
بر اینکه حوزه کشاورزی این استان نباید در حاشیه باشد، 
گفت: کشاورزی باید به عنوان یک عامل مهم در مقوله 
تامین امنیت غذایی و توسعه قم مورد توجه جدی قرار 

بگیرد . 
مهرداد غضنفری روز یکشنبه در بیست و پنجمین 
جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم در دهستان 
قمرود ، اظهار داشت: اینکه در مذاکره ها و پیگیری ها 
گفته می شود،که اولویت اصلی قم بخش گردشگری 

است،به معنای بی توجهی به سایر بخش ها نیست.
وی تصریح کرد: برغم کم اهمیت بودن یک بخش به 
لحاظ ظاهری و شکلی ولی ممکن است، از نظر محتوایی 
اهمیت بسیاری داشته باشد، از این رو حوزه کشاورزی 
چون تاثیر بسزایی در امنیت غذایی دارد، باید مورد توجه 

قرار گیرد.غضنفری پایه و بستر همه وجوه امنیتی جامعه 
را امنیت غذایی دانست و افزود: اگر جامعه از این نظر 
دچار مشکل شود، جنبه های مختلف اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی نیز تحت الشعاع قرار گرفته و در حقیقت نان 

مردم با مشکل مواجه خواهد شد.
معاون اقتصادی استاندار قم امروز پیش از برگزاری این 
کارگروه از چند واحد بخش کشاورزی قمرود شامل یک 
مجتمع دامداری و واحد فرآوری پسته و پرورش ماهیان 
خاویاری بازدید کرد. وی درحاشیه این بازدیدها گفت: با 
توجه به مشکلات موجود در این منطقه، به طور حتم تنها 
کسی که عاشق کار و تولید است، می تواند به فعالیت 
ادامه دهد.دهستان قمرود قم واقع در ۲۰ کیلومتری این 
شهر یکی از دو دهستان تشکیل دهنده بخش مرکزی 

است، که بالغ بر ۶هزار تن سکنه دارد.

غضنفری با اشاره به اینکه یک سال تلاش مستمر 
و  باغی  زراعی،  شیلاتی،  ابعاد  همه  در  روزی  وشبانه 
دامی سختی های خاص خود را دارد، افزود: با این همه، 
مسائل و مشکل هایی که در جریان این بازدیدها از سوی 

تولیدکنندگان مطرح شد، اساسی نبود.
وی گفت: ۸۰درصد امور از طریق پیگیری رفع می 
شود، و تنها ۲۰درصد به سیاستگذاری و برنامه ریزی 

ارتباط دارد.
وی همچنین با اشاره به رویکرد جدید ایجاد شده در 
خصوص کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و برگزاری 
جلسه های آن به صورت میدانی در مراکز و واحدهای 
تولیدی ، گفت: حضور همزمان همه مدیران در محل کار 
کشاورزان و تولید کنندگان و فراهم شدن زمینه طرح 
مشکلات برای آنها، زمینه نشاط کاری را فراهم می کند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

حوزه کشاورزی استان قم نباید در حاشیه باشد 


